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Hetednapi Adventista Egyházat hivatalosan 1863-ban alapította meg 3500 tag a Michigan ál-
lambeli Battle Creek-ben, az Egyesült Államok északkeleti részén. A legutóbbi, 2011-es adatok 
alapján az egyház 17,5 milliós hitbeli közösséggé nőtte ki magát, ami már a világ 232 országából 

és területéről 208-ban jelen van. Előfutárai voltunk az egészségügyi reformmozgalomnak a legnagyobb 
egészségügyi reformintézménnyel a földön, napjainkban pedig 589 intézményünkben tartunk fenn globális 
egészségügyi rendszert. Átfogó oktatási filozófiát alkalmazva egyházunk jelenleg a második legnagyobb 
keresztény iskolarendszert működteti a világon. 

Egyházunknak a világszéles misszió iránti elköteleződése és szenvedélye a profetikus identitás erős érzé-
sén alapul. Miközben általános keresztény meggyőződést osztottunk meg a tágabb evangéliumi közösséggel, 
soha nem tekintettünk úgy magunkra, mint bármelyik más keresztény felekezetre; hiszen felismertük a 
szerepünket a három angyal egyedülálló üzenetének (Jelenések 14:6–12) prédikálására vonatkozóan, bemu-
tatva Isten utolsó felhívását a világnak, Krisztus visszatérése előtt. 

Ez az alapvető, önmeghatározó elszántság azzal párosult, hogy éreztük a földi történelem végének 
közelségét, és mindez a történelem legenergikusabb misszióközpontú mozgalmainak egyikévé tett minket. 
Miközben az adventizmus sok hitelvet osztott meg más felekezetekkel, nyilatkozata mégis azokra a megkü-
lönböztető bibliai tanításokra összpontosít, amiket pillértanításoknak nevezünk. Ám azt feltételeztük, hogy 
az embereknek már ismerős Jézus személye, és amit Ő lényegében képviselt, így figyelmen kívül hagytuk, 
hogy a mi Urunkat és Megváltónkat helyezzük minden pillértanításunk középpontjába. 

1888-ban a hetednapi adventista egyház vezetőinek összejövetelén Ellen White megfigyelte, hogy 
miközben a tagok és vezetők alaposan elsajátították a jellegzetes adventista tanokat, nem tudták, mit jelent: 
Krisztus igazsága vált meg, és az Ő meglágyító szeretete megszentel. Így ezt mondta a vezetőknek a kon-
ferencián: „Most pedig, testvérek, az igazságot akarjuk, ahogyan az Jézusban van! (…) Láttam, hogy drága 
lelkek, akik befogadták volna az igazságot, elfordultak tőle amiatt, ahogy az igazságot kezeltük, mert nem volt 
meg abban Krisztus. Pedig én minden alkalommal ennek érdekében szólaltam meg – nekünk Jézusra van szük-
ségünk!” (The Ellen G. White 1888 Materials, 153. o.)

Lehetséges, hogy Ellen White 1888-as kifogásolnivalója: „Nekünk Jézusra van szükségünk!”, még ma 
is visszhangzik egyházunkban? E mostani imahét során ismét felfedezzük ezen tartópilléreink szépségét 
és néhány alapvető hitelvünk legjavát úgy, ahogyan azok Jézusban vannak. Mindannyiótoknak megújult 
látást kívánok arról, amit az egyházban képviselünk! Az az én leghőbb imádságom, hogy tapasztaljuk meg 
a Szentlélek felfrissítő szelét, ami annak az egyedülálló elhívásnak a követésére ösztönöz minket, amit Isten 
ránk bízott.

Gilbert Cangy   a Generálkonferencia Ifjúsági Osztályának vezetője

A szerkesztő előszava

A
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Ty Gibson   

A szerző bemutatása

y Gibson 18 évesen találkozott Isten igazságának létezésével. Miután teljes 
mértékben világi nézetekben és első kézből tapasztalta a rosszat és szenvedést, 
Ty teljesen ellentétesnek találta ezeket a Feljebbvaló létezésével. „Ha Isten 

létezik – mondta – kegyetlennek kell lennie, ha olyan világot alkotott, mint amilyen a 
mienk.” Ty átalakulása tinédzserként kezdődött, amikor a kérdésre válaszokat kapott. 
Isten szeretetének hatalmas ereje pedig megnyitotta az elméjét egy lényegesen új gon-
dolkodásmód felé.

Ty társigazgatója a Light Bearersnek [Fényhordozók] és lelkésze az Oregon állam-
beli Eugene-ben található Storyline Adventista Gyülekezetnek. Lelkes közvetítője egy 
olyan üzenetnek, amely megnyitja az elmét és megmozgatja szívet. Ty számos témában 
tanít, kiemelve a Biblia központi gondolatát, Isten kifogyhatatlan szeretetét. Legújabb 
munkái közé sorolható a digma.com videóprojekt, az Igaz Kapcsolat bibliai tanfolyam 
és internetes kurzus a truthlink.org címen. Nyolc könyvet írt, köztük az A God Named 
Desire címűt, mely különleges képet alkot Isten személyiségéről. Ty feleségével, Sue-val 
él, három gyermekük és két unokájuk van.

T
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A levezető hívja fel a hallgatóság figyelmét a következő információra!

Szombaton (március 26-án) különleges hazatérést fogunk ünnepelni. A nap témája Jézus második eljövetele 
lesz. Ez jó lehetőség lenne a gyülekezetünktől eltávolodott barátaink számára, hogy megtapasztalják  
a második eljövetelt a gyülekezetben. Kérlek, hívjátok meg a barátaitokat holnap estére, a hét további részére 
és szombaton a hazatérési ünnepségre!

A hazatérési ünnepség megtervezéséhez felhasználható ötletekért látogassátok meg a weboldalunkat!
http://www.gcyouthministries.org/MediaPublications/YouthWeekOfPrayer/tabid/100/Default.aspx
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Ablakok: A tanulmánysorozat bevezetése

Szentháromság
szombat
nap1.

A

z imahéten a hetednapi adventista egyház nyolc alapvető bibliai tantételét fedezzük fel. Sokan 
közülünk – lehet, hogy te is – intellektuálisan semlegessé válnak, és az unalomtól felsóhajtva most 
arra számítanak, hogy újra átismételjük azokat a száraz teológiai tényeket, melyeket már ezerszer 

hallottak:
  A hetedik nap a szombat, nem az első, és ezt ez a sok-sok bibliai ige be is bizonyítja.
  Jézus nem szegezte a Tízparancsolatot a keresztre, tehát még mindig meg kell tartanod, és itt 

vannak az igeversek, amivel ezt alátámasztjuk.
  1844-ben kezdődött a nagy vizsgálati ítélet, amelyben bármikor a te nevedre kerül a sor, és 

mindezt ezek az igék és az idői prófécia tanúsítják.
  Miután meghalunk, mi ténylegesen halottak vagyunk, ennél halottabbak már nem is lehetünk, 

tehát ha egyik elhunyt családtagod vagy barátod megjelenik neked, ezek nem ők, hanem egy 
gonosz angyal, és ezekkel a bibliai részekkel igazoljuk ezt.

  Jézus hamarosan visszajön, és amikor ez bekövetkezik, nem lesz semmiféle titkos elragadtatás, 
amikor kapsz néhány második esélyt az üdvösségre, 7 évnyi gyötrelem után, ezért aztán jobban 
teszed, ha elkészülsz, és olvasd el ezeket a bibliaszövegeket a témáról!

  De mindenekelőtt vegetáriánusnak kellene lenned, fizess tizedet, ne nézz TV-t, és alámerítéssel 
keresztelkedj meg!

Ámen?
Nem?!
De hát miért nem?
Persze mindannyian érezzük, hogy valami hiányzik abból, ha az igazságot pusztán egy sor intellektuális 

ténnyé és magatartásbeli követelménnyé szűkítjük le.

A

1. nap      
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Itt van egy tény, nézzünk szembe vele: sem a 
tanok egyenként, sem ezek együttesen nem alkotják 
az igazságot. Figyeltek? Egyik sem az igazság része, 
amíg nem Krisztusra koncentrál, nem Krisztusról ad 
hírt, és nem hatja át Krisztus szeretete. Ezért beszél 
Pál apostol, az igazságról, „mint az igazság[ról], 
[ami] Jézusban [van]” (Efézus 4:21).

Hmm…
Az igazság, ami Jézusban van. 
Pontosan mit is jelent ez?
Idézzük csak föl, mit mondott Jézus! „Megis-

meritek az igazságot, és az igazság szabadokká tesz 
titeket” (János 8:32), és kicsivel később: „Én vagyok… 
az út” (János 14:6).

Értitek már a lényeget, ugye?
Az igazság nem csak egy rakás memorizálandó, 

tényszerű információ, idézet és érv. Az igazság egy 
személy, és Őt Jézusnak hívják. Ha kapcsolatban va-
gyunk vele, mindattól megszabadulunk, ami megköt 
– azaz az összes kapcsolati összetörtségünktől és a 
mindent átható szégyentől.

Nos, az egy dolog, hogy az igazság Krisztus 
nélkül csak nyers adat, mert nélkülözi a személyisé-
get és a jellemet. Nincs arca, sem szíve, és nem kér 
tőled semmit. Másodsorban az igazság Jézus nélkül 
érzelmileg kegyetlenül hat, mert a legtöbb, amit te-
het, hogy bűnösnek érezd magad és félelmet ébreszt 
benned.

Nem túlzás, ha azt állítom, hogy tanbeli igazsá-
gokról és viselkedésbeli elvárásokról prédikálni  
úgy, hogy közben kihagyjuk belőle Jézust, az Igazsá-
got, nagy I-vel, akkor az nem más, mint lelki  
kizsákmányolás. Pál azt mondja: „…a betű megöl…” 
(2Korinthus 3:6), amit úgy ért, hogy ha az igaz-
ság puszta tényét prédikáljuk, és kihagyjuk belőle 
a Megváltót, az élő, szerető és jószívű központját 
mindennek, azzal olyan hatást érünk el, mintha lel-
kileg, érzelmileg és kapcsolati szinten mészárolnánk 
le az embereket. Az az „igazság”, ami nem Jézust 
magasztalja fel, csak eltávolítja az embert Istentől, 
és a kétségbeesésbe taszítja, vagy elítélő farizeusi 
lelkületet teremt benne. Ezzel szemben azt látjuk, 

hogy Jézusban csodálatos egyensúlyban van ez a két 
döntő fontosságú, egymást kiegészítő tényező. János 
azt írja, hogy amikor Krisztus lejött a földre, „teljes 
volt kegyelemmel és igazsággal” (János 1:14).

Látod?
Kegyelemmel és igazsággal!
Miért is olyan létfontosságú ez a kombináció?
Az igazság kegyelem hiányában csak szégyen-

kezéssel tölt el, de ahol a kegyelem igazsággal társul, 
már gyógyulást hoz.

Világos, hogy nekünk nem csak igazságra van 
szükségünk, a tantétel tényeinek száraz csontjaira. 
Inkább igazságra van szükségünk, mégpedig ahogy 
az Jézusban, Isten szeretetének élő megtestesülésé-
ben van.

Akkor most hadd használjak egy elég egysze-
rű, de hatásos metaforát vezérfonalként az imahe-
tünkre az üzenetekhez! Úgy tekintsünk a Szentírás 
hitelvi igazságaira, mint ablakok sorára, melyeken 
keresztül Isten jellemére láthatunk rá, különböző 
szemszögből. Képzeljük el tehát az igazság szerkezeti 
felépítését egy nyolcszögletű épületként! Minden 
egyes oldalon van egy ablak, és ezek az ablakok a mi 
alapvető hitelveinket képviselik:

1)  a Szentháromságot,
2)  a nagy küzdelmet,
3)  Isten törvényét
4)  a szombatot
5)  a szentélyt
6)  a halált és a poklot,
7)  a végidőt,
8)  a második eljövetelt.
Ha bármelyik ablakon benézünk az épületbe, 

Jézust pillantjuk meg. Jézust, Jézust és ismét csak 
Jézust, Isten jellemének igaz és pontos kinyilatkoz-
tatását.

Nyolc ablak egy valóság felé!
Ezeket az ablakokat úgy tervezték, hogy ke-

resztülnézhessünk rajtuk, és ne csak rájuk pillant-
hassunk. Egy ablak akkor tölti be a célját, ha úgy 
működik, mint egy vizuális átjáró.
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Egyetlen bibliai tantétel sem önmaga végpontja: 
sem a szombat, sem a halál állapota, sem az ítélet 
vagy a végidőről szóló prófécia. Ezek egyike sem 
csak azért létezik, hogy önmagára mutasson. Ehe-
lyett a szombat arra szolgál, hogy bepillantást enged-
jen Isten szívébe. A szentély tana arra szolgál, hogy a 
figyelmünket Isten szépségének másféle dimenzióira 
irányítsa rá; és így tovább a többi bibliai tanítás is.

Úgy gondolj erre, hogy mint hetednapot ün-
neplő adventistáknak, nekünk végül is csak egyetlen 
hitelvünk, egyetlen tantételünk van: „Isten a szeretet” 
(1János 4:16).

Ennyi.
Mi nem hiszünk sok mindenben, mi egyetlen 

dologban hiszünk, annak különböző vonatkozása-
ival. Lehet, hogy épp egy másik dolgot fejtegetünk, 
de tulajdonképpen ez mindig ugyanaz a kérdés, amit 
vizsgálunk, csak más megközelítésből. Ahogy egyet-
len fának is sok ága van, a motornak sok alkatrésze, 
és a folyóba is sok-sok patak fut bele. 

Az általunk megtartott különböző hitelvek csak 
akkor töltik be a rendeltetésüket, ha oly módon 
beszélünk róluk, hogy azáltal Isten szeretetének 
szépségét magasztaljuk fel. Valójában Ellen White 
határozottan állítja, hogy ez a helyzet: „Isten fél-
reértésének sötétje borítja be a világot. Az emberek 
nem ismerik meg az Ő jellemét, mert félreértették és 
félremagyarázták azt. Ez alkalommal Isten üzenetét 
kell hirdetni, egy olyan üzenetet, amelynek befolyása 
megvilágít, az ereje pedig megment. Isten jellemét 
ismertté kell tenni. Isten dicsőségének fénye ragyogja 
be a világ sötétségét, az Ő jóságának, kegyelmének és 
igazságának fénye. Az irgalmas fény utolsó sugarai, a 
világnak szóló utolsó kegyelmi üzenet, Isten szeretet-
teljes jellemének a kinyilatkoztatása” (Ellen White: 
Christ’s Object Lessons. 415. o.).

Meghökkentő, igaz?
Istent rettenetesen hamisan mutatja be vilá-

gunk, különösen az a vallás, amelyik állítja, hogy 
Őt képviseli. És milyen formában jelenik meg az Úr 
jellemének hamis bemutatása? A tantételekben! A 
hitelvi rendszerekben! Sokan félnek Istentől, de nem 

azért, mert az Ő valódi lényét, természetét ismerik, 
hanem azok miatt a hamis tudósítások miatt, amiket 
vallásos tanítás formájában hallottak róla.

A Mindenható a Hetednapi Adventista Egy-
házat kifejezetten úgy hívta el, mint prófétai moz-
galmat, hogy képviselje üzenetét a világ felé, ami 
igazolja az Urat, a jó Istent, amilyen Ő valójában. 
Ha helyesen értelmezzük, teológiai rendszerünk 
magában hordozza annak lehetőségét, hogy egy 
olyan gyönyörű és vonzó képet mutassunk be általa 
a világnak Istenről, amilyet eddig még soha nem is 
ismerhettek. Az adventista teológia, mikor Krisz-
tusra tekint, olyan, mint ablakok egész sora, amiken 
keresztül az Úr jelleme tisztán és szabadon látható.

Lássunk hát hozzá, és a nyolc ablakunk közül 
nézzünk be az elsőn!

Ősi szeretet
Most gondolatban végezzünk el egy egyszerű kísér-
letet! Zárd be magad a fürdőszobába életed hátrale-
vő részére – mivel ez csak egy gondolatbeli kísérlet, 
maradj a helyeden és csak a képzeletedet használd –, 
és tegyél fel magadnak egy kérdést: Megtapasztalom 
én így valaha is, hogy milyen a szeretetet?

A nyilvánvaló válasz, hogy nem – még akkor 
sem, ha van egy életnagyságú tükröd.

És miért NEM a válasz?
Ennek az az egyszerű oka, hogy a szeretetet nem 

lehet elszigeteltségben megtapasztalni.  
A szeretet, ha definiálni akarjuk, a másikat állítja 
a középpontba az énközpontúság helyett. Például 
ugyanúgy, mint amikor szerelmes vagy, ehhez egy-
nél több személyre van szükség. Ezzel valami mély 
és életbevágóan fontos dolgot fedeztünk fel Isten 
megismerésében. Kezdjük is el jobban megérteni!

Az első igazság, amivel a Biblia megnyitásakor 
szembesülünk, hogy Isten társas egység, nem pedig 
magányos lény. Figyeld meg a Szentírás kezdő sorát: 
„Kezdetben teremtette Isten az eget és a földet” (1Mó-
zes 1:1).

A legnyilvánvalóbb tény, amit itt olvasunk, hogy 
két alapkategória alkotja a valóságot:

1. nap      
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1)  Isten,
2)  és minden más egyéb.
Isten az Alkotó, és minden más létezőt Ő te-

remtett. Ez azt jelenti, hogy Isten megelőz és felette 
áll minden teremtett dolognak, és egyedül Ő bir-
tokolja a „nem teremtett” kategóriát. János apostol 
Jézus bemutatásakor világosan leírja, milyen is ez a 
fenséges fölény: „Minden őáltala lett, és nála nélkül 
semmi sem lett, ami lett” (János 1:3). Nehezen érthe-
tő, tudom, de tartsatok ki, mert hamarosan minden 
tökéletesen érthető lesz!

Ugyanebben a részben János ezt írja: „Kezdetben 
volt az Ige, és az Ige volt Istennél, és Isten volt az Ige. 
Ez kezdetben az Istennél volt” (János 1:1–2).

Kezdetben akkor ki is volt kivel?
„Kezdetben… Isten volt… Istennel.”
Persze, rendben, de milyen értelemben voltak 

ezek az egyértelműen isteni személyek a másikkal 
együtt? Erre János maga válaszol a 18. versben: „Az 
Istent soha senki nem látta; az egyszülött Fiú, aki az 
Atya kebelében van, az jelentette ki [Őt].”

Ó, nagyon tetszik! Mennyire interperszonális!
Az apostol szeretné velünk megértetni, hogy Jé-

zus, akit korábban azonosított, nem más, mint Isten, 
aki egy igazán sajátos és különleges kapcsolatra uta-
ló helyről érkezett a világunkba, az „Atya kebléről”. 
A „kebel” költői kifejezése a közelségnek. Egy másik 
fordítás úgy adja vissza, hogy Jézus „a legszorosabb 
intimitásban él az Atyával”. Ezek után térjünk vissza 
1Mózes 1. fejezetéhez!

„Kezdetben teremtette Isten az eget és a földet” 
(1Mózes 1:1).

Ebben a mondatban az a héber szó, amit Isten-
nek fordítunk, az eredeti nyelvben egy tulajdonnév. 
Egy különösen jelentős név, telizsúfolva különböző 
jelentéstartalmakkal. Konkrétan ez a leggyönyörűbb 
név, amit valaha is kiejtettünk: Elohím.

Az teszi ezt a nevet olyan jelentőségteljessé, 
hogy többes számú. Más szóval az az Isten, akivel a 
Biblia kezdetén találkozunk, néha egy, máskor meg 
több, mint egy. A későbbiekben ebben a fejezetben 

ez az elképzelés még határozottabb formát ölt. Most 
figyeld meg a 26–27. verset!

„Mondta Isten [Elohím]: Teremtsünk embert 
a mi képünkre és hasonlatosságunkra… Teremtette 
tehát az Isten az embert az Ő képére, Isten képére 
teremtette őt: férfiúvá és asszonnyá teremtette őket” 
(1Mózes 1:26–27).

Itt tehát arról olvasunk, hogy Elohím több 
személyből áll (teremtsünk, mi képünkre). Ne úgy 
gondoljunk Istenre, mint aki csupán csak egy ÉN, 
hanem inkább mint egy társas egységre, amihez 
több személy is tartozik, hiszen Ő nem magányos 
lény. Emlékezz vissza az indító gondolatunkra! A 
szeretetet lehetetlen elszigeteltségben megtapasztal-
ni. Tehát most már ezzel az összefüggéssel olvashat-
juk és érthetjük meg a Biblia legmélyebb és leghatal-
masabb kijelentését: „Isten a szeretet” (1János 4:8).

Abból a valós tényből következtettünk, hogy 
Isten soha nem létezett egymagában. Ő most is és 
mindig is több személy volt, vagyis egy társas kap-
csolat része, mert „Isten a szeretet”. Anélkül, hogy 
elferdítenénk a szöveg értelmét, körül is írhatjuk a 
Szentírás nyitó gondolatát: „Kezdetben a SZERETET 
teremtette a mennyet és a földet.”

Olvassuk el még egyszer kereszthivatkozásként 
János evangéliuma 1. fejezetét, és még szebb lesz a 
kép!

„Kezdetben volt az Ige, és az Ige volt Istennél, és 
Isten volt az Ige. Ez kezdetben az Istennél volt. Min-
den őáltala lett, és nála nélkül semmi sem lett, ami 
lett” (János 1:1–3)

Ebből az idézetből is látjuk, hogy mindketten, az 
Atya Isten és a Fiú Isten is aktívan részt vett világunk 
teremtésében. Most pedig ugorjunk vissza Mózes I. 
könyve 1. fejezetére, hogy egy további ecsetvonással 
is kiegészítsük a képet! 

„A föld pedig kietlen és puszta volt, és sötétség 
volt a mélység színén, és az Isten Lelke lebegett a vizek 
felett” (1Mózes 1:2).

Itt azt láthatjuk, hogy a Szentlélek is tevékenyen 
részt vett a teremtés folyamatában az Atyával és a 
Fiúval együtt.
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Csodálatos!
Tehát azt az Istent, akivel 1Mózes 1. fejezetében 

találkozunk, és aki a többes számú Elohím nevet 
viseli, az Atya Isten, a Fiú Isten és a Szentlélek Isten 
alkotja. Az Úr saját isteni valóságának paraméterein 
belül, minden teremtett dologtól elkülönülve él; Is-
ten: egy másra fókuszáló közösség, egy önmagát adó 
barátság. Amint továbbhaladunk Mózes I. könyvétől 
a bibliai történeti elbeszélésben, azzal találkozunk, 
amit a zsidóság sömának hív, amire ők úgy tekin-
tenek, mint a teológiai kijelentések legjelentősebb 
napjára: „Halld, Izrael, az Úr, a mi Istenünk egy Úr!” 
(5Mózes 6:4).

Itt egy elrejtett szépséget fogalmaz meg az Ige 
nagyon is egyértelműen, ami felszínre kerül, ha 
feltesszük a kérdést: Milyen értelemben egy az Úr, a 
mi Istenünk? A választ Jézusban találjuk meg, mert 
Ő szándékosan a sömá nyelvét alkalmazta arra, hogy 
leírja az Atya és a közte lévő kapcsolatot: „Én és az 
Atya egy vagyunk” (János 10:30).

Milyen briliáns!
Ismét csak azt látjuk, hogy Isten nem úgy egy, 

mint magányos lény, hanem abban az értelemben 
egy, mint az egymással kapcsolati egységben élő 
isteni személyek egyek. Később János evangéliuma 
17. fejezetében a Megváltó ismét az egység nyelvét 
használta, ahol azt a szeretet kapcsolati dinamikája-
ként értelmezi. Így imádkozott az Atyához a tanít-
ványaiért: „Hogy mindnyájan egyek legyenek, amint 

te énbennem, Atyám, és én tebenned, hogy ők is egyek 
legyenek mibennünk, hogy elhiggye a világ, hogy te 
küldtél engem. És én azt a dicsőséget, amelyet nékem 
adtál, őnékik adtam, hogy egyek legyenek, amiképpen 
mi egy vagyunk. Atyám, akiket nékem adtál, aka-
rom, hogy ahol én vagyok, azok is énvelem legyenek, 
és hogy megláthassák az én dicsőségemet, amelyet 
nékem adtál, mert szerettél engem e világ alapjának 
felvettetése előtt” (János 17:21–21, 24).

Imáját ezután egy óhajjal zárja: „Az a szeretet 
legyen őbennük, amellyel engem szerettél, és én is 
őbennük legyek” (János 17:26/b).

Már itt van a teljes kép előttünk.
Az Atya = Isten, de Ő még nem a teljes istenség.
Jézus Krisztus = Isten, de Ő még nem a teljes 

istenség.
A Szentlélek = Isten, viszont még Ő sem a teljes 

istenség.
Ők hárman együtt egy bensőséges, társas szö-

vetségként alkotják az isteni valóságot. Ezért hasz-
náljuk a Szentháromság szót Isten leírására.

Ez nem száraz tantétel. Még csak nem is egy 
hideg teoretikai egyenlet. De nem is egy bonyolult 
filozófiai elképzelés.

Nem bizony! A Szentháromság tana egy kris-
tálytiszta ablak Isten társaságkedvelő, másokra 
odafigyelő, szupertársasági jellemére.

Mégis mi ne tetszene egy ilyen Istenben?

1. nap      
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Megbeszélendő 
kérdések1. 

na
p

1.  Hallottatok már úgy az „igazságról”, mint tények soráról, ahogy a mai leckénk kezdetén is összeszedtük?  
Hogy éreztétek magatokat tőle? Hogyan reagáltatok rájuk?

2.  Osszatok meg néhány módszert, ami segített megérteni a Szentháromságot! (Fogadjuk el, hogy némely  
dolgot mi emberek képtelenek vagyunk felfogni.) Hogy írnátok le, vagy hogyan magyaráznátok el ezt egy  
muszlim vagy zsidó barátotoknak, aki azt gondolja, hogy ti több istent dicsőítetek?

3.  Számotokra mi a legvonzóbb ebben a kijelentésben, hogy „Isten a szeretet”? Hogyan hatott ez az alapvető  
kijelentés az életetekre?

Csoportos kreatív percek
Szükségetek lesz: 
  különböző színes celofánokra, 
  ragasztóra, 
  ollóra, 
  2 db, 90 cm hosszú és 1,5 cm széles rúdra, amit vágjatok föl 22,5 cm-es darabokra (8 db lesz összesen), 
  erős alumíniumfóliára, 
  egy darab stabil hungarocellre, amiből egy 30 cm átmérőjű nyolcszöget vágjatok ki, VAGY 1,5 cm vékony furnérlemezből  

készítsetek nyolcszöget, 8 db 1,5 cm-es fúrt lyukkal a sarkain.

A csoporttal készítsétek el a nyolcszögű ház modelljét 8 ablakkal, ami az imahét központi üzenetét szemlélteti!
1.  A fóliát két rétegben használjátok, ebből készítsétek el a tetőt! 
2.  Emellett akár hozhattok különböző művészi kellékeket, posztereket, táblákat stb. és hagyjatok időt minden résztvevőnek, hogy 

készíthessen egy festményt, rajzot vagy egy kollázst a nyolcablakos, nyolcszögletű épületről. 
3.  Majd minden este építsetek be egy újabb ablakot az épületbe, miután jobban megismerkedtetek az egyes „ablakokkal”.
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Győztes szeretet

nagy küzdelem
vasárnap
nap2.

A

os, itt vagyunk a nyolcrészes sorozatunk második részénél! Igazán mókás lesz, mint amikor újra és 
újra egy ismerős környéken túrázol, majd hirtelen egy olyan helyen találod magad, ahol lélegzet-
visszafojtva csodálhatsz egy gyönyörű vízesést, melyről azelőtt még nem is tudtad, hogy ott volt.

Felfedezzük azokat a területeket, amelyek legtöbbünk számára már ismerősek: a nyolc alaptanítást, 
melyek az adventista hitrendszert alkotják. Ahogy az első üzenetünkben elmondtuk, ezek az ismerős tételek 
bármik, csak nem száraz, unalmas, teológiai tények, melyeket emlékezetből kell tudnunk. Mi persze sokszor 
lebutítjuk ezeket és ezáltal levetkőztetjük a szépségüket, de ez nem azt jelenti, hogy nem marad szépség, 
amit ne fedezhetnénk fel.

Emlékszel a bevezető hasonlatra?
A Biblia hitelvi igazságai olyanok, mint ablakok, melyeken keresztül láthatjuk Isten vonzó személyét, 

melyet Krisztusban fedett fel. Nincs tanítás, mely önmagában érne véget. A szombat nem a szombatról szól, 
hanem Jézusról. A holtakról szóló tanítás sem csupán azt mondja ki, hogy amikor az emberek meghalnak, 
öntudatlan állapotba kerülnek, hanem ez is Jézus létét bizonyítja. A szentélyről szóló tan sem csupán egy 
sátorról vagy egy építményről, egy függönyről vagy eljárásról, ceremóniáról szól, hanem Jézusról. És így 
tovább. Minden bibliai tanítás, melyet helyesen értelmezünk, látást ad Isten szívébe, jóságába és szeretetébe.

E sorok szerint az a tanítás, amit A nagy küzdelemként említünk, sem kivétel. Nézzünk keresztül ezen 
az ablakon és találjuk meg ezt a szépséget, mely felfedezésünkre vár.

Háború a mennyben
A logika első szabálya szerint a dolgok általában azok, aminek látszanak. A mi világunk úgy látszik, mint 
egy háborús zóna, mert a világunk valóban háborús zóna. A logika második szabálya azt mondja ki, hogy 
a dolgok nem mindig pontosan azok, aminek látszanak. A háború, mely világunkban zajlik, egy személyről 

N

2. nap      
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szól, ami egy átlagos megfigyelőnek nem tűnhet 
fel. Első pillantásra csupán a harc mellett elkötele-
zett emberi lényeket látunk, de itt sokkal többről 
van szó, mint amit saját szemünkkel észlelünk. A 
Biblia szerint, mi, homo sapiensek nem vagyunk 
egyedül az univerzumban. Mózes első könyvétől a 
Jelenésekig találkozhatunk angyalokkal. Az Írásból 
tudjuk, hogy ezek a teremtmények megelőzik az 
emberek korát (Jób 38:4–7, Jelenések 1:20), számuk 
jelentős (Zsidók 12:22), erejük hatalmas, intelligen-
sek (Zsoltár 103:20; Dániel 4:17), szerepük van a 
kormányzásban (Efézus 3:10; Dániel 7:9–10); jelen 
vannak a világunkban, leginkább láthatatlanul, de 
volt, amikor megjelentek (Zsidók 1:14; 13:2), és a go-
nosz, mely sújtja világunkat, tőlük is származtatható 
(Jelenések 12:7, 12).

Az egyik angyalt Lucifernek hívták, amely fény-
hordozót jelent. Ez az elsőrendű lény azért teremte-
tett, hogy bemutassa Isten személyét angyaltársai-
nak, de ő más utat választott. A Biblia így fogalmaz 
Luciferről: „feddhetetlen volt” útjaiban (gondolata-
iban, érzelmeiben, viselkedésében) „attól a naptól 
fogva, melyen teremtetett” (Ezékiel 28:15). Egészen 
addig a pontig, ameddig Sátánná vált, mely név el-
lenséget takar. A Biblia azt is elmondja, hogy Lucifer 
bukása azért történt meg, mert táplálta magában az 
önelragadtatás vágyát, amely ahhoz vezetett, hogy 
heves igyekezettel próbálta Isten helyét elfoglalni 
angyaltársai szívében és elnyerni az ő hűségüket 
(Ézsaiás 14:12–14). Ahogy Lucifer dédelgette ma-
gában ezt az önzést, egyre kevésbé tükrözte vissza 
Isten fényét, és Istennek kezdte tulajdonítani önző 
motivációit. Ezt az önfelmagasztaló törekvést az 
„olyan leszek, mint a Mindenható” gondolat követte, 
s ez kimutatta, hogy Lucifer az önző gondolataira 
szolgáló mentségként Isten elragadtatására kezdett 
hivatkozni. Isten személyének alapvető jóságának ta-
gadásával Sátán tettei, számításai szétmarták az Isten 
iránti bizalmukat és lázadást szítottak ellene.

Ezt a Biblia így írja le: „És lőn az égben viasko-
dás” (Jelenések 12:7).

Az angyalok között! A szó, melyet „háború-
nak” fordítunk, az eredeti görögben a polemos szó, 
mely vitatkozót és politikát jelent. Így betekintést 
nyerhetünk e „háború” pontos természetébe. Nem 
elsősorban fizikailag értendő összetűzés volt, vagy 
fegyverekkel vívott harc. Politikai háború volt, egy 
propaganda kampány, terv egy személyiség meghur-
colására. Sátán háborút vívott azért, hogy hazugsá-
gokat terjesszen Isten személyiségét illetően. Ezért 
jellemzik őt úgy, hogy „aki becsapja az egész világot” 
és „egy hazug, aki ennek atyja” (Jelenések 12:9; János 
8:44).

Kövessük ezt a bibliai gondolatmenetet! Ezékiel 
azt írja, hogy Lucifer kivettetett a menyből, mert 
bűnt követett el (Ezékiel 28:16). János a bűnt „tör-
vénytelenségnek” titulálja (1János 3:4). Pál pedig Is-
ten törvényét „szeretetként” definiálja (Róma 13:10).

Ezután látjuk, ahogy Lucifer fellázad Isten 
törvénye ellen, ami tulajdonképp azt jelenti, hogy 
fellázadt Isten szeretete ellen. Vádakat emelt Isten 
és a szeretet törvénye ellen, ami által Ő irányítja a 
világegyetemet. Míg a Biblia azt állítja, hogy „Isten 
a szeretet” és az Ő törvénye ebből fakadóan egy 
olyan törvény, amely elválaszthatatlanul kötődik a 
szeretet tanához (1János 4:8; Máté 22:37–40), addig 
a Sátán úgy határozott, hogy szeretet nélkül él és 
olyan királyságot hoz létre, amelyben szeretet nélkül 
uralkodik. Az ő érdekét szolgálva festi le ezért Istent 
olyannak, mint aki magát dicsőíti és a törvénye csu-
pán egy sor önkényes lista, mely önző céljait veszi 
figyelembe.

Ellen White világosan elmagyarázza a nagy 
küzdelem kezdeti problémáját.

Isten országának alapelve az önzetlenség, ame-
lyet Sátán gyűlöl, sőt létezését is tagadja.  
A nagy küzdelem kezdetétől igyekezett bebizonyíta-
ni, hogy Isten cselekedeteinek indítórugói önzőek és 
önző módon bánik mindazokkal, akik Őt szolgálják. 
Krisztusnak és mindazoknak, akik az Ő nevét vise-
lik, az a feladatuk, hogy megcáfolják Sátánnak ezt az 
állítását (Ellen White: Előtted az élet. 1992, Advent 
Kiadó, Kormos Margit fordítása).
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Most, hogy értjük ezt a kezdeti problémát, 
mellyel ez a jó és rossz közti küzdelem kezdődött, 
készek vagyunk, hogy az Írás még részletesebben 
fesse le számunkra ezt hét jelenetben.

Első jelenet: Uralom
Kezdjük két bibliai álláspont összehasonlításával, 
melyek keretrendszert alkotva megmutatják, mi is 
folyik világunkban!

„Teremté tehát Isten az embert az ő képére” 
(1Mózes 1:27).

„Isten a szeretet” (1János 4:8).
A szeretet Isten személyiségének lényegét 

képezi, ebből az következik, hogy teremtményei is 
arra vannak tervezve, hogy szeressenek. És mivel a 
szeretet, mint fogalom, azt jelenti, hogy önkéntesen 
adunk a másiknak, szabad akaratot kellett, hogy ru-
házzon Isten teremtményeire. Ezért olvassuk, hogy 
a teremtéskor Isten a Földet az ember uralma alá 
adta (1Mózes 1:26). Az uralom egy kulcsfontosságú 
bibliai fogalom. Azzal, hogy szabad erkölcsűvé lettek 
alkotva a szeretet által, Ádám és Éva a legnagyobb 
kiváltságot kapták az önkormányzásra. A Föld lett 
volna a környezet, a fizikai tér, amelyben az Isten és 
egymás iránti szeretetük fejlődött volna. A bolygó 
az övék volt, isteni felhatalmazás által. Hogy értsük 
ezt a rendelkezést, olvassuk el Dávid éleslátó szavait: 
„Az egek az Úrnak egei, de a földet az ember fiainak 
adta” (Zsoltár 115:16).

Ez a felhatalmazás nyelve, a szabadság nyelve, 
az önkormányzás nyelve. Szabad akaratúvá teremtve 
őket és a Földet otthonukként nekik adva, elő volt 
készítve a terep egy örökké tartó boldogságra. Bár 
szabadságuk kockázattal járt. Miközben ez dicső-
séges volt, a szabad akarat egy lehetséges veszélyt is 
hordozott magában. Az emberiség „uralma” mind 
ígérettel és fenyegetéssel volt teli, rajtuk állt, melyik 
utat választják.

Második jelenet: Lemondás
Mivel Isten Ádámnak és Évának adta a Földet, 
az övék volt és elégedettek voltak vele. A Teremtő 

szándéka természetesen az volt, hogy szabad akara-
tuk erejét gyümölcsözésre, szaporodásra használják 
és arra, hogy egy önzetlen szeretetre épülő társa-
dalmat építsenek. Itt azonban a történet rosszra 
fordult. Sajnálatos módon, ős-szüleink lemondtak 
a Föld feletti hatalmukról és egy nem evilági úrnak 
nyújtották át azt, a bukott angyalnak, aki egykoron 
Lucifernek, a fénylőnek neveztek, ma viszont Sátán-
nak, az ellenfélnek hívnak. Igen, az ember bűnbe-
esése erkölcsi bukás volt, de ugyanakkor törvényes 
is, mivel magában foglalta a hatalomátvételt. Ádám 
és Éva döntésüknél fogva vesztették el uralmukat. 
Az ember szabad akaratának tette által Sátán lett 
„a világ fejedelme” (János 12:31) és „e világ Istene” 
(2Korintus 4:4).

Mindazonáltal, Sátán ereje nem alkot igazságos 
törvényt.

Ő nem az Föld jogos istene. Győzelme az embe-
riség fölött csaláson alapult. Az értük odaadó isteni 
szív megtagadásának lázadásába vezette szüleinket, 
s ezáltal összetörte az Isten felé vetett bizalmukat. 
Éppen ezért, az emberiség reménye attól a naptól 
kezdve egészen máig Isten önzetlen szeretető szemé-
lyiségének kinyilatkoztatásában nyugszik.

Válaszként Sátán önkényére, Isten ellentámadás-
ba kezdett, hogy helyreállítsa a világot az emberiség 
számára. Habár Isten és ellensége egy konfliktus két 
oldalát képezi, Isten támadása nem Sátán uralmát 
irányító elvek alapján valósult meg – nem árulás és 
erő, hanem az igazság és szeretet által.

Harmadik szín: Az ígért harcos
A kozmikus harc elkezdődött, mindkét oldal rögtön 
rendezni kezdte erőit és felállítani elveit. A Teremtő 
elindította támadási tervét, kijelentette a háborút 
és ígéretet tett. Sátánhoz beszélve, Ádám és Éva 
hallatára mondta Isten: „És ellenségeskedést szerzek 
közötted és az asszony között, a te magod között, és 
az ő magva között: az neked fejedre tapos, te pedig 
annak sarkát mardosod” (1Mózes 3:15). Isten itt 
mondta el, hogy egy Harcos fog eljönni a földre és 
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szétzúzza majd Sátán fejét. A Harcos is meg lesz 
sebesítve az ellenség által a győzelem elérésében.

Itt Isten azt is értésükre adja, hogy az ígért 
Küldött utódként, az emberiség által fog belépni 
világunkba. Más szóval, az emberiség egy különle-
ges vonala ki lesz választva a nemzetek közül, hogy 
a Megmentő beléphessen rajtuk keresztül ebbe a 
háborúba, halandóként. A legfontosabb viszont az, 
hogy ez a prófétai ígéret tájékoztatta a világot előre, 
hogy Isten meg fogja hódítani a sötétség királyságát 
az alázat és az önfeláldozó szeretet által.

Negyedik szín:  
A felsorakoztatott erők
Sátán ellenséges hódítására adott taktikai válasz-
ban Isten valami figyelemre méltót, találékonyt és 
szükségeset tett. Mózes így ír erről: „Mikor a Felséges 
örökséget osztott a népeknek; mikor szétválasztá az 
ember fiait: megszabta a népek határait, Izráel fiainak 
száma szerint, Mert az Úrnak része az ő népe, Jákób 
néki sorssal jutott öröksége. Puszta földön találta vala 
őt, zordon, sivatag vadonban; körülvette őt, gondja 
volt reá, őrizte, mint a szeme fényét; Mint a fészkén 
felrebbenő sas, fiai felett lebeg, kiterjeszti felettök 
szárnyait, felveszi őket, és tollain emeli őket: Egymaga 
vezette őt az Úr; idegen Isten nem volt ővele” (5Mózes 
32:8–12).

A 15–17. versek teljes képet alkotnak: „És 
elhagyá Istent, teremtőjét, és megveté az ő üdvös-
ségének kőszikláját. Idegen istenekkel ingerelték, 
útálatosságokkal bosszantották. Ördögöknek áldoztak, 
nem Istennek; isteneknek, akiket nem ismertek; újak-
nak, akik csak most támadtak, akiket nem rettegtek a 
ti atyáitok” (5Mózes 32:15–17).

Láthatjuk, hogy Isten a nemzetek közül kivá-
lasztott egy népet. Izraelt az „Úr részének” is hívták 
és nem szabadott „idegen isteneknek” lenni köztük. 
Fontos észrevenni, hogy Mózes tájékoztat minket 
arról, hogy a pogány népek „istenei” semmi mások, 
csupán „démonok” vagy bukott angyalok, amelyek 
az istenség jelmezébe bújnak. A 106. zsoltár 37. 
és 38. versei továbbá megerősítik, hogy tulajdon-

képpen „démonok” állnak ezek mögött a pogány 
törzsek „bálványai” mögött: „És feláldozák fiaikat és 
leányaikat az ördögöknek, És ártatlan vért ontának: 
fiaik és leányaik vérét, akiket Kanaán bálványainak 
áldoztak, és megfertőzteték a föld öldökléssel” (Zsoltár 
106:37–38).

Isten Izraellel kijelölt egy területet démonok 
által uralt világunkban, igényt tartva az emberi fajra. 
Isten kiválasztotta Izraelt, hogy „út” legyen, amin 
keresztül az ígért Megváltó a világunkba jöjjön, hogy 
visszahódítsa az emberiséget Sátán irányítása alól. 
Ezáltal, hogy kihívta Izraelt a nemzetek közül, Isten 
kinyilvánította szándékát afelől, hogy visszavegye a 
világot a démoni uralkodás alól.

Ötödik szín: A fegyvertelen harcos
Az ígért harcos úgy szállt alá a Földre, mint karok-
ban nyugvó gyámoltalan, szülőktől függő újszü-
lött. Alázatos izraeli parasztok között érett férfivá, 
majd támadást indított a sötétség királysága ellen 
és hozzáfogott, hogy szisztematikusan összetörje a 
bitorló fejét anélkül, hogy egyszer is kezébe venné az 
erőszak fegyverét. Hívhatnánk Jézust „a fegyverte-
len Harcosnak” is, mert ő azért jött, hogy a világot 
ne csalás és erőszak, hanem igazság és szeretet által 
szerezze vissza. Sátán felismerte kicsoda Jézus. 
Nekik végül is közös történelmük van. Sátánban az 
idők alatt a látszólagos győzelem miatt felgyülem-
lett a magabiztos gőg, így a földre tartományaként 
tekintett és imádatért cserébe felajánlotta azt Jé-
zusnak: „Majd felvivén őt az ördög egy nagy magas 
hegyre, megmutatá néki e föld minden országait egy 
szempillantásban, És monda néki az ördög: Néked 
adom mindezt a hatalmat és ezeknek dicsőségét; mert 
nékem adatott, és annak adom, akinek akarom; Azért 
ha te engem imádsz, mindez a tied lesz” (Lukács 
4:5–7).

Jézus természetesen visszautasította, tudva, 
hogy Sátán nem láthatta küldetését. Teljesen vakon 
tekintett Isten személyiségére, Sátán képtelen volt 
megérteni, hogy Jézus lecsapni készült sötét biro-
dalmára egy számára idegen erővel – az önfeláldozó 
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szeretet erejével. „Mikor az erős fegyveres őrzi az ő 
palotáját, amije van, békességben van; De mikor a 
nálánál erősebb reá jövén legyőzi őt, minden fegyve-
rét elveszi, melyhez bízott, és amit tőle zsákmányol, 
elosztja” (Lukács 11:21–22).

Ebben a kontextusban az „erős fegyveres” Sátán. 
A „nálánál erősebb” pedig Jézus. Világos, hogy egy 
csata folyik, a végső leszámolás pedig készülőben 
van. És közben senki sem számít arra a lépésre, amit 
a Menny és föld jogos királya tenni készül.

Nem fog fegyvert kézbe venni.
Nem fog erőszakos hadsereget felállítani és 

parancsolni nekik.
Egyetlen tett elegendő erővel bír majd, hogy az 

elveszett emberiséget visszaszerezze.
A Golgotánál készülő áldozatra mutatva, Jézus 

kimondja a győzelmet, amit az ellenség fölött készül 
aratni: „Most van e világ kárhoztatása; most vettetik 
ki e világ fejedelme: És én, ha felemeltetem e földről, 
mindeneket magamhoz vonzok” (János 12:31–32). 
Alázatának megtestesülésével, tökéletes szeretetben 
való létével és önfeláldozó kereszthalálával Jézus 
Sátántól elvette „minden fegyverét, melyben bízott” 
(Lukács 11:22). Sátán Istenről való összes hazugságát 
teljesen megfosztotta létjogosultságától Isten szere-
tetének fényt árasztó kinyilatkoztatása Krisztus által. 
Pál így magyarázza: „Lefegyverezvén a fejedelemsé-
geket és a hatalmasságokat, őket bátran mutogatta, 
diadalt vévén rajtok abban” (Kolossé 2:15).

A szeretet, erőszak nélkül, diadalmaskodott a 
gonosz felett.

Tulajdonképpen a jó és rossz közti háború 
Krisztusban ért véget, egyetlen legfelső, önfeláldozó 
szeretetének tettében. Most, ezt a győzelmet kell 
„minden népnek” hírül vinnünk (Máté 28:19). A 
háborút pedig meg kell nyerni minden egyes emberi 
szívben, emberről emberre, otthonról otthonra, falu-
ról falura, területről területre szerte a világon – mely 
elvezet minket az egyház igazi küldetéséhez.

Hatodik szín:  
A küzdő/győzedelmes egyház
Nem csupán a lábunk alatt levő Föld az, amely a jó 
és a rossz küzdelmének egyik vitája volt. Az igazi 
háború elméink felett zajlik. Isten nem titkolózik 
arról a tényről, hogy az Ő jele homlokunkon van 
(Jelenések 14:1). Más szóval mentális, érzelmi ré-
szünket és akaratunkat akarja. János apostol állítása 
szerint ezek az emberi elmében vannak, Isten pedig 
„az Ő nevét” ide akarja írni, jelezve ezzel maradan-
dó jelenlétét személyiségünkben. Az ember átjárható 
teremtmény. Külső befolyások irányítanak minket. 
Minket tulajdonképpen Isten hajlékává teremtettek 
a Lélek által (Efézus 2:22).

Minden emberi elme:
  a királyi trónra emelés fellegvára, ahol Jézus 

a jogos király,
  az örökkévaló igazság hona, ahol Jézus az 

igazság,
  a szent idill háza, ahol Jézus lelkünk egy 

igaz szerelmese.
Isten és az ember nagy ellensége is az emberi 

szív trónja után kutat. Azon ügyködik, hogy men-
tális és érzelmi területet vegyen el lelkünkből. Őrült 
küldetése arról szól, hogy szívünket és elménket 
szégyennel töltse ki, ahol ártatlanságnak, erkölcsi 
mocsokkal, ahol tisztaságnak és ellenségeskedéssel, 
ahol szeretetnek kell lenni és istenként viselkedő 
démonokkal, amelyek helyett a lélekben rejlő Szent-
léleknek kell helyet foglalni.

Pál rendkívül éleselméjűséggel írja le háborúnk 
természetét: „Mert noha testben élünk, de nem test 
szerint vitézkedünk. Mert a mi vitézkedésünk fegyve-
rei nem testiek, hanem erősek az Istennek, erősségek 
lerontására. Lerontván okoskodásokat és minden 
magaslatot, amely Isten ismerete ellen emeltetett, és 
foglyul ejtvén minden gondolatot, hogy engedelmes-
kedjék a Krisztusnak” (2Korintus 10:3–5).

A háború, amiben harcolunk, elménkben zajlik, 
amiben gondolatok és érzések formálódnak, ahol 
a tudás rejlik. Az ellenség a csatát olyan „vitákkal” 
folytatja, amelyek számításai szerint elzár minket az 
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igazi „Istenről való tudástól”. Ezzel szemben, vitája 
hatásos módon semmisül meg és váltja fel az igaz-
ság, ami legyőzi őt és az emberi lelket megszabadítja.

Az egyház küldetése, hogy ismerje Isten csodá-
latos személyiségének önfeláldozó szeretetét, amit 
felfedett Jézus Krisztusban. Fel vagyunk szólítva, 
hogy összpontosítsuk tehetségünket, energiánkat, 
erőforrásainkat, hogy szívünkben és otthonunkban 
visszaállítsuk Krisztus helyét, minden nemzeten és 
településen belül a Földön. Az egyedi emberi lelkek 
szellemi, érzelmi és akarati birodalmán belül, Jézus 
igényt tartott arra a területre, amelyet Sátán ellopott. 
Mi, az Ő egyházaként, ugyanezt kéne tennünk. Meg-
bocsátás, együttérzés által, az evangélium hirdetésé-
vel, a szegények etetésével és öltöztetésével, a leigá-
zott felszabadításával és leginkább azzal, hogy úgy 
szeretjük az embertársainkat, ahogy Jézus tette, hisz 
azért vagyunk, hogy Isten országát előre vigyük.

Hetedik szín:  
Az első helyreállított birodalom
„Aztán a vég, mikor átadja az országot az Istennek és 
Atyának; amikor eltöröl minden birodalmat és min-
den hatalmat és erőt” (1Korintus 15:24).  Pál szeretné 
megértetni velünk, hogy a történelem a kényszer, 
az uralom, az elnyomás és háború rendszereinek 
kimúlása felé halad, s egyben az örökké virágzó, 
szabadság-alapú, örök szeretet királysága felé is. 
Mikeás próféta így jeleníti meg a jövőt számunkra: 
„És lészen: az utolsó időben az Úr házának hegye a 
hegyek fölé helyeztetik, és felülemelkedik az a halmo-
kon, és népek özönlenek reá... fegyvereiket kapákká 
kovácsolják, dárdáikat pedig sarlókká; nép népre fegy-
vert nem emel, és hadakozást többé nem tanulnak. 
És az Úr uralkodik rajtok a Sion hegyén mostantól 
fogva mindörökké. Eljő tehozzád és elérkezik az előbbi 
hatalom” (Mikeás 4:1, 3, 7–8).

Micsoda csodálatos kép!
Láthatjuk, hogy Isten teljes mértékben hábo-

rúellenes és békepárti, az ellenségeskedés ellen és 
a szeretett mellett áll ki. A végső célja, hogy véget 
vessen minden elnyomást hozó rezsimnek és meg-

alapítsa a szabadság örökkévaló birodalmát. „Az első 
birodalom”, amit Ádám és Éva elvesztettek, vissza 
lesz állítva. Amikor ez megtörténik, Isten azt mond-
ja, „nem ártanak és nem pusztítnak sehol szentségem-
nek hegyén, mert teljes lészen a föld az Úr ismeretével, 
mint a vizek a tengert beborítják” (Ézsaiás 11:9). 
Először, a szívünkben belül nyugvó bensőnket szerzi 
vissza Isten megmentő kegyelme. Azután pedig a 
Föld teljes területét követeli vissza, majd újjáteremti 
azt. „Ímé”, mondja a királyi széken ülő Egyetlen, 
„mindent újjá teszek” (Jelenések 21:5). Amikor eljön 
a nap, Isten városa, az Új Jeruzsálem, át lesz helyezve 
a mennyei birodalmunkból az új világunkba. A föld 
lesz az új központja az univerzumnak:

„És én János látám a szent várost, az új Jeruzsále-
met, amely az Istentől szálla alá a mennyből, elkészít-
ve, mint egy férje számára felékesített menyasszony. 
És hallék nagy szózatot, amely ezt mondja vala az 
égből: Ímé az Isten sátora az emberekkel van, és velök 
lakozik, és azok az ő népei lesznek, és maga az Isten 
lesz velök, az ő Istenök. És az Isten eltöröl minden 
könyet az ő szemeikről; és a halál nem lesz többé; sem 
gyász, sem kiáltás, sem fájdalom nem lesz többé, mert 
az elsők elmúltak” (Jelenések 21:2–4).

Ellen White ezt a gyönyörű jelenetet így írja le: 
„Ott, ahol eláradt a bűn, Isten kegyelme még bősé-
gesebb lesz. A földet – amit Sátán magának igényel 
– Isten nemcsak megváltja, hanem meg is dicsőíti. A 
mi kis világunk, amely a bűn átka miatt az egyetlen 
sötét folt az Ő dicső teremtésén, a világegyetem min-
den más világát felülmúló megbecsülésben részesül. 
Itt, ahol Isten Fia emberi testben sátorozott, ahol a 
dicsőség Királya élt, szenvedett és meghalt, - amikor 
mindent megújít – itt lesz Isten sátora az emberekkel” 
(Ellen White: Jézus élete. 18. o.).

Ez az, amerre ez a történet tart.
Isten kegyelme által, kívánom, hogy bizton-

ságban jussunk az új földre Jézus által, mint örök 
polgára ennek a visszaállított első birodalomnak! Mi 
a helyzet veled?
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Megbeszélendő 
kérdések2.

 n
ap

1.  A lecke azt mondja, „minden bibliai tanítás, melyet helyesen értelmezünk, látást ad Isten szívébe, jóságába és szere-
tetébe.” Vitasd meg, hogy mi volt eddig a te vallási nevelésedben és gondolkodásodban igaz vagy valótlan!

2.  Lucifer Isten elleni lázadása hogyan mutatta meg azt, hogy nem hitt Isten működő szeretetében? Hogyan mondta el, 
ahogy Ézsaiás 14. fejezete feljegyezte, hogy úgy hitte, Isten önző és önkényes volt?

3.  Mi a különbség az Isten által Ádám és Évának (és ezáltal nekünk is) adott uralom és a Sátán által gyakorolt uralkodás 
közt? Szerinted lehetséges az, hogy néha jó emberek, beleértve a gyülekezeti vezetőket vagy tanítókat – vagy téged 
– önkéntelenül is megpróbálják uralom helyett az uralkodást használni annak érdekében, hogy előre vigyék Isten 
királyságát? Gondolkozz el.

4.  Számtalanszor használja a szerző a „szellemi, érzelmi és akarati területet”. Oszd meg, hogy milyen módon látod, 
hogy bensőd ezen összetevőidben Isten és Sátán háborúznak! Hogy tudod eldönteni Te, hogy kié legyen a lelked 
feletti uralom? Légy különleges!

Csoportos kreatív percek
Ha szeretnéd, építs hozzá, vagy dekoráld a nyolcszögű házad modelljét!
Csoportban, csapatban vagy párokra osztva, játsszátok el a lecke mind a hét színjét! Első szín: Uralom, Második szín: Lemondás, Harmadik 
szín: Az ígért harcos, Negyedik szín: Rendezett erők, Ötödik szín: A fegyvertelen harcos, Hatodik szín: A küzdő/győzedelmes egyház, Hete-
dik szín: Az első helyreállított uralom. Szánj egy percet mindegyikre! Ezek lehetnek gyors szerepjátékok (hagyjátok, hogy használjátok a 
képzelőerőtöket azzal kapcsolatban, hogy mit kell tenni vagy mondani), vagy csoportképek, amik ábrázolják a nagy küzdelem mindegyik 
fejezetét. Ahelyett, hogy megvárnád az egész fejezet végét, minden szín végén megteheted ezt.
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Felszabadító szeretet

Isten törvénye
hétfő
nap3.

Tízparancsolat kiemelkedő szerepet játszik a hetednapi adventista tanok között. Miközben a 
keresztény világ jó része az úgynevezett „antinomianizmust” – az az elképzelés, miszerint Jézus 
kereszthalála „hatályon kívül helyezte” Isten törvényét – hirdeti, mi hisszük, hogy Isten törvénye 

örök és változhatatlan. Eddig jó.
Ezt leszámítva, itt egy komoly problémával állunk szemben, mivel Isten törvényének védelmére irá-

nyuló erőfeszítéseink során időnként hajlamosak vagyunk a témát csupán a törvényt elvetők elleni vitára 
leszűkíteni. Igei bizonyítékokat sorakoztatunk fel annak alátámasztására, hogy bebizonyítsuk a többi keresz-
ténynek: meg kell tartaniuk a törvényt. Mindeközben egy óriási teológiai és gyakorlati problémát okozunk 
magunknak.

Hadd magyarázzam el!

A megváltás, ami Krisztus Jézusban van
Ellen White-nak sok mondanivalója volt ez irányú hajlamunkról, hogy mint közösség, rosszul látjuk és 
helytelenül alkalmazzuk Isten törvényét. Figyeld meg ezt az igazán mélyenszántó és célzott kijelentést: „Míg 
egyrészt a vallásos közösségek általában elválasztották a törvényt az evangéliumtól, aközben mi másfelől majd-
nem ugyanezt csináltuk egy másik szemszögből. Nem emeltük fel az emberek előtt Krisztus igazságosságát és az 
Ő nagy megváltási tervének teljes jelentőségét. Figyelmen kívül hagytuk Krisztust és az Ő páratlan szeretetét, 
helyette teóriákat, okfejtéseket hoztunk be és okoskodó szónoklatokban prédikáltunk” (Faith and Work. 15–16. 
o.).

Ezen alaposan el kellene gondolkodnunk.
Nyilvánvaló, hogy a törvénnyel kapcsolatos történelmünk egyáltalán nem pozitív. Miközben az köt 

le minket, hogy „okoskodó” prédikációkkal védelmezzük a törvényt azokkal szemben, akik azt semmibe 

A
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veszik, eretnekségüket túlkorrigáltuk, és közben 
létrehoztuk a magunkét. Ahogy Ellen White is 
mondja: „Nem emeltük fel az emberek előtt Krisztus 
igazságosságát és az Ő nagy megváltási tervének teljes 
jelentőségét. Figyelmen kívül hagytuk Krisztust és az 
Ő páratlan szeretetét…”

Emberek, ez enyhén szólva is tragikus!
Pedig nem ez az egyetlen ilyen kijelentés tőle. 

Újra és újra figyelmeztetett, hogy mi mint közösség, 
helytelenül viszonyulunk Isten törvényéhez. Egy 
ponton már annyira belefáradt abba, hogy azt kellett 
hallgatnia, ahogy prédikátoraink keményen és ki-
tartóan védték a törvényt, hogy azt mondta: „Enged-
jük, hogy a törvény vigyázzon saját magára! Annyit 
dolgoztunk már a törvényért, hogy úgy kiszáradunk, 
mint Gilboa hegyei, melyek harmat és eső nélkülivé 
lettek. Bízzunk a názáreti Jézus Krisztus érdemeiben!” 
(Sermons and Talks. 1. köt. 137. o.). Itt azt látjuk, 
hogy nem pusztán belefáradt abba, hogy túl sok tör-
vényt védő prédikációt hallott. Nemcsak arról volt 
szó, hogy túl sokat beszéltünk róla, hanem inkább 
arról, hogy ezzel egy komoly teológiai problémát 
teremtettünk magunknak. Olyan módon prédikál-
tuk a törvényt, ami veszélyezteti az evangéliumról 
alkotott képünket, mert eltereli a figyelmünket Jézus 
érdemeiről.

Még inkább a tárgyra térve, így öntötte szavak-
ba aggodalmát: „Újra, meg újra felhívták a figyelmem 
arra a veszélyre, hogy mint nép, hamis eszméket 
dédelgetünk a hit általi megigazulással kapcsolatosan. 
Éveken át feltárták előttem, hogy Sátán különleges 
módon fog dolgozni annak érdekében, hogy összeza-
varja gondolatainkat ebben a témában. Hosszasan 
fejtegettük Isten törvényét, amit be is mutattunk a 
gyülekezeteknek, ám az majdnem annyira nélkülözte 
Jézus Krisztus ismeretét és az Ő törvényhez fűződő 
kapcsolatát, mint Káin áldozata” (Faith and Works. 
18. o.).

Jaj! Az adventista prédikációkat a Káin által 
bemutatott áldozathoz hasonlította!

Más szavakkal, a törvény védelmére irányuló 
buzgóságunk következtében annak veszélye fenye-

getett minket, hogy egy törvényeskedő teológiai 
szemléletmódot képviselünk. Mivel a helyzetet 
riasztónak tartotta, továbbment, és kifejtette azt az 
irányt, amibe prédikálásunknak haladnia kellett: 
„Nincs más téma, aminél komolyabban el kellene 
időznünk, amit többször át kellene ismételnünk, vagy 
amit szilárdabban meg kellene alapoznunk mindnyá-
junk elméjében, mint annak lehetetlensége, hogy a 
bukott ember bármit is elérjen saját jó cselekedeteivel. 
Az üdvösség egyedül a Jézus Krisztusba vetett hit által 
van” (Faith and Works. 19. o.). 

Nagyszerű!
Képzelj el egy erről szóló evangelizációs soroza-

tot!
Így folytatja: „Legyen ez a téma még világosabb 

és még közérthetőbb, miszerint lehetetlen, hogy egy 
teremtmény érdemei bármit is változtassanak Isten 
előtti helyzetén vagy Isten neki szánt ajándékán. Ha 
a hit és a cselekedetek által bárki megvásárolhatná 
az üdvösség ajándékát, akkor a Teremtő tartozna a 
teremtménynek. Ez egy lehetőség arra nézve, hogy 
egy hamis tanítást igazságként fogadjanak el. Minden 
olyan ember, aki ki akarja érdemelni az üdvösséget 
azzal, amit tehet, ugyanolyan helyzetben van, mint 
egy katolikus, aki a bűneiért önsanyargatást gyakorol. 
Az üdvösség így részben olyan tartozás, ami fizetség-
gel megszerezhető. Ha viszont az ember képtelen jó 
cselekedeteivel elnyerni az üdvösséget, akkor annak 
teljesen kegyelemből kell fakadnia, amit az ember 
mint bűnös nyer el, mert befogadta Jézust és hisz ben-
ne. Ez teljes mértékben ingyen ajándék. A hit általi 
megigazulás vitán felül áll” (Faith and Works. 19–20. 
o.).

Egy valamiben azonban egyetérthetünk: még 
Ellen White ezen kijelentései ellenére is képe-
sek voltunk vonakodni attól, hogy evangelizációs 
igehirdetéseinkben komoly hangsúlyt fektessünk 
a hit általi megigazulásra, mert féltünk, hogy azzal 
gyengítenénk az Isten törvénye iránti engedelmesség 
mellett szóló érveinket. Ha törvényeskedő kereten 
belül gondolkodunk, akkor Isten kegyelmének tiszta 
evangéliuma úgy mutatkozik és rögzül, mint ami 
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veszélyt jelent a törvényre. A törvényeskedő elme 
valahogy így érvel, vagy legalábbis így érez: Ha az 
üdvösség kizárólag Isten kegyelmének ingyen ajándé-
ka, amit egyedül hit által nyerhetünk el, és ha nincs 
semmiféle érdem abban, ha megtartom a törvényt, 
akkor minek tartsam meg?!

Félünk attól, hogyha az evangéliumot túlságo-
san jóvá tesszük azzal, hogy az üdvösséget túlzottan 
ingyenessé tesszük, akkor az emberek nem éreznek 
vagy látnak majd okot arra, hogy megtartsák Isten 
törvényét. Igazából a helyzet pontosan az ellenkező. 
De amíg nem értjük az evangéliumot úgy igazán, 
a maga teljességében, akkor sokkal kényelmesebb 
számunkra, ha mellőzzük, miközben egyik igét a 
másikra halmozva keményen és kitartóan bizonygat-
juk, hogy milyen fontos Isten törvényét megtartani. 
Az igazság az, hogy a kötelességtudatból fakadó en-
gedelmesség, amihez olyan elképzelés társul, hogy az 
a legcsekélyebb mértékben is hozzájárul az üdvössé-
günkhöz, tulajdonképpen nem is engedelmesség. Ez a 
lázadás engedelmességnek álcázott, burkolt formája. 
Sőt Isten ellen elkövetett sértés, mert úgy követeli 
ki az Ő kegyelmét, hogy közben azt feltételezi, hogy 
amit mi teszünk, azzal kiérdemelhetjük jóindulatát. 
Isten nem mennyei automata, amibe bedobjuk a 
megfelelő mennyiségű érmét, hogy megkapjuk, amit 
szeretnénk. És nem is egy pogány istenség, akinek a 
jóindulata elnyerhető, ha felmutatjuk előtte jó csele-
kedeteinket.

Távolról sem!
A nagyszerű tény az, hogy abszolút semmi 

nincs, amit tehetnénk, hogy kiérdemeljük Isten jóin-
dulatát, nem azért, mintha nehéz lenne azt elnyerni, 
hanem mert az már a miénk! Isten bővelkedik buzgó 
és lelkes kegyelemben, legnagyobb lángon égő szere-
tetben és szinte pazarló módon túláradó irgalomban 
– és semmi sincs, amit tehettünk vagy tehetnénk, 
hogy mindezt kiérdemeljük. Ezért hirdette Pál apos-
tol, amit úgy nevezett, hogy „a Krisztus Jézusban 
való váltság” (Róma 3:24). Engedd, hogy a szíved 
mélyén meggyökerezzen ezen szavak jelentősége! Az 
üdvösség egy elvégzett valóság Krisztus személyében 

és munkájában, és semmi sincs, amit hozzátehet-
nénk. Ez teljesen Őbenne van!

Teljes csomag!
Befejezett dolog!
Megvalósított valóság!
Leereszkedő testet öltésében, tökéletes életé-

ben, a kereszten véghezvitt önfeláldozó halálában, 
győztes feltámadásában, és mennybemenetele után 
az Atya jobbján lévő győztes helyének elfoglalásában 
befejezett formában szemléljük a megváltást. Jézus a 
tiszta ártatlanság és tökéletes igazságosság életét élte 
a mi emberi formánkban, majd mikor megdöbbentő 
hőstettét végrehajtotta, egy teljesen új emberiséget 
hozott létre a régiből, helyettünk és nekünk.

Az üdvösség teljes és ingyenes Krisztusban!
Ez az evangélium.
A jó hír.
Az örvendetes újság.
Az örömteli üzenet.
És abban a pillanatban, hogy bármit megpróbá-

lunk hozzátenni a  „a Krisztus Jézusban való vált-
ság”-hoz azzal, hogy megtartjuk a törvényt, a jó hír 
szertefoszlik.

Nos, mi van akkor a törvénnyel?
Örülök, hogy kérdezed! Minden gondolkodó 

adventista feltenné ezt a kérdést.

A betű öl, de a Lélek megelevenít
Vess egy pillantást 2Korinthus 3-ra! Ha adventista 
vagy, valószínűleg sosem szenteltél igazán komoly 
figyelmet ennek az igének, mert nem illik bele abba 
a keretbe, ahogyan általában Isten törvényéről ki-
alakítjuk a látásunkat. Majdnem biztos, hogy sosem 
hallottál prédikációt erről az igéről evangelizációs 
sorozaton, kivéve talán akkor, ha egy megindoko-
ló „válaszban” kifejtettük, hogy miért kerüljük ki. 
Hisszük, hogy egyházunkat arra hívta el Isten, hogy 
az Ő törvényét prédikálja. Isten törvényének változ-
hatatlansága alapvető hitelveink egyike. Noha ez a 
szakasz Pál mesterműve a törvényről, mégis szinte 
egyáltalán nem szerepel a törvényről szóló adventis-
ta tanításban. Pál itt a legevangéliumibb gondolatait 
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fogalmazza meg a törvényről, mégis ez a rész na-
gyon ritkán, vagy egyáltalán nem jelenik meg az ad-
ventista igehirdetésben. Egyszerűen nem tudjuk, mit 
kezdjünk vele, mert míg mi mondunk egy dolgot a 
törvényről, Pál valami mást próbál mondani. Bátran 
szorgalmazom, hogy amit az apostol 2Kortinthus 
3-ban tanít a pogányoknak, az létfontosságú szá-
munkra is.

Kezdjük a hatodik verssel! Az evangélium 
fényének ragyogásával a szívében, Pál tisztán és 
érthetően fejtette ki, hogy mi volt az ő evangelizáci-
ós küldetése, és a miénknek is minek kellene lennie. 
Azt mondja, hogy Isten „tett alkalmassá minket arra, 
hogy az új szövetség szolgái legyünk, nem a betűé, 
hanem Léleké, mert a betű megöl, a Lélek pedig meg-
elevenít.” Isten lelkészeinek – és ebbe mindannyian, 
akik Krisztusban hiszünk, beletartozunk – tuda-
tosan az „új szövetség” közvetítőinek kell lenniük. 
Ennek az üzenetnek a hirdetésére hívott el minket 
Isten. Más szavakkal, Isten törvényét szándékos, új 
szövetségi irányultsággal kell kezelnünk.

Miért fontos ez?
Mert ahogyan Pál írja, „a betű megöl”. Ha a tör-

vényt pusztán betartandó erkölcsi szabályok gyűj-
teményeként mutatjuk be, olyan benyomást keltve, 
mintha annak megtartása hozzáférést adna Istenhez 
– jóindulatához, szeretetéhez, elfogadásához – akkor 
az lelkileg veszélyes.

„A betű megöl.”
Eltekintve Isten kegyelmének gazdagon kinyi-

latkoztatott, ki nem kerülhető, teljesen tiszta hirde-
tésétől, a törvény betűjének megvan a hatalma arra, 
hogy pusztítson.

„A betű megöl.”
A törvény az evangélium nélkül összezavar 

minket, mert eltorzítja az istenképünket. Érzelmileg 
azt a nyomasztó érzetet kelti bennünk, hogy köte-
lességünk megtenni valamit Istennek, ahelyett, hogy 
inkább az Isten iránti hála érzetével töltene el minket 
mindazért, amit Ő vitt véghez értünk. 

„A betű megöl.”

Pál tovább megy, hogy kifejtse, mit ért ezalatt, 
és a hetedik versben a törvényt úgy nevezi, mint „a 
halálnak (...) szolgálata”, a kilencedik versben pedig, 
mint „a kárhoztatás szolgálata”. Pál tehát egyértel-
műen a lelki halálról beszél elsősorban, nem a fizikai 
halálról. A törvény a halálba vezet azáltal, hogy a lel-
kiismeretet a „kárhoztatás” érzetével tölti be. Róma 
3:20-ban így mondja Pál: „A törvényből (...) a bűn 
felismerése adódik.”

A törvény úgy működik, mint egy erkölcsi 
tükör, hogy megmutassa a bűneinket a törvényben 
megmutatkozó önzetlen szeretet színvonalához 
képest. Ránézünk a törvényre, és azt mondjuk: „Jaj 
ne! Végem! Egyáltalán nem vagyok ilyen. Erkölcsi 
jóság tekintetében teljesen romlott és csődbe jutott 
ember vagyok, ha a törvény az alapvető mérték.” És 
ez mind így igaz. Bűnösök vagyunk, és a törvény 
nyilvánvalóvá teszi ezt. De abban nincs élet, hogy a 
törvény megmutatja a bűnt, mert a bűntudat nem 
elég motiváció az életünk igazi megváltozásához. Ha 
megmaradunk a bűntudatunk pszichológiai szorítá-
sában, és a törvény követelményei alapján próbáljuk 
meg Istennél elérni az üdvösséget, akkor minden, 
amit valaha tapasztalni fogunk, az a lelki halál.

„A betű megöl.”
Ha a törvényről olyan módon prédikálnak, ami-

nek hatására azt gondolhatjuk, hogy ha elég erősen 
próbálkozunk, akkor képesek leszünk azt betartani, 
végül elkerülhetetlenül két irány valamelyike felé 
foguk haladni:

1) Önigazult farizeusok leszünk, akik mások 
viselkedését megrendszabályozzák, és elítélő hozzá-
állással állnak azokhoz, akik nem elég jók számukra.

2) Vagy pedig a félelem és a kárhoztatás érzeté-
nek súlya alatt egyre csak próbálkozunk, törekszünk 
és igyekszünk az engedelmességre, míg végül kétség-
beesve feladjuk.

„A betű megöl.”
Ezzel ellentétben Pál a következőt mondja: „A 

Lélek pedig megelevenít.” A Szentlélek különösen 
munkálkodik az újszövetségi prédikációk keretein 
belül, mert az igazi lelki élet születik itt meg, és itt 
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jut táplálékhoz. Máris érthetővé válik, ahogy Pál ki-
fejti mondanivalóját. Figyeld meg a 7–11-ig terjedő 
verseket!

„Ha pedig a halálnak betűkkel kőbe vésett szol-
gálata dicsőséges volt, úgyhogy nem tudtak Izráel fiai 
Mózes arcára nézni arcának múló dicsősége miatt, 
hogyne volna még dicsőségesebb a Léleknek szolgála-
ta? Mert ha a kárhoztatás szolgálata dicsőséges, meny-
nyivel dicsőségesebb az igazság szolgálata! Sőt ami ott 
dicsőséges volt, már nem is dicsőséges az azt felülmúló 
dicsőség miatt. Ha ugyanis a múlandó dicsőséges, 
mennyivel inkább dicsőséges a maradandó.”

Pál itt mélyre hatol, de meg fogjuk érteni, hogy 
amit mond, az tényleg nagyon egyszerű és különö-
sen felszabadító. Bontsuk le tehát!

Először is tudjuk, hogy Pál az erkölcsi törvény-
ről beszél és nem a ceremoniális törvényről, mert 
úgy határozza meg azt a törvényt, amivel itt foglal-
kozik, hogy „kőbe vésett”. Szóval szembe kell néz-
nünk azzal a ténnyel, hogy bármit is fog mondani 
Pál, az a Tízparancsolatra fog vonatkozni. Zseniális 
meglátással Pál továbbmegy, és úgy írja le a törvényt, 
ami Mózesen keresztül adatott a Sínai-hegynél, hogy 
volt valamiféle „dicsősége”. Kinyilatkoztató volt. Lét-
fontosságú igazságot tárt föl. Igen, a törvénynek van 
egy bizonyos jogos helye a folyamatban, de a törvény 
korlátolt is abban, hogy mit tud megmutatni, azaz 
kinyilatkoztatni, és mit tud megvalósítani. Szóval 
Pál azt mondja, hogy ennek a „dicsősége” szükség-
szerűen „múlandó” volt. Utat kellett adjon valami 
másnak.

Nem igazán illik hozzánk, amikor így beszélnek 
a Tízparancsolatról. Furcsának találjuk, sőt aggasz-
tónak, amikor ilyen nyelvezettel találkozunk Isten 
törvényével kapcsolatosan, épp itt a Bibliában. A ref-
lex, amihez mint adventisták hozzászoktunk, hogy 
kerülgetjük az ilyen kijelentéseket, mint macska a 
forró kását, vagy teljesen elhagyjuk őket. Habár Pál 
állhatatos és határozott – nemcsak itt, de minden 
írásában –, amikor úgy jellemzi a törvényt, mint 
valami átmenetet egy felsőbbrendű felé. Róma 7:4-
ben azt mondja Pál, hogy: „Ugyanígy ti is, testvéreim, 

meghaltatok a törvény számára a Krisztus teste által.” 
A 6. versben azt mondja, hogy: „Most azonban, mi-
után meghaltunk annak a számára, ami fogva tartott 
minket, megszabadultunk a törvénytől, úgyhogy az új 
életben a Lélek szerint szolgálunk, nem pedig az Írás 
betűje szerint, mint a régiben.” Róma 10:4-ben így 
szól: „Mert a törvény végcélja Krisztus, minden hívő 
megigazulására.” Galata 3:24–25-ben azt mondja, 
hogy: „a törvény nevelőnk volt Krisztusig, hogy hit 
által igazuljunk meg. De miután eljött a hit, többé 
nem vagyunk a nevelőnek alávetve.”

Nagyon fontos az, hogy miért mondhatjuk ki, 
hogy Krisztus a törvény végcélja mindazoknak, akik 
hisznek. Létfontosságú megállapítás, hogy a törvény 
nevelőként szolgál, hogy elvezessen Krisztushoz, és 
életbevágó, hogy a hívő meghal a törvénynek Krisz-
tus halála által, és bizonyos értelemben véve, a hívő 
megéli, hogy megszabadul a törvénytől. Adventista-
ként fel kell dolgoznunk, amit Pál tanít a törvényről, 
ha szeretnénk valaha is hatalmas hangon hirdetni 
az evangéliumot, a késői eső erejével. A keresztény 
felekezeteknek általában nem sikerült meglátniuk, 
amit Pál valójában mond a törvényről, és ennek 
következményként a törvényellenes úton indultak el. 
Egyszerűen figyelmen kívül hagyják a törvényt úgy, 
ahogy van.

Történelmileg ekkor érkezett az adventizmus, és 
újra a felszínre hozta Isten elfelejtett törvényét. Mint 
nép jogosan emeltük fel a Tízparancsolatot, mint 
ami változhatatlan és örök. Habár amíg mi nagy 
ívben kikerültük az antinomianizmust, addig nagy-
részt nekünk sem sikerült megértenünk Pál mon-
dandóját a törvényről. Ezért aztán a prófétánk újra 
meg újra rendreutasított minket, hogy helytelenül 
prédikálunk Isten törvényéről. De ha rávesszük ma-
gunkat, hogy megbirkózzunk azzal, amit Pál mond 
a Tízparancsolatról – elkerülve a törvényellenesség 
nevű árkot balról és kikerülve a törvényeskedés nevű 
árkot jobbról –, olyan erőteljes rálátással leszünk 
majd az evangéliumra, ami eddig ismeretlen volt 
számunkra. Krisztus és az apostolok ideje óta az 
egyik oldalról a törvényellenesség, a másik oldalról 
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a törvényeskedés volt az egyedüli lehetőség, amit 
kiemelkedő módon hirdettek a világnak. Mély, gyö-
nyörű és erőteljes zsenialitás van abban, ahogyan Pál 
kezeli a törvényt, és eddig ezt nem igazán kutattuk, 
és nem is prédikáltunk róla.

Most menjünk vissza 2Korinthus 3-hoz!
Miután kifejtette, hogy a törvénynek van egy 

sajátos dicsősége, Pál elmondja nekünk, hogy a 
törvény dicsőségének utat kell engednie egy na-
gyobb dicsőségnek: „Mert ha a kárhoztatás szolgá-
lata dicsőséges, mennyivel dicsőségesebb az igazság 
szolgálata! Sőt ami ott dicsőséges volt, már nem is 
dicsőséges az azt felülmúló dicsőség miatt. Ha ugyanis 
a múlandó dicsőséges, mennyivel inkább dicsőséges a 
maradandó.” Pál érthető: Eljött a világba egy dicső-
ség Krisztus személyében, ami olyannyira felülmúlta 
a betűkkel kőbevésett törvényt, hogy az „már nem is 
dicsőséges”, ha a kettőt összehasonlítjuk. Amikor az 
angyalok látták az újszülött Messiást, így kiáltottak a 
mennyekből: „Dicsőség a magasságban Istennek, és a 
földön békesség, és az emberekhez jóakarat” (Lukács 
2:14). A kereszthez közeledve Jézus úgy szólt, hogy: 
„Eljött az óra, hogy megdicsőíttessék az Emberfia” 
(János 12:23).

Itt van a „felülmúló dicsőség”: a Sínai-hegyen 
megmutatkozó dicsőséget felülmúlja a Golgota he-
gyének dicsősége.

Krisztusban olyan ajándék adatott a világnak, 
amit a törvény nem adhat, és Pál elmondja nekünk, 
mi az. Figyeld meg a 9. vers szavait: „Mert ha a 
kárhoztatás szolgálata dicsőséges, mennyivel dicső-
ségesebb az igazság szolgálata!” Isten bűnösöket 
ment meg, mert inkább igazságot szolgáltat nekik, 
nem pedig kárhoztatást. A Szentlélek az újszövet-
ségi keretek között munkálkodva magasba emeli 
Krisztus érdemeit, és azt a meggyőződést közvetíti a 
szívünkbe, hogy igazak vagyunk Isten szemében. Itt 
a hit általi megigazulás nagy igazsága egyenlő azzal, 
amit Pál úgy hív, „új szövetség”. Róma 4:17-ben Pál 
így mondja el: Isten „létre hívja a nem létezőket.” 
Isten igaznak hív engem, habár tudja, hogy bűnös 
vagyok. Ártatlannak tart engem, bár tudja, hogy 

vétkeztem. Ez nem jogi feltételezés. Ez kapcsolati 
zsenialitás! Isten úgy viszonyul hozzám, mintha 
sohasem vétkeztem volna; nem azért, hogy mentség 
legyen a bűnömre, vagy hogy annak megkötözöttsé-
gében hagyjon, hanem hogy szabaddá tegyen attól, a 
legmélyebb személyazonosságom szintjén.

2Korinthus 5:19-ben ugyanezt mondja el Pál, 
csak más nyelvezettel: „Isten ugyanis Krisztusban 
megbékéltette a világot önmagával, úgyhogy nem tu-
lajdonította nekik vétkeiket.” Úgy mutatja meg magát 
Krisztusban, mint aki már békességet kötött velünk. 
Szíve bővelkedik az ingyenes megbocsátásban. Sem-
mit sem kell tennünk, hogy Istent rávegyük ilyes-
mire. Már előre bővelkedik benne. Olyan megbékélt 
szeretettel szeret minden bűnöst a világban, amit 
nem lehet megvásárolni. Számunkra mindössze 
csupán annyi teendő marad, hogy meglássuk, elhigy-
gyük, és mi is megbékéljünk vele. Más szavakkal, a 
megváltás általános valósága már egy elvégzett tény 
Krisztus személyében és munkájában. Nincs semmi, 
amit mi hozzátehetnénk. Ennek az objektív ténynek 
a személyes megtapasztalása akkor megy végbe, 
amikor mindezt hitben átöleljük, amikor igent mon-
dunk Isten szeretetére, megbocsátására és elfoga-
dására, miként az nyilvánvalóvá lett Jézus életében, 
halálában és feltámadásában. A hit nem hoz létre új 
dolgokat, egyszerűen elhiszi azokat a tényeket, amik 
már ott vannak Jézusban.

Térjünk vissza 2Korithus 3-hoz, és vágjunk bele 
Pál nagy összegzésébe, ahogy kifejti a törvényről 
alkotott két nagy véleményt! 12–18. versek: „Mi-
vel tehát ilyen reménységünk van, teljes nyíltsággal 
szólunk; és nem úgy, mint Mózes, aki leplet tett az 
arcára, hogy ne lássák Izráel fiai a múlandó dicső-
ség végét. De az ő gondolkozásuk eltompult, mert az 
Ószövetség felolvasásakor ugyanaz a lepel mind a mai 
napig felfedetlenül megamaradt, mivel az csak Krisz-
tusban tűnik el. Sőt mindmáig, valahányszor Mózest 
olvassák, lepel van a szívükön. De ha majd megtérnek 
az Úrhoz, elvétetik a lepel. Az Úr pedig a Lélek, és 
ahol az Úr Lelke, ott a szabadság. Mi pedig miközben 
fedetlen arccal, mint egy tükörben szemléljük az Úr 
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dicsőségét mindnyájan, ugyanarra a képre formáló-
dunk át az Úr Lelke által dicsőségről dicsőségre.”

Pál itt egy olyan emberi állapotot ír le, amikor 
az emberek ismerik a Bibliát, de úgy igazán mégsem. 
Műveltek az írásokban, ugyanakkor lelkileg nincs 
világosságuk. Ismerik a igeverseket, de nem ismerik 
az Igét. Ismernek fejezeteket, verseket, tényeket, de 
nem ismerik azt a mélyebb kapcsolatot, amire mind-
azok mutatnak. „Valahányszor Mózest olvassák, lepel 
van a szívükön.” Igen, Pál az ősi Izraelre utal. Viszont 
nem csak rájuk. Minden olyan modern emberre is 
utal, aki lehet, hogy sok „igazságot” tud és a törvényt 
is hirdeti, sőt az általa ismert igazságok miatt azt 
mondja magára, hogy „Gazdag vagyok, meggazda-
godtam [teológigilag], és nincs szükségem semmire,” 
miközben a valóságban az ilyen ember „a nyomo-
rult, a szánalmas és a szegény, a vak és a mezítelen” 
(Jelenések 3:17).

Hirdetni az igazságot, a valódi Igazság hirdetése 
nélkül! Vakság, de tényleg! Azonban, drága adven-
tista barátaim, van rá lehetőségünk, hogy ragyogóan 
megvilágosodjunk… Krisztusban! Pál elmondja, 
hogy „a lepel (...) Krisztusban tűnik el.” „Ha majd 
megtérnek az Úrhoz, elvétetik a lepel.” „Mint egy 
tükörben szemléljük az Úr dicsőségét.” Nem egy vé-
letlenszerű odapillantás, mintha Jézus csak az egyik 
tantétel lenne egy prédikációsorozatban! Nem egy 
múló pillantás, mintha Jézus egy külön téma lenne a 
sok többi közt – mondjuk a hatodik nap estéjén lévő 
előadás egy 24 részes sorozatból.

Nem!
Pál azt a szót használta, hogy „szemléljük”. Arra 

hív, hogy nézzünk rá, töprengjünk, álmélkodjunk 
Krisztuson, tekintetünket csodálattal és bámulattal 
rászegezve. Adózzunk Jézusnak teljes, koncentrált, 
osztatlan értelmi, érzelmi és teológiai figyelmünkkel. 
Ahogy ezt tesszük, Pál elmondja nekünk, hogy mi 
fog történni velünk, bennünk és értünk: „Ugyanarra 
a képre formálódunk át az Úr Lelke által dicsőségről 
dicsőségre.” Előtte már kifejtette, hogy kétféle di-
csőség van előttünk – a Sínai-hegyen és a Golgotán 
megtörtént esemény; a törvény dicsősége a kárhoz-

tatást szolgáltatva és a Lélek dicsősége az igazság 
ajándékát szolgáltatva; a törvény dicsősége halált 
hoz, az új szövetség dicsősége pedig életet ad. Most 
arról van szó, hogy ahogy szemléljük Jézust, egy 
alapvető, létfontosságú, teljes átváltozáson megyünk 
keresztül egyik dicsőségről a másikra, onnan, hogy 
a törvény cselekedetein keresztül megyünk Istenhez, 
hogy üdvözüljünk, oda, hogy Krisztuson keresztül 
kapcsolódunk Istenhez az üdvösségért.

Pál két eltérő válaszlehetőséget ajánl:
1. A régi szövetség megélését, ami sohasem 

volt Isten szándéka szerint való, a kárhoztatottság, 
elítéltség érzelmei vezérlik, ezek indítanak engedel-
mességre. A régi szövetség élménye külső, látszat-
engedelmességet terem – egy színlelt, felszínes, 
képmutató, ítélkező engedelmességet. Egy kívülről 
kikényszerített érzés jellemzi, miszerint azért kell 
engedelmeskednünk a törvénynek, hogy Isten elfo-
gadjon.

2. Az új szövetség megélését Isten szeretetének 
a mély átérzése vezérli, ez az, ami engedelmesség-
re indít. Az új szövetség élménye valóságos, belső 
késztetést eredményez az Isten törvénye iránti 
engedelmességre – ez valódi, szívből jövő és szabad 
mindenféle kárhoztatástól és ítélettől. Isten elfogadá-
sának a felszabadító érzése jellemzi, mielőtt bármi-
lyen tettel is engedelmeskedtem volna a törvénynek, 
ami egy olyan új erőt ad nekem az engedelmességre, 
ami azelőtt ismeretlen volt.

Pál nem tette félre a törvényt. Egyszerűen – és 
szükségszerűen – bemutatta nekünk a törvény ha-
talmának korlátait és működésének jogos területére 
helyezte azt el. Nem tagadta meg a törvényt úgy, 
ahogy van, de határozottan elvetette a törvényt, mint 
olyasvalamit, ami üdvösséget adhat. A törvény egy 
célt szolgál, és a Biblia érthetően elmondja, mi ez a 
cél: „Tehát a törvény nevelőnk volt Krisztusig, hogy 
hit által igazuljunk meg” (Galata 3:24–25). Pál, a 
farizeusok farizeusa megtapasztalta a döntő teológiai 
megvilágosodást: A törvény dicsőségét túlszárnyalja 
az élő Krisztus dicsősége! Pál változtatott, és minket 
is sürget, hogy mi is tegyünk így – „dicsőségről dicső-

3. nap      
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ségre”, a törvény dicsőségéről, az evangélium dicső-
ségére. Ha változtatunk, az adventizmus végre az 
az erőteljes teológiai forradalom lesz, aminek Isten 
eredetileg eltervezte. Mi pedig tudni fogjuk, hogy 
mikor történik meg mindez, mert amikor meglesz, 

akkor „Egy érdeklődés fog érvényesülni, egy téma fog 
elnyelni minden mást – Krisztus a mi igazságunk” 
(Ellen White: Rewiev and Herald. 1890. december 
23.).

Megbeszélendő 
kérdések3. 

na
p

1.  A lecke azt mondja el, hogy kétféleképp viszonyulhat az ember ahhoz, hogy engedelmeskednünk kell, hogy elnyer-
jük az üdvösséget, Isten szeretetét vagy jóindulatát: 
 I.     rögeszmés „engedelmesség”, ami farizeusi lelkülethez, ítélkező gondolkodáshoz fog elvezetni… 
 II.    vagy próbálkozni, próbálkozni, elbukni és végül kétségbeesetten feladni. 
a.   E két véglet közül melyik felé hajlott inkább az életed? 
b.   Mikor jött el az a pont, hogy igazán kezdted megérteni a leckében felmutatott elvet, miszerint az üdvösség 
egyedül Krisztusban van, a törvénytől eltekintve, és örömteli engedelmességünket ez a csodálatos elfogadás teszi 
lehetővé? 
c.   Ha a múltban volt ilyen, akkor oszd meg a történetét ennek a bizonyos változásnak, ami az életedben végbement 
ennek eredményeképp! Ha most kezded megérteni, dicsőség Istennek és várd a történéseket, majd meséld el! Meg 
fogja változtatni az életedet!

2.  Pál azt mondja, hogy a törvénynek volt egy dicsősége. Mondj kétféle szempontot, amiben számodra dicsőséges a Tíz-
parancsolat! Ezután ő elmondja, hogy sokkal nagyobb dicsőség van Krisztusban, és az Ő tökéletes, ingyen ajándékból 
kapható üdvösségében. Mondj két vonatkozást, amiben az ingyen ajándék dicsősége felülmúlja a törvény dicsőségét 
számodra.

3.  Mit gondolsz, mi lehet az a „lepel”, ami visszatart jó szándékú keresztényeket attól, hogy lássák ezt az igazságot a 
kegyelemről és a törvényről?

4.  Ossz meg három módszert, hogyan tudod tudatosan, folyamatosan szemlélni Krisztust mindennapi életed során. 
Kötelezd el magad ezeknek a gyakorlása mellett, mindig magad előtt tartva szerető arcát.

Csoportos kreatív percek
1.  Ha szeretnéd, építs hozzá, vagy dekoráld a nyolcszögű házad modelljét!
2.  A csapatod méretéhez mérten, lehet, hogy jónak látod felosztani a társaságot csapatokra vagy párokra ehhez a foglalkozáshoz. 

Írjatok újra minden parancsolatot pozitív nyelvezetet használva. Amikor Isten azt mondja, „ne tedd”, akkor mit szeretne, hogy mit 
tegyünk? Ígéretként írd le őket.
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Pihentető szeretet

szombat
vasárnap
nap4.

A

z előző üzenetben létfontosságú felfedezést tettünk Isten törvényével kapcsolatban, így Pál apostol 
szavai befolyással lehettek ránk. Először is felismertük, hogy a törvény prédikálásának igaz útja 
egyedül az újszövetségen keresztül lehetséges. Bármilyen más, a törvényről szóló istentisztelet, 

ami csak arra terjed ki, hogy a törvényt követni kell, és nem fejti ki egyértelműen mellette az evangélium 
kegyelmét, rossz irányba terel minket. Másodszor, láttuk, hogy a törvény, mint mester vezet minket Krisz-
tushoz, így hit által igazulhatunk meg, nem pedig a törvényhez való engedelmességünk alapján. A törvény 
alapján ébredünk rá a hibáinkra, és ezért érezzük, hogy szükségünk van a Megváltóra, viszont a törvénynek 
nincs semmilyen megváltó ereje. Végül pedig megtanultuk, hogy a törvénynek van bizonyos fajta dicsősége. 
Pál úgy írja le ezt a dicsőséget, mint a bűneink felfedező erejét. Viszont ezt a dicsőséget Pál szerint megha-
ladja Krisztus igazságának dicsősége, melyről a Szentlélek gondoskodik.

Az adventista teológia és evangelizációs munka kezdeti, formálódó időszakában ezt még nem értettük. 
Mélyen el voltunk foglalva védekező állásfoglalásunkkal, miszerint próbáltuk bebizonyítani az egész keresz-
tény világnak, hogy Isten törvénye örök, amit mindenkinek követnie kell – az összes parancsolatot, köztük 
a szombat parancsát is. A vasárnapünneplőket teológiai „ellenfélnek” tartottuk, akiket meg kell győznünk 
a törvénynek való engedelmességről, és ennek következtében a törvényről alkotott saját teológiánk rossz 
irányt vett. Ellen White megfigyelte, hogy a rossz irány következményeképp az adventisták igen sajnálatos 
rossz hírnévre tettek szert a többi keresztény szemében. Könyvében így taglalta, hogy az adventisták milyen 
benyomást keltenek: „a hetednapi adventisták a törvényről, csak a törvényről beszélnek, de nem mutatják be 
Krisztust, vagy nem hisznek benne” (Testimonies to Ministers. 91–92. o.).

Mindjárt visszatérünk még ehhez az állításhoz a történelmi tények tükrében, de előtte még figyeljük 
csak meg szavainak súlyát. Ha van bármilyen hírnév, amit az egyház nem szeretne a magáénak tudni, akkor 
az ez. Azért hívattunk el, hogy hirdessük az örökkévaló evangéliumot a világnak, az üdvösségről szóló jó 

A
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hírt, ami egyedül kegyelemből, csakis hit által és 
kizárólag Krisztusban nyerhető el, nem pedig a 
törvény munkája által. És mégis, a saját prófétánk-
nak, Ellen G. White-nak azt kellett mondania, hogy 
pontosan azt tettük, amit nem kellett volna: olyan 
benyomást keltettünk, amely szerint Jézusnak még 
csak a hírét sem ismerjük. 

És ez a hírnév ma is jelen van.
Minden adventista evangelizátornak és lel-

késznek meg kell küzdenie azzal a váddal, hogy 
törvényeskedők vagyunk. A vádakat általában min-
dig tagadtuk, a mélyen körülárkolt laodiceai önér-
tékelésünkhöz híven, miszerint gazdagok vagyunk 
és a hitelvei javainkat tekintve is meggazdagodtunk, 
ezért aztán nincs is szükségünk semmi másra. Ellen 
White azonban mindezt nem tagadta le. Sőt prófétai 
szolgálatának jelentős részében próbált szembesí-
teni minket azzal a ténnyel, hogy prédikációinkban 
helytelen fényben tüntettük fel a törvényt, és az 
evangéliumot világosság nélkül hirdettük. Ilyen és 
ehhez hasonló szavakkal egészen haláláig arra ösz-
tökélt minket mint egyházat, hogy változtassunk az 
irányon: „Újra, meg újra felhívták a figyelmem arra a 
veszélyre, hogy mint nép, hamis eszméket dédelgetünk 
a hit általi megigazulással kapcsolatosan. Éveken át 
feltárták előttem, hogy Sátán különleges módon fog 
dolgozni annak érdekében, hogy összezavarja gon-
dolatainkat ebben a témában. Hosszasan fejtegettük 
Isten törvényét, amit be is mutattunk a gyülekezetek-
nek, ám az majdnem annyira nélkülözte Jézus Krisz-
tus ismeretét és az Ő törvényhez fűződő kapcsolatát, 
mint Káin áldozata” (1888 Materials. 810. o.).

„Népünk furcsa módon elhanyagolja, hogy hir-
desse a megfeszített Krisztust. Sokaknak, akik állítják, 
hogy ismerik az igazságot, semmi tapasztalatuk nincs 
a Krisztusba vetett hitről… Viszont a szolgálatban 
életadó erőnek kell lennie. Ennek az erőnek kell áthat-
nia minden misszionáriust mindenhol, mert amerre 
járnak, trombitáikkal ne bizonytalan hangot hallassa-
nak, hanem mennyei, ébresztő erővel hirdessék a Jézus 
Krisztus hirdetésében rejlő szeretetet, megbocsájtást és 
kegyelmet” (1888 Materials. 842, 844–855. o.).

Ezek a kijelentések – számos hasonló kijelen-
téssel együtt – közvetlenül az 1888-as Generálkon-
ferencián hangzottak el, ahol Isten az evangéliumot 
két fiatal férfin, Ellen Joseph „E. J.” Waggoner és 
Alonzo T. Jones-on keresztül juttatta el az adventista 
teológiába. Ellen White egyik legtartalmasabb és 
legmélyebb írásában így jellemezte a két fiatal férfi 
prédikálását: „Az Úr az Ő kegyelméből a legértéke-
sebb üzenetet küldte el Waggoner és Jones testvéreken 
keresztül. [Lásd a függeléket.] Az üzenet az, hogy 
hirdessük a jót a világnak a Megváltóról, aki feláldoz-
ta magát az egész világ bűneiért. A Kezesünk bemu-
tatta a hit általi megigazulást; ez hívja az embereket 
arra, hogy fogadják el Krisztus igazságosságát, ami az 
Isten parancsolatainak való engedelmességet érthetővé 
tette. Sokan szem elöl tévesztették Krisztust. Nekik az 
Ő isteni személyére kell szegezniük tekintetüket, az Ő 
érdemeire és emberi családja iránt érzett változatlan 
szeretetére. Minden hatalom az Ő kezébe adatott, 
hogy gazdag adományokat ajándékozhasson az 
embernek, az Ő igazságának felbecsülhetetlen értékű 
ajándékában részesítve a tehetetlen embert. Isten ren-
delése szerint ez az az üzenet, melyet át kell adnunk 
a világnak. Ez a harmadik angyal üzenete, melyet 
hangos szóval kell hirdetni, és amit a Szentlélek nagy-
mértékű kitöltetése követ” (Testimonies to Ministers. 
91–92. o.).

Ezzel kapcsolatban még továbbmenve ezt 
mondta: „Isten kegyelmének evangéliumi üzenete 
tiszta és érthető módon adatott az egyháznak, így a 
világ nem mondhatja többé, hogy a hetednapi adven-
tisták a törvényről, csak a törvényről beszélnek, de 
nem mutatják be Krisztust, vagy nem hisznek benne” 
(Testimonies to Ministers. 91–92. o.). Milyen cso-
dálatos lehetőség, melyet az adventisták elérhettek 
volna, és még mindig elérhetnek! Képzeljük el, hogy 
milyen hatalmas evangelizációs ereje lenne annak, 
ha az embereknek az első gondolatuk az lenne a 
Hetednapi Adventista Egyházról, hogy „Ó igen, ez 
az az egyház, amelyik mindig csak Isten mindenkire 
kiáradó szeretetéről tud beszélni.” 

Nahát, ez aztán hihetetlen lenne, igaz?
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Az emberek elárasztanák a gyülekezeteinket. 
A hangos kiáltás elhangzana, a kései eső pedig 
kiáradna, de nem a mi folytonos erőfeszítéseink 
miatt, hanem mert azt az üzenetet képviselnénk, 
melyet a Szentlélek azonnal elismerne és támogatna 
erejével. Ebben az írásban fel fogjuk fedezni, hogy 
az egyik tantételünk hogyan lenne képes felnyitni 
a szemünket, és hogyan tudná lángra lobbantani a 
valódi megújulást köztünk arra az egyetlen igazságra 
alapozva, amelyre igazi megújulást alapozni lehet – a 
hit általi megigazulás nagy igazsága, melyet úgy is 
ismerhetünk, hogy az evangélium.

A hitelv, amire utalok, az a szombat bibliai 
igazsága.

Emberként hajlamosak vagyunk a szombatot 
a jó nap-rossz nap vitájának szintjére redukálni. 
Kérdezzünk meg egy átlagos adventista gyülekeze-
tet: „Miénk a szombat igazsága?” Kórusban fognak 
lelkesen válaszolni, hogy: „Ámen!”

Utána kérdezzük meg: „És mi a szombat igazsá-
ga?” Az emberek ilyeneket fognak mondani:

„A hetedik nap, a szombat a nyugalom napja, 
nem pedig az első nap!”

„Szombat és nem vasárnap!”
„A Katolikus Egyház változtatta a szombatot 

vasárnapra!”
Ez mind igaz és fontos, de nem ez a szombat 

valódi igazsága. Ha minden erőfeszítésünkkel a 
szombaton keresztül akarjuk az embereknek bebizo-
nyítani, hogy követniük kell a negyedik parancsola-
tot, akkor elveszítjük a szombat valódi jelentését.  
A mai üzenetben felfedezzük, miről is szól a szom-
bat igazából, és tudom, hogy amit fel fogunk fedez-
ni, az egyszerűen csodálatos. Tehát vizsgáljuk meg a 
szombatot és nézzük, valójában milyen evangéliumi 
kincseket is rejtegetünk a hátunk mögött!

A történetbe épített pihenés
Kezdésképpen vessünk egy friss pillantást a szombat 
eredetére Mózes 1. könyvében! De ezennel – ahe-
lyett, hogy csupán idéznénk a 2. fejezet 1–3 verseit, 
mint elszigetelt bizonyítékot arra, hogy a szombatot 

Isten az Édenben adta, és ezért minden emberi lény-
nek meg kell tartania, nem csak a zsidóknak –  
álljunk meg egy pillanatra, és figyeljük meg a szö-
vegkörnyezetet, ahol a szombat olvasható! Ha meg-
nézzük a teljes történetet, ahol a szombat feltűnik, 
felfedezhetjük a jelentésében rejlő csodálatos igaz-
ságot. Mózes 1. könyvének 1. és 2. fejezetében Isten 
tudatos alkotói mintával teremtett: megformálta az 
anyagi tereket, majd megtöltötte azokat élettel. Az 
első három nap a Teremtő a teret a teremtés elemei-
nek szétválasztásával készíti el. A következő három 
nap megtölti a létrehozott teret élettel.

Az első nap Isten megformálja az eget és a föl-
det, és elválasztja a fényt a sötétségtől, majd a negye-
dik napon megtölti az így létrejött teret a Nappal, a 
Holddal és a csillagokkal. A második nap Isten elvá-
lasztja a vizeket a mennyezet alatti és feletti vizekre, 
majd az ötödik napon megtölti azokat halakkal és 
madarakkal. A harmadik napon Isten megformálja a 
szárazföldet, és a hatodik napon megtölti azt állatok-
kal és az emberrel. És itt jön a csúcspontja az egész 
történetnek: Isten megteremti a szombatot, és meg-
tölti azt Önmagával. A hetedik nap egy különleges 
tér; mégpedig azért, mert nem anyagi terület, hanem 
egy kapcsolati tér, és nem anyagi dolgokkal, hanem 
Isten közösségi jelenlétének az áldásaival van tele.

„Így készült el az ég és a föld és azok minden 
serege. A hetedik napra elkészült Isten a maga alkotó 
munkájával, és megpihent a hetedik napon egész al-
kotó munkája után. Azután megáldotta Isten a hete-
dik napot, és megszentelte azt, mert azon pihent meg 
Isten egész teremtő és alkotó munkája után” (1Mózes 
2:1–3, RÚF).

Itt a pihenéskor nem a fizikai kimerültség-
ről van szó, mint amikor aludnunk kell, hanem a 
szó más értelmében, az elégedettségkor, örömmel 
megtöltött pihenésről. Isten nem fáradt el, hanem 
boldog, örül és elégedett. Ő csak adott, és csak adott, 
és csak adott, az Ő energiáját árasztotta ki a terem-
téshez. Most befejezte a munkáját, és visszafogadja 
Önmagához a teremtett világ viszonzó szeretetének 
örömét. Pontosan ez a terve velünk is – először meg-
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áld minket nyugalmunkban, majd megsokszorozó-
dott energiánkból visszaadunk neki és másoknak. 
Tehát Isten „megszentelte” a hetedik napot. A szó 
jelentése: egyedi vagy megkülönböztetett. Isten ne-
künk adta a szombatot, egy folyamatosan ismétlődő 
emlékeztetőt, egy különleges teret az időben, amikor 
örülhetünk az Isten és közöttünk lévő kapcsolatnak, 
amely a kölcsönös szereteten alapul közte és köz-
tünk.

De ez még nem minden! Ez a történet egyre 
csak szebb lesz.

Figyeljük meg, hogy az embert Isten a hatodik 
nap második felében teremtette, amikor már min-
den más munkát elvégzett. Ezért az ember nem vett 
részt a teremtés munkájában, nem is látta Istent a 
teremtés közben. Képzeljük el a jelenetet! Ádám 
életre kel, az Alkotója arca centikre van az övétől. 
Egymás szemébe néznek. Micsoda pillanatok! Isten 
valami ilyesmit mondhat: Szia! Köszöntelek az élők 
között! Én vagyok az Alkotód, és mindezt a gyönyö-
rűséget neked teremtettem. Ezekben a pillanatokban 
szükség van valamire, ami engedi ezt a kapcsolatot 
erőteljesebben kibontakozni: hitre, bizalomra, hogy 
Isten az igazat mondja neki. Pál a Zsidókhoz írt levél  
11. fejezetének első versében ír erről: „A hit pedig 
a reménylett dolgoknak valósága, és a nem látott 
dolgokról való meggyőződés.” A harmadik versben: 
„Hit által értjük meg, hogy a világ Isten beszéde által 
teremtetett, hogy a mi látható, a láthatatlanból állott 
elő.”

Ádám nem látta Istent teremteni, de biztonsá-
got és elbűvölő nyugalmat érez aziránt a személy 
iránt, aki beszél hozzá; a hit a természetének része. 
Érzi, hogy őt valóban szeretik, és Isten szeretete 
kivívja szívében a bizalmat. Ezután Isten megterem-
ti Évát, de mindezt nem úgy teszi, hogy odafordul 
Adámhoz, és azt mondja: „Ezt nézd!”, aztán hopp, 
Ádám szeme láttára megteremti Évát. Nem. Ha-
nem elaltatja Ádámot, és csak utána teremti meg 
Évát. Éva, hasonlóan Ádámhoz, hittel a szívében kel 
életre, Ádám pedig másodszor is kinyitja a szemét, 
és továbbra is bízik Alkotója szavában, miszerint a 

teremtmények közül a legszebb, amely ott áll előtte, 
Isten teremtő hatalmára állott elő. Itt állnak, a férfi 
és a nő egy csodálatos kertben, melyet hittel, ingyen 
ajándékként kaptak. És figyelj csak! Életük első teljes 
napja a szombat volt. Először megpihentek, eltűnőd-
tek azon, milyen teljes mértékben függenek Alkotó-
juktól, majd az Ő szeretetével feltöltekezve, a hét első 
napján munkába indultak a kertbe. 

A teremtés története, amelyben Ádám és Éva 
egy befejezett művet kapnak, rendkívül erős üze-
netet hordoz: Mi emberek inkább a pihenés teremt-
ményei vagyunk, mint a munka teremtményei. Az 
Alkotó szellemileg, érzelemileg és kapcsolatilag is 
úgy teremtett meg minket, hogy először Istentől 
kapjunk, mielőtt visszaadnánk Istennek és mások-
nak. „Mi szeressük őt; mert ő előbb szeretett minket” 
(1János 4:19). Ez a Teremtő-teremtmény kapcsolat 
természete.

A teremtés-megváltás tengely
Rendben, az első felfedezésünk tehát a szombattal 
kapcsolatban, hogy ez egy emlékmű Isten teremtői 
munkájának emlékére, ami emlékeztet minket a te-
remtésben elfoglalt helyünkre, és hogy mi az Ő sze-
retetét bizalommal elfogadó teremtményei vagyunk. 
Most viszont azt is fel fogjuk fedezni, hogy a szom-
bat a megváltásnak is az emlékműve. A kapcsolat 
nagyon nyilvánvaló, ha felismerjük. Van egy rendkí-
vül logikus magyarázat arra, hogy miért emlékműve 
a szombat úgy a teremtésnek, mint a megváltásnak 
is, és ez az indok a következő: mindkét esemény 
egyedül Isten teremtő hatalma által mehetett végbe. 
A megváltás ezenfelül még egy újrateremtés is Isten 
részéről. A Biblia történetvezetésében ez lehet a te-
remtés-megváltás kapcsolat. Figyeljük meg, milyen 
szépen bontakozik ki!

Az Ószövetség ezekkel a szavakkal kezdődik, 
„Kezdetben teremté Isten az eget és a földet” (1Mózes 
1:1), majd a teremtés története folytatódik: „Legyen 
világosság”, és így tovább. Az Újszövetségben János 
az evangéliumának elején így ír: „Kezdetben vala az 
Íge, és az Íge vala az Istennél, és Isten vala az Íge” (Já-
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nos 1:1), majd folytatódik a megváltás történetével. 
1Mózes első fejezetében az első kijelentés a „Legyen 
világosság: és lőn világosság” (1Mózes 1:3). János 
első fejezetében az első kinyilatkozás a megváltásról 
az „Őbenne vala az élet, és az élet vala az emberek 
világossága; És a világosság a sötétségben fénylik, de a 
sötétség nem fogadta be azt” (János 1:4–5).

Mózes első könyvében olvashatjuk Isten hogyan 
fejezte be a teremtés munkáját: „Mikor pedig elvégezé 
Isten hetednapon az ő munkáját, amelyet alkotott 
vala, megszűnék a hetedik napon minden munkájától, 
amelyet alkotott vala” (1Mózes 2:2). János könyvé-
ben Jézus a következő szavakat mondta az Atyának 
Mózes 1. könyve 2. fejezetének nyelvezetét alkalmaz-
va, amikor megváltási tervének vége felé közeledett: 
„Elvégeztem a munkát, amelyet reám bíztál, hogy 
végezzem azt” (János 17:4). És ahogyan a kereszten 
függ, felkiált: „Elvégeztetett!” (János 19:30). A követ-
kező vers pedig megadja az időpontot; ez a nap az 
előkészületek napja volt, vagyis péntek, mikor Jézus 
a megváltás munkáját „elvégeztetettnek” nyilvánítot-
ta, majd szombaton megpihent a sírban.

Látható, ahogy a Biblia természetesen elmond 
két elválaszthatatlanul összeszőtt történetet – a 
teremtés és az újrateremtés történetét, a döntések 
csúcspontja pedig mindkét történetben a szombat. 
Ez elég erős és meghökkentő állítás, igazság sze-
rint azért, mert amikor a szombatot a természetes 
környezetében vizsgáljuk, háttérbe szorítja a törvé-
nyi mivoltát. Mivel nemcsak a teremtés befejezett 
munkáját, hanem a megváltás befejezett munkáját 
is jelzi, a szombat tagadja a megváltás emberoldali 
munka jellegét, és a középpontba a Krisztusba vetett 
teljes hitünket helyezi. Ezért sajnálatos, hogy efölött 
végig elsiklottunk a szombat igazsága hirdetésének 
folytán, és bebástyáztuk magunkat a puszta jó nap-
rossz nap érveléses megközelítésbe. Ha a szombatot 
Isten megmentő kegyelmének emlékeztetőjeként 
tekintenénk, mint ahogyan az is, most immunisak 
lennénk a törvényeskedésre, és sokkal megnyerőbb 
tanúbizonyság lennénk a világ számára.

A farizeusok Jézus idejében a szombatot jogi 
rendeletté emelték, amivel bírálták, lesújtották és 
megkötötték az embereket. És ezt a saját módunkon, 
saját szemszögünkből, de sorra megismételtük a 
történelmük folyamán. Évekkel ezelőtt egy lelkész 
megkérdezett egy adventista fiatalt, hogy „Mit jelent 
számodra a szombat?” A fiú elgondolkodott egy 
pillanatra, majd így válaszolt: „Ülj le, fogd be, és 
színezz, vagy a fenevad bélyegével végzed!” Páran 
talán viccesnek gondoljátok, viszont a legtöbb ad-
ventistának ez a válasz összefoglalja a tényleges, saját 
benyomásukat a szombatról. Ellen White igyekezett 
rávenni minket, hogy a törvényt az evangélium 
fényében értelmezzük. Egy alkalommal ezt mondta: 
„A tízparancsolatra nem tiltásként kell tekinteni, ha-
nem sokkal inkább kegyelemként” (Selected Messages.  
1. köt. 235. o.).

Egy másik alkalommal ezt írta: „A tízparancso-
lat, a »tedd« és »ne tedd« valójában tíz ígéret” (Bible 
Echo. 1901. június 17.). És ez igaz a negyedik pa-
rancsolatra is. A szombat nem arról szól, hogy mit 
nem tudunk tenni 24 órán keresztül egyszer a héten, 
hanem arról szól, hogy Isten mit tett, és mit fog 
tenni értünk az Ő kegyelméből. Ha ezeket megértjük 
a Biblia történetén keresztül, a szombat állandóan 
emlékeztetni fog Jézus megváltásától való teljes 
függőségünkre, és jelentése teljesen ellentétes lesz a 
törvényeskedéssel.

A kegyelem nyugtató lüktetése
Talán nem meglepő, hogy Jézus a megváltást, mint 
Isten kegyelmét kiérdemelni vágyó, a pihenésre 
rászolgált, aggódó munkások magához hívásaként 
fogalmazta meg: „Jöjjetek énhozzám mindnyá-
jan, akik megfáradtatok és megterheltettetek, és én 
megnyugosztlak titeket. Vegyétek föl magatokra az 
én igámat, és tanuljátok meg tőlem, hogy én szelíd 
és alázatos szívű vagyok: és nyugalmat találtok a ti 
lelkeiteknek. Mert az én igám gyönyörűséges, és az én 
terhem könnyű” (Máté 11:28–30). A munka, amelyre 
Jézus a pihenést ajánlja, nem fizikai, hanem a hamis 
istenképből fakadó érzelmi idegesség, mivel azt hisz-
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szük, hogy az Ő elfogadását ki kellene érdemelnünk. 
Tudjuk, hogy Isten pontosan ezt szeretné kifejezni, 
mert pihenést ajánl a mi „lelkünknek” ami az erede-
ti szövegben a görög psyche. Szó szerint ezt mondja: 
„Azt szeretném, ha felszabadítanád az elmédet az 
igájából.” Ez egy sokkal nyugtatóbb pihenés, amire 
tényleg szükségünk van; megpihenhetünk, mert 
tudjuk, hogy Isten szeret minket, és kegyelméből 
ment meg minket, nem pedig az általunk elvégzett 
elegendő munka eredményeképp.

Ha elfogadjuk a nyugalmat, amit ajánl, rá-
jövünk, hogy Isten egyáltalán nem egy kemény, 
szigorú munkafelügyelő. Dehogyis! Ha Isten szívébe 
kerülünk, megérjük, hogy Őt szolgálni „könnyű” és 
„gyönyörűséges”. Miért? Mert a szeretet így műkö-
dik. Teljesen megváltoztatja egy személy véleményét 
arról, hogy mi az, ami kemény és nehéz. Annak, aki 
nagyon szeret, a kemény és nehéz két teljesen isme-
retlen kifejezés. Ellen White ezt így mondja: „Nem 
szabad magunkban vagy a jócselekedeteinkben bízni; 
hiszen mint hibázó, bűnös lelkek Krisztushoz jövünk, 
nyugalmat találunk nála. Isten elfogad minden egyes 
embert, aki hozzájön, és teljesen megbízik a meg-
feszített Megváltó érdemében. A szeretet túlcsordul 
szívében. Talán nem esünk önkívületbe, de ott van az 
a maradandó, békés bizalom. Minden teher könnyű, 
és az iga, amit Krisztus felhelyez, könnyű. A feladat 
gyönyörűvé, az áldozathozatal pedig örömmé válik” 
(Faith and Works. 38. o.).

Ez igen! Hát ez nagyszerű!
El tudsz képzelni bármi jobb tapasztalatot?
Tuti, hogy nem!
Mikor Jézus ezt mondja, „Jöjjetek énhozzám 

mindnyájan, akik megfáradtatok és megterheltettetek, 
és én megnyugosztlak titeket!” akkor az elképzelhető 
legszabadabb életet kínálja fel. A Biblia egy másik 
angol fordítása így fogalmazza meg ezt a verset: 
„ismerd meg a kegyelem nyugtató lüktetését” (The 
Message).

Nyugtató…,
 vagyis pihenek.
Lüktetését…,

 és mégis mozgok.
A kegyelemnek…,
 mert a nem kiérdemlett, Istentől származó 

szeretet kívül-belül megmozgat.
A nem kényszerítő szeretet az az alapvető alap-

elv, ami áthatja Isten jellemét, és amelynek alapján az 
Ő országa is működik. Jeremiás prófétán keresztül 
Isten kinyilatkoztatta irántuk való vágyakozását és 
megmentésünk módját: „Messzünnen [is] megjelent 
nékem az Úr, mert örökkévaló szeretettel szerettelek 
téged, azért terjesztettem reád az én irgalmasságo-
mat” (Jeremiás 31:3).

Ez annyira csodálatos! Figyeljük meg a logikai 
kapcsolatot Isten irántunk érzett szeretete és felénk 
való közeledése között! Mivel Isten szeret minket, 
keresi a módját, hogyan vonhatna minket közelebb 
magához az Ő vonzó szeretetének befolyásán keresz-
tül, és nem kényszerít minket felsőbbrendű erejével, 
sem nem manipulál minket hihetetlen bölcsessé-
gével. Isten egyetlen célja, hogy magához hívjon, és 
megerősítsen minket.

Csak ennyi.
Viszont ez elég sok.
Mi több, ez rengeteg.
Nincs elképzelhető magasabb rendű cél, még 

a hatalmas Isten számára sem, mivel bármilyen 
meghökkentő, te és én szó szerint bármikor nemet 
mondhatunk Istennek. Tehát így kezdte meg ezt a 
kényes feladatot, amivel megmenthet minket a bűn-
től, miközben a szabad akaratunkat háborítatlanul, 
épen és működőképesen hagyja.

Milyen hatalmas Isten!
Ellen White zseniálisan megfigyelte, hogy: „A 

szeretet kémiai szerét használja, hogy kiűzze a bűnt a 
szívünkből” (Thoughts from the Mount of Blessing. 76. 
o.). Isten szeretete kegyelem formájában jelenik meg 
a bűnösök előtt. Az a zseniális a kegyelemben, hogy 
folyamatosan megszabadít és fogságba ejt engem. 
Abban a pillanatban, hogy felismerem: semmit nem 
tehetek Isten kegyelmének kiérdemléséért, szabadon 
mondhatnék nemet az Ő akaratára, mégis örömmel 
mondok igent. Viszont ha hiszek, gondolati vagy 
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érzelmi szinten, a cselekedeten keresztüli megváltás 
minden formája hazugsággá válik, és ez erkölcsileg 
meggyengíthet, letaglózhat, és vereséget mérhet rám. 
Tovább dolgozok Istennek a bűntudatom alatt, és ez 
a bűntudat meggyengíti, mintsem megerősíti az aka-
ratomat. Ellen White figyelmeztet és bátorít minket: 
„Ne magunkat tegyük gondolataink középpontjává, 
ne aggódjunk, ne remegjünk a saját megváltásunkért. 
Mindez csak arra szolgál, hogy a lelket az erő forrá-
sától elvonja. Bízzátok lelketek megtartását Istenre, és 
benne reménykedjetek! Beszéljetek és gondolkozzatok 
Jézusról! Tűnjék el Őbenne saját énetek! Távolítsatok 
el minden kételyt és félelmet! Mondjátok Pál apos-
tollal: »Élek pedig többé nem én, hanem él bennem 
a Krisztus; amely életet pedig most testben élek, az 
Isten Fiában való hitben élem, aki szeretett engem és 
önmagát adta érettem« (Gal 2:20). Nyugodjatok meg 
Istenben!” (Jézushoz vezető út. 53–54. o.).

Van egy megerősítő biztonság abban a tudatban, 
hogy a megváltás az Ő munkája és nem az enyém. 

Ez az a nyugalom, amit Jézus ajánl. Viszont ez több 
mint nyugalom, mert ezzel a nyugalommal erőt 
kapunk! A kegyelme megújít, feltölt energiával és a 
szeretete tisztán és erőteljesen motivál engedelmes-
ségre, mivel ez az egyetlen igaz alapja az engedel-
mességnek. A kegyelem nyugtató lüktetése mozgatja 
a külsőm és a belsőm. Hirtelen a szombat sokkal 
többet jelent számomra, mint bármikor előtte.

Teológiai szempontból, persze.
Meg érzelmi szinten is azért.
Meg gondolati szinten is.
Szembe találom magam Istennel színről-színre, 

a szíve mellett, és Ő már előbb szeretett, támogatott, 
és elfogadott engem, és nem azért, mert én kiérde-
meltem volna, hanem mert Ő jó. És itt és most, ezzel 
a felfedezéssel én lepihenek. Ez az, amiről a szombat 
igazsága szól.

4. nap      



 Tavaszi/ifjúsági imahét    2016.    
36

Megbeszélendő 
kérdések4.

 n
ap

1.  Sajnos mindannyian tudunk történeteket Hetednapi Adventistákról (magunkról?), akik bíráskodó, szeretetet nél-
külöző módon viselkedtek. Viszont szánjunk rá egy kis időt, és osszunk meg olyan történeteket adventistákról, akik 
Isten feltétel nélküli szeretetén keresztül mutatták be Isten kegyelmének dicsőségét!

2.  A tanulmányunk azt mondja, hogy Isten megteremtette a hetedik napot és megtöltötte Önmagával. Ellenben Isten 
mindennap jelen van, nem? Milyen módon vagy módokon más mégis Isten jelenléte szombaton? Hogyan tudnád 
elmondani?

3.  Mit gondolsz magadról, te először megpihensz majd dolgozol, vagy pedig kihevered az előző hetet? Mi történne az 
életedben, ha az utóbbi verziót teljes mértékben feladnád az első kedvéért?

4.  Mi a véleményed erről az elgondolásról, hogy a teremtés és megváltás története összekapcsolódik, és mindkét 
történet szívében a szombat áll? Hogyan változtat meg ez téged a közeljövőben?

5.  Hogyan tudnál pihenni a „kegyelem nyugtató lüktetése” szerint? Legyenek pontos ötleteid!

Csoportos kreatív percek
1.  Ha szeretnéd, építs hozzá, vagy dekoráld a nyolcszögű házad modelljét!

2.  Oszd fel a csoportot három egyenlő kiscsoportra! Az egyik csoport a szombat ellen érveljen, a másik a szombat mellett! A harma-
dik csoport keressen ötleteket arra, hogyan tudná ennek a tanulmánynak a gondolatait felhasználni arra, hogy az első csoport 
megtapasztalja a pihenést, megnyugvást (anélkül, hogy gondolataikban kiérdemelték-e, vagy sem), és érezzék Isten kegyelmének 
és szeretetének nyugtató lüktetését!

 Ha van időtök, akkor próbáljátok meg mindezt így csinálni: az első csoport egy képviselője beszéljen a másik csoport képviselőjével 
fél-egy percig, majd fordítva! Kérdezzétek meg az első csoport emberét, hogy változott-e a véleménye! Majd kérjétek fel a harmadik 
csoport képviselőjét, hogy bátorítsa az első csoport emberét, majd újra kérdezzük meg őt, hogy változott-e a véleménye valameny-
nyit! A másik lehetőség a feldolgozásra, ha csoportok egyként beszélnek ugyanebben a sorrendben: először az első és a második 
csoport, majd a harmadik csoport megpróbál bátorítani, megpróbálja odaadni a szükséges pihenés ajándékát!
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Kegyelmes szeretet

szentély
szerda
nap5.

A

mikor Ellen White ifjú, tizenéves lány volt, látott egy elképesztő álmot egy hatalmas templomról. 
A következőket írta: „Álmomban láttam egy templomot, ahová csak úgy özönlöttek az emberek. Az 
idők végén csak azok menekültek meg, akik menedéket találtak a templomban.” Álmában sürgető 

késztetést érzett, hogy ő is az épületbe meneküljön, de félt, hogy a gúnyolódó tömeg kineveti. Zavart félel-
mében óvatosan, lassan közeledett a templomhoz.. Beléptekor azonnal látta az épület szokatlan és meglepő 
építészeti kialakítását. „Az épületbe lépve láttam, hogy a roppant nagy templomot egyetlen óriási oszlop tarja.”

Lenyűgöző!
Van egy hatalmas építmény, és az egész egyetlen „óriási oszlopon” nyugszik. Ahogy ennek a jelentésén 

gondolkodott, észrevett valamit az oszloppal kapcsolatban: „…az oszlophoz egy megsebesített és vérző Bárány 
volt kikötve. Akik jelen voltunk, mind tudtuk, hogy a Bárány miattunk sebesíttetett meg és vérzett” (Early 
Writings. 78–79. o.).

Nos, most lássuk a látomás jelentését! 
Isten megmutatta a fiatal lánynak, hogy az igazság teljes templomának – amelyet kinyilatkoztatott az 

adventi népnek – az „egyetlen óriási tartóoszlopon”, Krisztus keresztjén kell megalapozódnia. Ahhoz, hogy a 
teljes teológiai rendszert megértsük, létfontosságú, hogy a keresztet tegyük az egész középpontjába. Az igaz-
ság minden pontjának Jézus a valódi értelme. Az „oszlop” szimbolikájára utalva Ellen White később úgy ír a 
keresztről, mint központi pillérről, amelyen „a mindent felülmúló és örökkévaló dicsőség súlya függ, azokért, 
akik elfogadják a keresztet. Az örök tartópillér, Krisztus keresztje az, amely alatt és körül a bűn soha nem éled 
újra, és semmilyen tévelygés nem veszi át a hatalmat” (SDA Bible Commentary. 7A köt. 457. o.).

Egy másik alkalommal, még világosabban írta le az alábbiakat: „Egyetlen hatalmas központi igazság 
Krisztus, mint megfeszített. Minden más igazság akkor ruháztatik fel hatással és erővel, ha megfelelő összefüg-
gésbe kerül ezzel az egy témával” (The Faith I Live By. 50. o.).

A
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Ellen White különösen határozottan és szen-
vedélyesen tekintett minden igazságra a Golgotáról 
érkező fénysugarak megvilágításában. Krisztus 
keresztje, melyen Jézus szenvedett és meghalt, az 
emberiség iránti tökéletes szeretetéből kifolyólag, az 
a pillér, amely az igazság elveinek teljes rendszerét 
tartja. Abban a pillanatban, ahogy az igazságot adat-
szerű pontok listájává alacsonyítjuk, hogy érvelni és 
vitatkozni lehessen vele, megfosztjuk azt megmentő 
erejétől. De amint minden egyes tételt Isten szerete-
tére nyíló ablakként látunk, azon nyomban felragyog 
igazi szépségében, és felszabadul az igazság valódi, 
cselekvő ereje.

Rendben. Ezzel a kis bevezetővel felkészültünk, 
hogy felfedezzük, mit is jelent valójában az a hitel-
vünk, melyre általában úgy hivatkozunk: a szentély.

Az előttünk haladó ösvény
Mikor Dávid király a szentélyre tekintett, látott egy 
ösvényt. A 77. zsoltár 14. versében azt mondja: „Oh 
Isten, a te utad a szentélyben” (a magyar bibliafordí-
tások ezt nem adják vissza ebben a jelentésében – a 
ford. megj.). Ez egy mély és hathatós bepillantás, 
kövessük tehát végig figyelmesen! Az eredetiben itt 
szereplő szó a derek. Ennek jelentése: ösvény vagy út. 
Ez a szó az utazásnak egy olyan gondolatát közve-
títi, melyben egy pontból egy kijelölt másik helyre 
jutunk el, valahonnan valahová. A felvetődő kér-
dés: honnan hová? Nos, ha csak a szentély alapvető 
elrendezését vesszük figyelembe, ez éppen elegendő 
ahhoz, hogy rögtön egyértelmű legyen az út. Te-
gyünk egy gyors bejárást, hogy legyen egy alapvető 
benyomásunk az útról, és aztán lássuk a részleteket.

(MEGJEGYZÉS: Itt érdemes egy szemléltető képsorozatot, rajzot 
vagy ábrázolást bemutatni, hogy szemléltethessük a szentély 
alaprajzát. A témához kapcsolódó, letölthető PowerPoint pre-
zentáció a következő linken található: www.gcyouthministries.
org)

Először is, itt van Izrael tábora. Ezen a helyen a nép 
sátrakban lakik, körbevéve a szentélyt, Izrael három 

törzse minden egyes oldalon – északon, délen, ke-
leten és nyugaton – a szentély pedig a táborhely kö-
zepén. Isten így szólt Mózeshez: „Készítsenek nékem 
szent hajlékot, hogy őközöttük lakozzam” (2Mózes 
25:8). Mindenki láthatja a szentélyt, úgyszólván a 
saját „előkertjéből”. A szó szoros értelmében „kö-
zöttük”, az ő vándorló, pusztai városuk közepén. 
De ez nemcsak egy építmény „közöttük”. A szentély 
ad otthont Isten valóságos jelenlétének, a Shekinah 
ragyogásának formájában. Mindjárt visszatérünk 
ehhez, de most csak egyszerűen vegyük észre, hogy 
Isten az Ő népével akar élni, és azt akarja, hogy 
számukra lehetséges legyen, hogy vele kapcsolatban 
legyenek, jóllehet csak egy sor lepellel betakarva 
sátorozhat velük.

Ahogy a táborból az építmény felé közeledünk, 
észrevehetjük, hogy a szentély egy magas, fehér 
vászonfallal van körülvéve. A fehér az erkölcsi 
tisztaságot, igazságosságot és ártatlanságot jelké-
pezi. A magas, fehér fal üzenete egyértelmű: mi 
az ártatlanság másik oldalán állunk, kívül esünk 
az igazságosságon. Bűnösök vagyunk, elválasztva 
Istentől, az Ő jellemétől való különbözőségünk által, 
ami azt illeti, a mi szeretetünk hiányos volta miatt. 
De aztán észrevesszük, hogy Isten gondoskodott egy 
belépési lehetőségről, a reménység ajtajával, mert a 
keleti oldalon található egy bejárat a magas, fehér 
falon át, egy csodálatos függöny formájában, mely 
a fehéren kívül még kék, bíbor, illetve vörös anya-
gokból készült. Ahogy belépünk a függönyön át, egy 
nagy bronz oltár előtt találjuk magunkat. Egy pap 
vezeti a szertartást. Látunk egy embert a térdein, aki 
a kezeivel lesújt egy kisbárány fejére, majdnem telje-
sen összezúzva a kisméretű állatot. A férfi megvallja 
a bűneit, jelképesen áthelyezve vétkét az ártatlan 
áldozatra. Aztán a pap egy kést ad a férfi kezébe. 
Egyetlen gyors mozdulattal elvágja a bárány torkát, 
és annak testéből kifolyik a vére, melynek egy részét 
a pap felfogja egy edényben. Az élettelen áldozat 
aztán az oltárra kerül, és hamuvá ég. 

Szimbolikus utunkon továbbhaladunk és 
figyeljük, amint a pap megmossa kezeit és lábait az 
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udvaron található másik bronz eszközben, melyet 
rézmedencének hívnak. A pap folytatja útját ke-
zében a vérrel töltött edénnyel a sátorszentély első 
helyiségébe, melyet szenthelynek hívnak. Itt körülte-
kintve, jobbról látunk egy arany asztalt rajta két ha-
lomban elhelyezett, frissen sütött kenyerek. Ahogy 
balra fordulunk, látunk egy hétágú gyertyatartót, 
mindegyiken imbolygó lángok ragyogásával. Ahogy 
utunkhoz visszatérünk, látunk egy arany oltárt, me-
lyen tömjén füstölög, megtöltve a teret illattal. Aztán 
észrevesszük, hogy a pap valami olyasmit tesz, ami 
nagyon is tervszerűnek és szándékosnak tűnik: ujjait 
a vérrel teli edénybe mártja, és a vörös folyadékot a 
füstölőoltár mögötti függönyre hinti. Halkan sut-
togva számol: egy, kettő, három… Pontosan hétszer 
mártja ujját az edénybe és hinti a vért a kárpitra. 

Abbéli kíváncsiságtól vezérelten, hogy mi rejlik 
odaát a függönyön túl, félrehúzzuk azt, és belépünk 
a szentély második helyiségébe, melyet legszentebb 
helynek vagy szentek szentjének neveznek. Ebben a 
térben egyetlen lenyűgöző berendezési tárgy talál-
ható. Ez a díszesen tervezett, négyszögletes doboz 
a szövetség ládája. A ládában két kőtábla, melyre 
Isten a saját ujjával véste fel a tíz parancsot. A láda 
tetején egy tiszta arany fedél, a kegyelem trónja. 
A láda mindkét végén két, tiszta aranyból készült, 
angyalt ábrázoló figura. Ők ketten az oltalmazó 
kerubok. Ahogy körbenézünk, észrevesszük, hogy 
a vászonfalakon és a mennyezeti vásznon is arany 
szálakból hímzett angyalok láthatóak. Mind közül 
a legmélyebb benyomást keltő látvány a láda felett 
villódzó ragyogó fény a két kerub szárnyai között. Ez 
a Shekinah tündöklése, Isten látható jelenléte. 

A szentély ösvényén világosan kirajzolódik előt-
tünk három alapvető lépés, vagyis a megtapasztalás 
három fázisa:

1) az udvar,
2) a szenthely,
3) a szentek szentje.
Foglaljuk össze, amit eddig tanultunk!
A szentély egy utat, egy ösvényt, egy gyakor-

latban tapasztalható utazást biztosít az emberek 

számára, hogy visszatérjenek a közvetlen, leplezetlen 
szövetségbe Istennel. Isten terve, hogy helyreállítsa a 
meghitt, bizalmas kapcsolatot Közte és köztünk!

Jézus az út
Mikor az Újszövetségre térünk, megtanulhatjuk, 
hogy a szentély minden szimbóluma Jézusra mutat, 
ábrázolva az Ő bűnösöket megmentő szolgálatának 
különféle aspektusait. 

Mindenek előtt, ahogy megnyitjuk János evan-
géliumát, látjuk hogy Jézus a szentély nyelvezetével 
kerül bemutatásra. Figyeld csak János 1:14-et! „Az 
Ige testté lett, és közöttünk lakozott, és mi láttuk az ő 
dicsőségét, mint az Atya egyszülöttjének dicsőségét, 
telve kegyelemmel és igazsággal.”

A szó, melyet úgy fordítottak: lakozott, valójá-
ban azt jelenti, sátorozott. Tehát így is olvashatjuk 
(Young’s Literal Translation szerinti fordításban): 
„Az Ige testté lett és közöttünk sátorozott.” Egy másik 
Biblia-fordítás még személyesebben fejezi ki ezt: 
„Az Ige hús-vér emberré lett, és a szomszédságunkba 
költözött” (The Message).

János pedig elmondja, hogy Jézus eljövetelé-
nek célja nem más, minthogy szemlélhessük Isten 
dicsőségét. Ez egy egyértelmű utalás a Shekinah 
dicsőségére, mely az Ótestamentum szentélyének 
legszentebb helyén tartózkodott. A The Complete 
Jewish Bible is tudja ezt. Figyeld meg, hogyan fordí-
tották a szöveget: „Az Ige emberi lénnyé lett és velünk 
élt, és mi láttuk az ő Shekináját, az Atya egyetlen 
Fiának Shekináját, telve kegyelemmel és igazsággal.” 
János szándéka nyilvánvaló. Jézus a valóság, akire a 
szentély szimbólumrendszere mutatott. Ahogy már 
láttuk, Isten így szólt Mózeshez az Ószövetségben: 
„Készítsenek nékem szent hajlékot, hogy közöttük 
lakozzam” (2Mózes 25:8). Most ugyanez az Isten 
jelenik meg a világban közöttünk lakozván, egy hús-
vér testből készült sátorban. Rajta keresztül most 
emberek jutnak el a legszentebb helyre, a Shekinah 
dicsőségének közvetlen jelenlétébe. 

De még világosabb és csodálatraméltóbb lesz a 
tény, ha továbbmegyünk János evangéliumán. János 
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2:19–21-ben ezt olvashatjuk: „Felele nékik Jézus és 
monda nékik: rontsátok le a templomot és három nap 
alatt megépítem azt. Ő pedig az ő testének templomá-
ról beszélt.” Ahogy itt láthatjuk, Jézus félreérthetetle-
nül úgy azonosította önmagát, mint „A Templom”, 
melyre az ősi templom mutatott. Eljött a világra, 
hogy a valóságban megcselekedje mindazt, amit a 
szentély a jelképek által kifejezett.

Emlékszünk, mit olvastunk a Zsoltárok könyve 
77:14-ben? „Oh Isten, a te utad a szentélyben.”

Most nézzük, mit mondott Jézus Önmagáról Já-
nos 14:6-ban: „Én vagyok az út, az igazság, és az élet. 
Senki sem mehet az Atyához, hanemha énáltalam.”

Jézus azt állítja, hogy Ő az „út” avagy az ösvény, 
amelyet a szentély elénk tárt. Fontos megértenünk 
ezekből, hogy a cél, melyre a szentély útja mutat, és 
ahová Jézus elvisz bennünket, nem csupán egy hely, 
hanem inkább egy személy. Jézus azt mondja, hogy 
Ő az út „az Atyához.” A szentély nem száraz teológi-
ai dogmákat hordoz. Bemutat előttünk egy gyakorla-
ti tapasztalaton alapuló utazást. Minden szimbólum 
szó szerint Őrá és az Ő hatalmas megváltási mun-
kájára mutat, melyet véghezvisz, hogy visszavigyen 
minket a szentek szentjének Istennel való meghitt, 
közvetlen kapcsolatába.

Tartsuk ezt észben, miközben az alábbi össze-
függéseket figyelembe vesszük!

A szentély mindhárom fázisa csakis egy kár-
piton keresztül megközelíthető. Jézus mondta 
magáról, és a megváltás nagyszerű munkájáról: 
„Én vagyok az ajtó, ha valaki én rajtam megy be, 
megtartatik” (János 10:9). Pál apostol pedig így szól 
Jézusról, mint aki keresztülvisz minket „Azon az 
úton melyet ő szentelt meg nekünk, új és élő út gya-
nánt, a kárpit, azaz az ő teste által” (Zsidók 10:20).
  A szentély elsődleges szertartása a bárány fel-

áldozása a rézoltáron. Keresztelő János Jézus-
ra,  mint bűneinkért hozott áldozatra mutatva 
kijelentette: „Íme, az Isten Báránya, aki elveszi a 
világ bűneit” (János 1:29).

  A medence, amit a rituális megtisztuláshoz 
használtak Jézusra, mint „élő vízre” (János 4:11) 

mutat, és megtanítja nekünk, hogy „könyörület-
ből mentett meg minket az újjászületés fürdője és 
a Szentlélek által” (Titus 3:5).

  Az asztalon lévő kenyerek a szenthelyen szintén 
Jézusra mutattak, aki azt mondta: „Én vagyok az 
életnek ama kenyere, aki énhozzám jön semmi-
képpen meg nem éhezik” (János 6:35).

  A hétágú gyertyatartó folyamatosan égett, hogy 
bevilágítsa a szentélyt. Jézus, aki feláldoztatott a 
mi bűneinkért, így szólt Önmagáról: „Én vagyok 
a világ világossága. Aki engem követ, nem jár 
sötétségben, hanem övé lesz az életnek világossá-
ga” (János 8:12).

  A füstölőoltár a keresztény élettapasztalat egyik 
különleges vonását ismerteti: „Adatott annak 
sok tömjén, hogy minden szent imádságához 
tegye…” (Jelenések 8:3). Az illatos tömjén füstje 
a szentélyben a Jézuson keresztül Istenhez emel-
kedő imáinkat jelképezi. 

  A Tízparancsolat – Isten tíz törvénye az ön-
zetlen szeretetről –, melyet a frigyláda belseje 
őrzött, szimbolizálta Istennek abbéli vágyát, 
hogy törvényeit a szívünkbe és elménkbe írja. 
„Adom az én törvényemet az ő szíveikbe, és az ő 
elméjükbe írom be azokat” (Zsidók 10:6).
Jézus utalt az oda-vissza megtett útra, és így 

szólt: „Kijöttem az Atyától és jöttem e világba: ismét 
elhagyom e világot és elmegyek az Atyához” (János 
16:28). Jézus a legszentebb helyről jött le a mi bű-
nös, elkülönített táborunkba itt e földön. Megfogta 
önfejű szívünket és megtette velünk az utat vissza a 
szentek szentjébe, és hív, hogy kövessük Őt az úton, 
melyet kijelölt számunkra. 

Tehát miről szól az egész szentélyszolgálat? 
Ez az egész Jézusról szól!
Az egész Jézusról szól, aki betölti az értünk vég-

zett megmentő szolgálat sok-sok dimenzióját.
Ez az egész Jézusról beszél, aki lépésről lépésre 

visszavezet egy, az Atyával teljes egészében helyreál-
lított kapcsolatba!
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Üdvtörténet
Eddig rendben, vegyünk egy mély lélegzetet és 
tekintsünk megint a szentélyre, de most egy másik 
nézőpontból. Amit eddig láttunk a szentélyből, az 
a Krisztusban hívő egyén lelki útját szimbolizálja. 
De a szentély a megváltás történetét is, mint kerek 
egészet mutatja be. Az udvar, az áldozati oltárral 
figyelmünket Kr. u. 31-re irányítja, amikor Jézust 
értünk, helyettünk keresztre feszítették. Feltámadá-
sa után Jézus a mennybe emelkedett, ahol felvette 
Főpapi szolgálatát a szenthelyen, a „valódi sátorban”, 
a mennyben. Szolgálatának ez a szakasza Kr. u. 
31-ben indult, és egészen 1844-ig tartott, amikor is 
belépett a szentek szentjébe, a mennyei szentélyben, 
hogy belépjen főpapi szolgálatának befejező szaka-
szába.

Az éves zsidó ünnepkörben, két fontos szertar-
tási szolgálat volt, ami a megváltás teljes történetét 
ábrázolta: a napi szolgálatok és az éves szolgálat. A 
napi szolgálatok, melyet Mózes 3. könyvének első 
négy fejezete vázol, nagyon egyszerű, ugyanakkor 
jelentőségteljes szertartások előírt sorozata volt. A 
folyamat a pap körül összpontosult, aki rendszeres 
áldozatokat mutatott be az emberek bűneiért, és 
jelképes értelemben áthelyezte bűneiket a szentélybe 
azáltal, hogy a vért a szentek szentjének kárpitjára 
hintette. Ez a bűnökért végzett tökéletes áldozatra 
mutatott, melyet Krisztus vitt végbe, mikor a keresz-
ten meghalt. Ragyogó zsenialitás volt a mindenna-
pos jelképes szolgálatokban. Miközben a környező 
pogány népek isteneknek álcázott démonok által 
sugalmazott kegyetlen emberi áldozatokat gyakorol-
tak (5Mózes 21:16, Zsoltár 106:37), a zsidó nemzet 
a szentélyszolgálat által megtanulhatta, hogy Isten 
viszont Önmagát adja, hogy szenvedjen és meghal-
jon az emberiségért. 

Isten bemutatta azt a fenséges igazságot, misze-
rint a megmentésünk nem nyerhető el semmiféle 
általunk hozott áldozat által. Istent nem lehet kibé-
kíteni, mert Ő már szeret bennünket. Tetteinkkel 
nem kell Őt meggyőzzük arról, hogy megmentsen 
minket, mert Ő már elhatározta, hogy ezt megteszi, 

bármibe is kerüljön a számára. A ceremóniák az év 
folyamán napról napra ismétlődtek, megerősítve az 
emberek tudatában, hogy Isten hoz meg minden 
szükséges áldozatot a mi megmentésünkért. Ezek a 
szertartások állandó, érzékletes kinyilatkoztatások 
Istentől, mely által azt mondja: Annyira szeretlek 
téged, hogy szenvedni fogok és meghalok, annak 
érdekében, hogy megmenthesselek téged a bűntől és 
a haláltól. 

Az éves szolgálatok leírását Mózes 3. könyve 
16. fejezetében találjuk. A évi szent ünnepkör utolsó 
napján, a szentélyszolgálat szimbolikája elérte befe-
jezését, beteljesedését. Az eseményt úgy hívták: Yom 
Kippur, a nagy engesztelési nap. Egy különleges ün-
nepi alkalom volt előírva erre a kiemelkedő napra, 
hogy bemutassa a bűn problémájára adott végleges 
megoldást – a teljes engesztelést és a gonosz végső 
megsemmisülését. Amikor Izrael minden gyermeke 
összegyűlt a szentély előtt, két kecskebakot vittek 
a főpaphoz. Egyet kijelöltek „az Úrnak”, a másikat 
„bűnbaknak”, amit héberül úgy mondtak: Azázel. Az 
Úr bakját megölték, ismét előremutatva ezzel Krisz-
tus a kereszten hozott áldozatára, mint a megváltás 
egyetlen lehetőségére. Isten ismét azt mondta ezzel: 
„Én – nem te! Én fogom megtenni a megmenekülése-
dért szükséges áldozatot és nem te.” Az Úrnak szentelt 
bak véréből vittek a szentek szentjébe, ahol hétszer 
hintettek belőle az Isten megszegett törvénye fölött 
lévő kegyelem királyi székére, így jelezve a teljes és 
végleges engesztelést Izráelnek az év folyamán addig 
a mindennapi szolgálatok során megvallott bűneiért. 

Így az engesztelés napja egyenlő egy, az ember 
javára hozott végső és visszavonhatatlan ítélettel, a 
megváltása érdekében és azért, hogy tökéletességben 
állhasson Isten elé.

Ezután a főpap mindkét kezét a bűnbak fejére 
helyezte, és megvallotta fölötte a nép bűneit. 

Viszont Azázel bakját nem ölték meg. Hanem  
kivezették „egy lakatlan földre”, hogy egyedül 
vesszen el „a pusztaságban”. Mivel a bűnbak kife-
jezetten NEM „az Úr bakja”, és mivel annak vére 
NEM hullott, mint áldozat, Azázel csakis másvalakit 
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jelképezhet, aki felelős a gonoszság létrejöttéért és az 
emberiség bukásáért. Az ősi héber nemzet megértet-
te, hogy Azázel Sátánt ábrázolja, a gonoszság értelmi 
szerzőjét és az emberi nem megrontóját. Zsidó hittu-
dósok ma is fenntartják ezt a meglátást. 

Így tehát, láthatjuk, hogy az engesztelés napja 
előremutatott a végső elszámolásra vagy ítéletre, 
melyben minden egyes személy ügyét lezárják, és 
Sátán viselni fogja a felelősséget a gonoszságért, 
mint annak szerzője. Némelyek számára rémálmo-
kat okoz a gondolat, hogy ítélet elé kell álljanak. 
Pedig pontosan itt láthatjuk az egyik elképzelhető 
legszebb képet Istenről. 

Az ítélet
Jánosnak köszönhetően egy sor mélyreható betekin-
tést kapunk az ítéletre vonatkozóan. Kövessük az ő 
nagyszerű, evangéliumhoz szabott érvelését. 1János 
3:20–21 azt mondja: „Hogyha vádol minket a szív, 
mivelhogy nagyobb az Isten a mi szívünknél, és min-
dent tud. Szeretteim, ha szívünk nem vádol minket, 
bizodalmunk van az Istenhez.” 

Először is, János tudatni akarja velünk, hogy a 
bűn problémája miatt természetes jelenség egyfajta 
belső kárhoztatás. Igen, a szívünk vádol bennünket, 
és jogosan. Végül is bűnösök vagyunk. Bűntudatot 
hordozunk lelkiismeretünkben a vétkeinkért, amiket 
elkövettünk. De János így folytatja: „nagyobb az 
Isten a mi szívünknél.” Isten szeretete sokkal erősebb, 
mint a kárhoztatás, amit bűneink miatt érzünk. Ő 
mindent tud rólam és rólad, mégis szeret minket. Ha 
ezt elhisszük, szívünkben elcsitul a kárhoztatás, és 
„bizodalmunk van az Istenhez.”

Aztán a negyedik fejezetben János kibontja ezt 
a gondolatot. Figyelmesen vegyünk szemügyre min-
den egyes sort! „Aki vallja, hogy Jézus az Istennek 
Fia, az Isten megmarad abban, és ő is az Istenben. 
És mi megismertük és elhittük az Istennek irántunk 
való szeretetét. Az Isten szeretet, és aki a szeretetben 
marad, az Istenben marad, és az Isten is őbenne. 
Azzal lesz teljessé a szeretet közöttünk, hogy bizo-
dalmunk van az ítélet napjához, mert amint ő van, 

úgy vagyunk mi is e világban. A szeretetben nincsen 
félelem, sőt a teljes szeretet kiűzi a félelmet, mert a fé-
lelem gyötrelemmel jár: aki pedig fél, nem lett teljessé 
a szeretetben. Mi szeressük őt; mert ő előbb szeretett 
minket!” (1János 4:15–19).

Micsoda kilátások!
Bizodalmunk van az ítélet napjához – nincs 

félelem! Nincs bizonytalanság! Hanem bizalom! 
Hogyan lehetséges ez?
Amit itt János tanít nekünk, az teljes mértékben 

életbevágó az ítélet helyes megértéséhez. Meg akarja 
értetni velünk, hogy ha meg vagyunk alapozódva 
Isten szeretetében – ha „megismertük és elhittük az 
Istennek irántunk való szeretetét” –, akkor „bizodal-
munk van az ítélet napjához.” Isten szeretete „kiűzi 
a félelmet” a szívünkből és betölt bennünk minden 
lelki űrt. Az ítélet elé nem a saját igazságosságomban 
való bizalommal lépek, hanem az Őhozzá való teljes 
függőséggel! Ez a szentek szentjének dicsőséges tit-
ka, a magával ragadó igazság az engesztelés napjáról. 
Ahogy belépünk az ítélethozatal legbelsőbb terébe, 
meglátjuk, hogy Isten törvényét, ami az ítélet igaz 
mércéje, elfedi a kegyelem trónja, és maga a kegye-
lem trónja pedig vérrel van beborítva. 

Ebben a jelképrendszerben fedezhető fel a nagy-
szerű igazság, mely így szól: „Krisztus a mi Igazsá-
gunk”. A bűnösségünket kinyilvánító és vétkeinkre 
mutató törvényre adott válasz nem más, mint Isten 
kegyelme. Jézus tökéletes igazságosságban élte életét, 
és Isten úgy tekint rám, mint igazra, Őbenne. Jézus 
meghalt értem. Vére értem hullott, feltárva ezzel 
hogy Isten szeretete hatályon kívül helyezte vétke-
imet és bűnösségemet. Pál így fejezi ki ezt: „ahol 
megnövekedik a bűn, ott a kegyelem sokkal inkább 
bővölködik” (Róma 5:20). Ez egy lélegzetelállítóan jó 
hír!

De az Isten kegyelméről szóló fényes világos-
sággal együtt, mégis van egy veszély és figyelmezte-
tés. Jakab közli velünk, hogy egyféleképp lehetünk 
képesek gátolni az Istennek az ítéletben irántunk 
tanúsított kegyelmének hatalmát, és ez nem más, 
mint a másokkal szembeni irgalmatlanság. „Mert az 
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ítélet irgalmatlan az iránt, aki nem cselekszik irgal-
masságot; és dicsekedik az irgalmasság az ítélet ellen” 
(Jakab 2:13). 

Ha kárhoztatok másokat a bűneik miatt, azzal 
azt fejezem ki, hogy nem ragadtam meg Istennek a 
bűneim ellenére tanúsított kegyelmét. Isten kegyel-
me ott van számomra az ítéletben, de képtelen leszek 
meglátni azt, mert a látásomat gátolom a másokkal 
szembeni irgalmatlansággal. Másokkal szembeni 
keménységemmel érzelmi és szellemi falat állítok fel, 
mely lehetetlenné teszi számomra, hogy észleljem 
Isten szeretetét irántam. Mások hibáinak elítélése 
beszűkült lélektani beállítottságot képez az elmében, 
így Isten kegyelmét képtelen vagyok érzékelni vagy 
befogadni. Világos tehát, hogy a mások felett való 
ítélkező hozzáállás, valóban a legveszélyesebb dolog, 
amit emberi lény tehet. 

Az ítéletről szóló igazság egyben felhívás arra, 
hogy fogadjuk el és gyakoroljuk a kegyelmet. Ez 
pedig kiemelkedően jó hírré teszi ezt, kivéve termé-

szetesen, ha azt választom, hogy másokat kárhoztat-
va élek. De miért mennék ezen az úton? Krisztusban 
egy gyönyörűséges, gyógyító ösvény van kikövezve 
mindannyiunk előtt:
  az Ő hívogató szeretetének kapuján át;
  az áldozati oltáron keresztül, ahol elfogadjuk 

bűneink teljes bocsánatát;
  tovább az utunkon a mosdómedencéhez, ahol 

megtisztulunk a bűntudattól;
  belépve a szenthelyre az élet kenyerével táp-

lálkozunk Isten jóságának ragyogó fényében, 
amely Jézusról sugárzik, és hálaimáink felszáll-
nak Istenhez, Krisztus igazságosságának jó 
illatával keveredve; 

  végül tovább a szentek szentjébe, ahol az ítélő-
szék elé állunk, Isten örök pártfogásába, és az Ő 
törvénye a szívünkbe írattatik.
Jöjj! Induljunk el az Isten kegyelemmel teljes 

szeretete által kijelölt utunkon!
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Megbeszélendő 
kérdések5. 

na
p

1.  A lecke szerint másokat elítélni és kárhoztatni „a legveszélyesebb dolog, amit emberi lény tehet.”  
Mi van akkor, ha mások felé ugyan nem viszonyulsz így, viszont önmagad irányában igen? Jobb ez?  
Miért? Miért nem?

2.  Ossz meg történeteket, tapasztalatokat a saját életedből, amikor átélted, mit jelent: 
a)  belépni Isten szeretetének „udvarába”; 
b)  betérni az Istennel való beszélgetés és ima szenthelyére;  
c)  bejutni a szentek szentjébe, ahol teljes érintkezésbe kerülsz magával az univerzum Istenével!

3.  Ha lehetséges, állítsatok fel hat állomást a szobában, esetleg olyan tárgyakkal, amelyek szimbolizálják  
az udvar körüli függönyt, aztán az oltárt és a medencét, a második kárpitot, a kenyerek asztalát, a gyertyatartót és 
a jó illat oltárát, és végül a harmadik függönyt, mely a frigyládához vezet. Csöndben és imádságos lélekkel sétál-
jatok végig együtt ezen az úton! Lépjetek be az Ő hívogató szeretetének ajtaján, időzve az áldozati oltárnál, hogy 
elfogadjuk a megbocsátást minden bűnünkért! Menjetek tovább a mosdómedencéhez, hogy megtisztuljatok a 
bűntudattól, és lépjetek be a szenthelyre, hogy az élet kenyerét fogyasszátok, és Isten jóságának Jézuson át áramló 
fénysugaraiban éljetek! Emeljétek hálával teljes imáitokat Istenhez Krisztus igazságosságának jó illatával vegyítve! 
Végül továbbmenve, lépjetek be a szentek szentjébe, az örökké kegyelmes Isten ítélete elé, és hogy az Ő törvényét a 
szívetekbe írva vigyétek magatokkal!

Csoportos kreatív percek
1.  Ha szeretnéd, építs hozzá, vagy dekoráld a nyolcszögű házad modelljét!

2.  A tevékenységet beépítettük a tanulmányba. Készíts szentélyt papír- vagy kartondobozok felhasználásával, vagy lépd le a szobában 
a bútorok segítségével, vagy (végső megoldásként) rajzold le! Ha ezt a módszert választod, mindenki rajzoljon egyet, és vigye haza, 
hogy felhasználja az imádsághoz ezen a héten. Kérd, hogy mindenki ossza meg a meglátásait ezzel kapcsolatban a hét további 
részében!
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Önzetlen szeretet

halál és a pokol
csütörtök
nap6.

A

bben az imaheti sorozatban az igazság templomát járjuk körül, betekintve azokon a tanításablako-
kon, amikből a Hetednapi Adventista hitrendszer áll. Újból és újból felfedeztük, hogy mindegyik 
bibliai igazság Isten nagy Igazságára irányul, ami Isten Jézus Krisztusban testet öltött szeretete. 

Minden igaz bibliai tanítás egyfajta lencseként szolgál, melyen keresztül Isten jellemének önfeláldozó szere-
tete még tisztábban látszik. Ellen White ragyogóan foglalja össze az egész Bibliát, amikor ezt írja: „a könyv, 
ami feltárja Isten jellemét” (Signs of the Times. 1898. március 3.). A Biblia ezen nézőpontját szem előtt tartva 
úgy foglalja össze az adventista üzenetet, mint ami „az Ő szeretet-jellemének kinyilatkoztatása” (Christ’s 
Object Lessons. 415. o.). Minden egyes tanítás értéke abban rejlik, mennyit árul el arról, miféle személy 
Isten. Bármilyen állítólagos igazság, amely ellentétes azzal az állítással, hogy „Isten a szeretet” (1János 4:8), 
hamisnak ítéli önmagát ezen ellentét okán.

Figyeld meg, hogyan írja le Ellen White a Biblia tanulmányozásának lényeget: „Kutasd a Bibliát, mert 
Jézusról beszél! Ahogy a Bibliát olvasod, Jézus páratlan szépségét láthatod. Beleszeretsz a Golgota emberébe, és 
minden egyes lépésnél azt kiáltod a világnak: »az ő útjai gyönyörűségesek, és minden ösvénye békesség«” (Life 
Sketches. 293. o.). Milyen csodás!

Azt írja, hogy tanulmányozd a Bibliát.
De miért?
Azért mert Jézus páratlan szépségeit láthatod!
És mi is fog történni veled, ahogy találkozol Jézussal az írásokban?
Beleszeretsz!
A probléma, hogy túl gyakran tanuljuk és prédikáljuk a bibliát anélkül, hogy Jézus a látókörünkbe 

kerülne, vagy ha elő is kerül, csak lábjegyzetben szerepel. Ha van bármi, amiben teljesen egyértelműnek kell 

E
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lennünk, akkor az ez: Jézus nem az üzenetünk része. 
Ő maga az üzenetünk! Olyan mértékben, amilyen-
ben nem Ő az üzenetünk, nem az igazságot prédi-
káljuk, bármennyire is azt hisszük, hogy ezt tesszük. 
A halottak állapotáról szóló tanításunk jó példája 
azon bibliai igazságoknak, amikben hatalmas lehe-
tőség van megmutatni Isten csodálatos szeretetét 
Krisztusban. Mégis, sokszor csupán bibliaszövegek 
sorával próbáljuk bebizonyítani, hogy az emberek 
öntudatlanok, miután meghaltak, illetve megpróbál-
juk megnyerni a vitát, hogy senki sem jut egyenesen 
a pokolba vagy a mennybe. Szögezzük le: a tanítások 
ezen részlete létfontosságú! De vajon miért is az? 
Egyszerűen azért, hogy bizonyítsuk a tényt, hogy a 
halottak tényleg halottak? Nem! Sokkal inkább azért 
létfontosságú, mert a halálról szóló bibliai igazság 
ablakot nyit, hogy megérthessük Krisztus golgotai 
szenvedésének és halálának valódi természetét, ami 
aztán megmutatja Isten szeretetének lélegzetelállító 
fényét.

Ássuk bele magunkat ebbe a különleges témába, 
és lássuk, mit fedezünk fel!

Halál a Biblia szerint
Az első dolog, amit meg kell értenünk a halállal 
kapcsolatban, hogy a Biblia azt tanítja, hogy kétfajta 
halál létezik. A Jelenések könyvében azt tudhatjuk 
meg, hogy létezik olyasmi, amit „második halálnak” 
nevezünk (Jelenések 2:11; 20:6, 14; 21:8). Hogyha van 
második halál, akkor szükséges, hogy létezzen első 
halál is. Máté 10:28-ban Jézus elmagyarázza az alap-
vető különbséget a kettő között: „Ne féljetek azoktól, 
akik megölik a testet, de a lelket meg nem ölhetik. 
Inkább attól féljetek, aki a lelket is, meg a testet is el 
tudja pusztítani a gyehennában” (UFO). Az első ha-
lál csupán a test halála. Ez az az átlagos halál, amivel 
mindenki meghal, és amit minden ember ismer. 
Mint hetednapi adventisták úgy értjük, hogy az első 
halál az embert egy öntudatlan, álomszerű állapotba 
juttatja. Amikor egy személy meghal az első halállal, 
nem jut azonnal mennybe vagy pokolra.

Azonban ez még nem a történet vége, mert 
amikor egy személy elszenvedi az első halált, ez 
még nem a vég. Az első halálból van feltámadás 
mind a megváltottaknak, mind az elveszetteknek. 
Jézus egyértelműen fejezi ezt ki: „Ne csodálkozzatok 
ezen, mert eljön az óra, amelyben mindazok, akik a 
sírban vannak, meghallják az ő hangját, és kijönnek. 
Akik a jót tették, az életre támadnak fel; akik pedig a 
rosszat cselekedték, az ítéletre támadnak fel” (János 
5:28–29). Szóval, az emberek elszenvedik az első 
halált, azután feltámasztatnak, de van oka annak, 
hogy feltámadnak. Ennek oka az, hogy amikor egy 
személy elszenvedi az első halált, Isten valamilyen 
formában megőrzi a személyiségét és jellemét, habár 
a test öntudatlan és teljesen élettelen állapotba kerül. 
A Biblia így mondja: „A por visszatér a földbe, olyan 
lesz, mint volt, a lélek pedig visszatér Istenhez, aki 
adta” (Prédikátor 12:7). 

Természetesen a „por” a testre utal, ami organi-
kus anyagként visszatér a földbe az első halálkor. A 
„lélek”, ami visszatér Istenhez, minden egyes ember 
személyisége, gondolatai, érzelmei és indítékai: min-
den, ami egyedi identitással és morális jellemmel 
ruház fel egy személyt. A „lélek”, ami „visszatér” Is-
tenhez, amikor egy személy meghal az első halállal, 
annyit jelent, hogy Isten megőrzi őt egy öntudatlan 
állapotban míg a feltámadásra vár, amikor Isten egy 
fizikai testet a lélekkel összekapcsol, amitől kezdve 
az öntudatos élet folytatódik. Ellen White így ma-
gyarázza ezt: „Isten megőrzi személyes identitásunkat 
a feltámadáskor, még ha nem is ugyanazokban az 
anyagi részecskékben és anyagban, mint amiben a sír-
ba kerülünk. Isten csodálatos művei titkok az ember 
számára. A lélek, az ember jelleme, visszatér Istenhez, 
hogy megőrizze azt. A feltámadáskor minden em-
ber visszakapja saját jellemét. Isten a maga idejében 
előhívja a holtakat, újból az élet leheletét adva, és a 
száraz csontokat életre keltve” (Heaven, 40. o.).

Olyan ez, mint mikor eltávolítjuk a merevlemezt 
a számítógépből, amin rajta vannak azok az egyedi 
információk, amiket a számítógép tulajdonosa gyűj-
tött és konfigurált, aztán egy polcra téve nem hasz-
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náljuk egy ideig, végül telepítjük az információkat 
egy új számítógépre. Amikor egy személy meghal az 
első halállal, a test elbomlik a földben, de Isten meg-
őrzi a személy egyediségét a feltámadásra. Ennél a 
pontnál pedig minden egyes személy két lehetséges 
sorssal néz szembe: vagy a halhatatlanság ajándékát 
kapja, vagy elszenvedni a második halált.

Mi az a második halál? Mi történik akkor?
Térjünk vissza Máté 10:28-hoz, ahol Jézus 

megkülönbözteti az első és a második halált: „Ne 
féljetek azoktól, akik megölik a testet, de a lelket meg 
nem ölhetik. Inkább attól féljetek, aki a lelket is, meg a 
testet is el tudja pusztítani a gyehennában.” Az a szó, 
amit ebben a versben „lélekként” fordítunk, a görög 
eredetiben a „psziché” szó. Alapvetően az értelem 
mindenféle vetületére utal, ahogy korábban említet-
tük a személy jellemét, vagy személyes identitásának 
teljes tartalmát. Míg az első halál csupán a test ha-
lálát jelenti, avagy a személyi biológiai aspektusát, a 
második halál felöleli a személy testének és lelkének 
teljes megsemmisülését. Ez nem más, mint a gono-
szok végső pusztulása: „olyanok lesznek, mintha nem 
lennének” (Abdiás 16.).

A legfontosabb rész, hogy megértsük, miért 
történik a második halál, és mi okozza azt. Jézus egy 
egészen egyértelmű magyarázatot ad János 5:29-ben. 
A gonoszok visszatérnek az életbe az első halálból, 
amit Jézus „a kárhozat feltámadásának” nevez. A 
kárhoztatás egy pszichés jelenség. Abban a mentális 
és érzelmi folyamatban keletkezik, amikor egy sze-
mély bűnök valóságával néz szembe, miután kapcso-
latait elrontotta. Amikor a gonoszok feltámadnak, 
nem egyszerűen fizikailag pusztulnak el, másodjára 
is. Szembe kerülnek életük összes tettével teljes, éles 
elmével, mégpedig Isten önfeláldozó szeretetének 
fényében. Jelenések 20. fejezete élénken írja le ezt a 
jelenetet: „És láttam egy nagy fehér trónust és a rajta 
ülőt: színe elől eltűnt a föld és az ég, és nem maradt 
számukra hely. És láttam, hogy a halottak, nagyok 
és kicsinyek a trónus előtt állnak, és könyvek nyittat-
tak ki. Még egy könyv nyittatott ki, az élet könyve, és 
a halottak a könyvbe írottak alapján ítéltettek meg 

cselekedeteik szerint. A tenger kiadta a benne levő 
halottakat, a Halál és a Pokol is kiadták a náluk levő 
halottakat, és megítéltetett mindenki cselekedetei sze-
rint. És a Halál és a Pokol belevettetett a tűz tavába: 
ez a második halál, a tűz tava. Ha valakit nem talál-
tak beírva az élet könyvébe, azt a tűz tavába vetették” 
(Jelenések 20:11–15.)

Ez a Szentírásnak egy nehéz és nagyon szomorú 
szakasza, mivel a gonoszok végső pusztulását írja 
le, akiknek egyen-egyenként megadatott az örök 
élet ajándéka Jézus Krisztusban, de egyen-egyen-
ként kitartóan visszautasították Isten szeretetét, 
ami romlásukhoz vezetett. Amit szeretnénk ebben 
a szakaszban meglátni az az, hogy hogyan élik meg 
a gonoszok a második halált. Négy alapvető vonást 
ismerhetünk meg.

Egy
A második halált a Mindenható Isten teljes megje-
lenése okozza, aki „nagy fehér trónján ül” és „arca” 
teljességgel látható a megdöbbent tekintetek előtt. 
Pál úgy hívja ezt a történést, hogy „a harag napja, 
amikor az Isten nyilvánvalóvá teszi, hogy igazságosan 
ítél” (Róma 2:5). A harag a kinyilatkoztatás fényé-
ben történik. A kinyilatkoztatás Istentől ered, és az 
önfelismerés formáját ölti a szemlélőkben.

Kettő
Amikor a gonoszok Isten előtt állnak, „nincs szá-
mukra hely.” Nincs kétségem, hogy ezek az emberi 
irodalom legszomorúbb szavai. A második halál 
a teljes egyedüllét, a teljes sehova sem tartozásnak 
egy mély, belső megértése. A gonoszok, akik Isten 
trónja előtt állnak, és lényét bámulják, elementáris 
erővel döbbennek rá, hogy olyannyira nincsenek 
összhangban Isten országával, hogy számukra 
teljességgel nem maradt hely. Azok, akik vissza-
vonhatatlanul az önzés felé hajlanak, nem illenek 
bele abba az univerzumba, amit az önzetlen szeretet 
abszolút törvénye kormányoz. Ők nem létezhetnek 
olyan lények között, akik szívből egymásért élnek. 
Egy ilyen társadalmat még csak meg sem érthetnek. 

6. nap      
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Az adás és elfogadás gyönyörű körforgása kívül esik 
képességeiken, és még csak fel sem fogják, a bűn 
annyira kiüresítette szívükből a szeretet képességét. 
A lázadás megfosztotta őket lelkük gyengéd impul-
zusaitól. Az önzés kiirtotta érzékeny emberségüket.

A második halál szembesíti a gonoszokat létük 
értelmetlenségének sötét valóságával, mivel az élet-
nek nincs értelme az élet Szerzőjétől távol. Csupán a 
teljes magányt érzik, mert nincs más kielégítő kap-
csolat azon az Egyen kívül, akihez a legszorosabban 
tartozunk. A teljes érzete legyűri a lelküket, mert 
az értékesség személyes érzete nem létezik Istenen 
kívül, aki értékünket a saját képmására alkotta meg. 
Az önmagunkért élés végül önutálathoz vezet. Az 
önzés saját természeténél fogva elkülönülés má-
soktól, megfosztva a lelket azon képességétől, hogy 
szeretetet adjon és elfogadjon. Egy olyan univer-
zumban, ahol a legfontosabb életfenntartó elv az 
önzetlen szeretet, „nincs hely számukra.” A sajnál-
kozó önutálattól a teljes elhagyatottság érzése felé 
süllyednek. 

Három
Amint a gonoszok Isten előtt állnak, „könyvek” nyit-
tatnak meg, és „a könyvbe írottak alapján ítéltettek 
meg cselekedeteik szerint.” Más szavakkal, szembe-
néznek minden bűnükkel, és vétkeik teljes valósá-
gával, és a bűntudat elborítja őket. Életük minden 
önző tette teljes tisztaságban vonul el szemeik 
előtt. Ez az, amire Jézus úgy utalt, hogy „kárhozat-
ra” támadnak fel. Életük minden önző tette élénk 
színekben vonul el szemeik előtt. A második halál 
a lelket szemtől szembe állítja a személy bűnének 
teljes és szörnyű valóságával anélkül, hogy az isteni 
kegyelem érzete kicsit is segítene. A bűn, amint 
elkövetik, létező valósággá válik az elmében. A tudat 
egyik bejegyzésévé válik, és vagy megbocsátás, vagy 
szenvedés által törlődik ki. A megbocsátás csak úgy 
lehetséges, ha elfogadjuk Isten irgalmas szeretetét. 
A szenvedés a megbocsátás egyetlen alternatívája, 
és ezért van, hogy Isten csak úgy tud megbocsátani, 
hogy végig érzi önmagában a bűn elidegeníthetet-

len szenvedését. A bűn szörnyű kárhozatának súlya 
kioltja a lélek minden életerejét. Minden ember 
bűnös. Ezért mindenki kárhozat alatt van. A kár-
hozat végül kibírhatatlan szégyent ró azokra, akik 
visszautasítják, hogy meglássák Isten megbocsátó 
szeretetének gyógyító valóságát. Isten szeretetének 
tudatos átélése és elfogadása az egyetlen erő, ame-
lyik képes a bűn erejét semlegesíteni, és meggátolni, 
hogy tönkretegye a lelket. Annak érdekében, hogy 
megértsük, mit ért a Biblia az alatt, amikor arról ír, 
hogy „könyvek nyittattak meg … és a halottak meg-
ítéltettek”, próbáld elképzelni, milyen lenne, ha min-
den elkövetett bűnödnek tökéletes tudatában lennél: 
minden gonosz gondolatnak, érzésnek és tettnek. A 
teljes tudatod egyszerre rád szakad, minden szörnyű 
részletében kínozva lelked mélyét, a szabadulás le-
hetősége nélkül. Ehhez a szörnyű képhez add hozzá 
a kegyelem teljes hiányát. Nincs lehetőség a meg-
bocsátásra. Az elfogadás legcsekélyebb érzete sincs. 
Nem látszik többé egy olyan Isten képe, aki ingyen 
és örömmel megbocsátja a bűnöket. 

Milyen lenne az idő ezen pillanata számodra? 
Én tudom, számomra milyen lenne. Nincsenek 
szavak, amikkel le lehetne írni ezt a megpróbáltatást. 
Az egyetlen ok, amiért sosem kellett szembenéz-
nünk bűneink teljes súlyával az, hogy a megváltás 
terve, amit egy szerető Teremtő indított el, tűzfalat 
alakított ki az emberi tudatban, hogy megőrizzen a 
bűn teljes következményétől. 

Négy
Miután a gonoszok szembekerültek életük feljegy-
zéseivel, és átélték bűnük teljes súlyát, elpusztulnak 
a tűzben. Az egész Bibliában Isten a tűzzel van 
összekapcsolva.
  Mózes Istennel az égő csipkebokorban találko-

zik (2Mózes 3:2).
  Isten törvényét „tüzes törvénynek” hívja (5Mó-

zes 33:2).
  Isten dicsőségét írja le mint tüzet (2Mózes 

24:17).
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  Isten trónja közben ég, és tüzes folyó folyik 
belőle (Dániel 7:9–10).

  Isten szerelme a tűz lángjaihoz hasonló (Énekek  
8:6).

  Pál pedig azt állítja, hogy „a mi Istenünk meg-
emésztő tűz” (Zsidók 12:29).
Isten lénye egyetlen egyszerű ok miatt van úgy 

jellemezve, hogy megemésztő tűz: önzetlen szere-
tetének tiszta valósága szemben áll mindennel, ami 
nem szeretet. Isten valósága és lénye miatt önző 
lények nem léphetnek jelenlétébe anélkül, hogy egy 
totális mentális és érzelmi széthúzást tapasztalnának 
meg szégyenük súlya alatt. Ellen White lényegre 
törően így ír erről: „Az Úr szava Izraelhez ez volt: 
»Ellened fordítom kezemet, kiolvasztom salakodat, 
mint a lúg, eltávolítok belőled minden bűnt« (Ézsa-
iás 4:4; 1:25). A bűnnel szemben – bárhol találja is 
– »a mi Istenünk megemésztő tűz« (Zsidók 12:29). 
Mindenkiben, aki hatalma alá veti magát, Isten lelke 
megemészti bűneit. Ha azonban az ember ragaszko-
dik bűneihez, azonosul velük. Akkor Isten dicsősége, 
ami elpusztítja a bűnt, elpusztítja őt is.” (Jézus élete. 
107. o.)

Az embereket eredetileg Isten tökéletes ártat-
lan állapotban teremtette meg, teljes békességgel és 
boldogsággal (1Mózes 1–2.). Amikor a bűn belépett 
pszichológiai felépítésünkbe, Isten jelenlétében 
többé már csak kínzó szégyenünket éreztük (1Mózes 
3:7–10). Isten így magyarázza el Mózesnek: „Orcá-
mat azonban nem láthatod – mondta –, mert nem 
láthat engem ember úgy, hogy életben maradjon” 
(2Mózes 33:20). A hangsúly nem azon van, hogy 
„Ha meglátsz, akkor megöllek!”, hanem sokkal in-
kább: „Ha meglátsz, meg fogsz halni amiatt a kont-
raszt miatt, ami az én szentségem és a te bűnösséged 
között feszül!” A bűn képtelen túlélni Isten jelen-
létét. Ugorjunk előre a történetünk végére, ahol az 
Írás ezt jegyzi fel a megváltottakról: „és látni fogják 
az ő arcát, és az ő neve lesz a homlokukon” (Jelené-
sek 22:4). Isten hatalmának ereje által az ártatlanság 
helyreállítása megjelenik „homlokukon”, értelmü-

kön. Így a megváltottak Isten jelenlétében élnek, de 
nem tapasztalnak szégyent.

Nem ez a helyzet a gonoszokkal. A Biblia azt tu-
datja velünk, hogy minden emberi lénynek – mind 
az igazaknak, mind a hamisaknak – Isten tüzes 
jelenléte a sorsa, mégsem ugyanúgy élik meg majd 
ezt a tüzet. Miközben azok, akik ártatlansága helyre 
lett állítva, végre beléphetnek Isten jelenlétébe, és ott 
teljesen otthon érzik magukat, a gonoszok számára 
Isten jelenléte „megemésztő tűz” lesz. A gonoszok 
végső pusztulását leírva, Ellen White így fogalmaz: 
„Ez nem egy önkényes cselekedet Isten részéről. Isten 
irgalmasságának az elvetői azt aratják le, amit vetet-
tek. Isten az élet forrása. Azok, akik a bűn szolgálatát 
választják, elkülönülnek Istentől, és így elvágják ma-
gukat az élettől. Ezek »elidegenültek az isteni élettől« 
(Ef 4:18). Az Úr azt mondja: »Minden, valaki engem 
gyűlöl, szereti a halált« (Péld 8:36). Isten életet ad né-
kik egy időre, hogy kifejleszthessék jellemüket és feltár-
hassák alapelveiket. Miután ezt elvégezték, megkapják 
saját választásuk gyümölcseit. A lázadó élettel Sátán 
és mindazok, akik vele egyesültek, úgy kívül helyezik 
magukat az Istennel való harmóniából, egyetértésből, 
hogy Isten puszta jelenléte emésztő tűz lesz a számuk-
ra. Isten dicsősége annak ellenére, hogy Isten a szeretet, 
megsemmisíti őket.” (Jézus élete. 764. o.) 

Amit most felfedeztünk, az a pokol igazi termé-
szete. A pokol egyenlő a második halállal. Isten nem 
fogja gonoszokat alávetni örökké tartó szenvedésnek 
a pokol valamelyik bugyrában vagy univerzumának 
egy távoli pontjában. Feltámadnak, hogy szembesül-
jenek életük feljegyzéseivel a végső elszámoláskor, 
majd végérvényesen megszűnnek létezni „mintha 
sose lettek volna” (Abdiás 16). És ami a legfigyelem-
reméltóbb az egészben: egyetlen egy embernek sem 
kell megtapasztalnia a második halált, mert Jézus 
mindannyiunkért megtapasztalta, és legyőzte. Egye-
dül Ő tapasztalta meg a második halált mindenki 
másért, és egyedül Őt nem lehetett benne tartani, 
mert Ő egyedül volt bűntelen.

Ó, micsoda szeretet!

6. nap      
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Nos, most, hogy már értjük a második halál 
természetét, szemben az első halállal, felkészültünk, 
hogy megértsük, mit állt ki Jézus érettünk, amikor a 
Gecsemáné kertjében agonizált, és a kereszten meg-
halt. Mind az első halál, mind a második halál a bűn 
következménye, de az első ideiglenes és fizikai okai 
vannak, mint például a betegség, a tragédia vagy az 
idős kor. A második halál azonban, nem csupán fizi-
kai szinten jelenik meg, hanem pszichológiai szinten 
is, köszönhetően a bűntudat halálos erejének. Az 
első halál bizonyos értelemben nem is igazi halál. 
Jézus alvásnak hívja. Emlékezzünk például a fiatal 
lányra, akit Jézus feltámasztott. Ahogyan közeledik a 
leány otthona felé, miután kérték hogy jöjjön és gyó-
gyítsa meg őt, Jézus azt mondja gyászolóknak: „Ne 
sírjatok, nem halt meg, csak alszik!” (Lukács 8:52). 
Figyeljük meg, hogy Jézus nem csupán annyit mond, 
hogy a lány alszik, hanem egy lépéssel tovább megy: 
„nem halt meg” – állítja. Nem értve, hogy mire gon-
dol, az ott lévők „Erre kinevették, mert tudták, hogy 
meghalt” (Lukács 8:53), de Jézus nem volt hajlandó 
feladni a diagnózisát. Tudta, hogy a lány az első halál 
szerint volt halott, de azt is tudta, hogy nem volt ha-
lott a végső, második halál értelemében. Hozzálátott, 
hogy felébressze a lányt első halál álmából. 

Amikor a Biblia azt mondja, hogy „A bűn zsold-
ja halál” (Róma 6:23), akkor nem egyszerűen az első 
halálra érti. Amikor a Biblia arról beszél, hogy Jézus 
„Krisztus meghalt bűneinkért” (1Korinthus 15:3), és 
hogy azért vállalta a keresztet, hogy „mindenkiért 
megízlelte a halált” (Zsidók 2:9), akkor nem csak az 
első halált érti rajta. A bűn végső zsoldja ugyanis 
a második halál. Logikailag ebből az következik, 
hogy Jézus csak attól tud megmenteni, amit maga 
is elszenvedett és legyőzött értünk. Hogyha Jézus 
csupán az első halál tapasztalta volna meg, akkor 
csak az első haláltól tudna megmenteni, és nekünk  
önmagunkban szembe kellene nézzünk a második 
halállal. Azonban a dicsőséges jó hír az, hogy Jézus 
szembenézett a második halál teljes, szörnyű való-
ságával. Figyeld meg, ahogyan Jézus és tanítványai 
belépnek a Gecsemáné kertjébe. 

Valami lélegzetelállító van készülőben.
Nem, még ez is alábecsülés…
Valami sokkal nagyobb, mint lélegzetelállító 

van készülőben! Az egész történelem a sors egyetlen 
pontjában fut össze, ami felé minden nap minden 
történése szakadatlan törekszik. Épp most, ebben 
a következő, relatív hosszabb időszakban, Isten 
szeretetének legmagasabb fokú kinyilatkoztatása 
bontakozik ki Jézus szenvedésében és halálában. És a 
világ, sőt az univerzum, sosem lehet többé ugyanaz.

Figyelj!
Jézus valamiféle láthatatlan teher alatt ros-

kadozik. A tanítványok látják, hogy valami nincs 
rendben. Jézus elmagyarázza, mi történik vele: 
„Szomorú az én lelkem mindhalálig” (Máté 26:38). 
Feltárja előttünk szenvedésének természetét. Vedd 
észre, hogy ugyanazt a szót használja, amit koráb-
ban, a második halál megkülönböztetésére használt 
az első halállal szemben: „Ne féljetek azoktól, akik 
megölik a testet, de a lelket meg nem ölhetik. Inkább 
attól féljetek, aki a lelket is, meg a testet is el tudja 
pusztítani a gyehennában” (Máté 10:28). Jegyezzük 
meg újból, hogy a léleknek fordított szó eredetije a 
psyché a görög szövegben, és pontosan ez az a szó, 
amit Jézus felhasznál, hogy tudassa, min megy ke-
resztül. Gecsemánéban Jézus azt mondja, hogy lénye 
a psziché szintjén haldoklik. Belül haldoklik, a bűn 
és bűntudat halálos ereje következtében. Egyetlen 
fizikai bántalmazást sem szenvedett még el. És mégis 
haldoklik! Testéből egyetlen egy vércsepp sem hul-
lott ütések következtében. És mégis vérzik! Lukács 
így írja le: „Halálos gyötrődésében még kitartóbban 
imádkozott, és verejtéke olyan volt, mint a földre hulló 
nagy vércseppek” (Lukács 22:44). Pórusain keresztül 
vérzik, mert akkora belső stresszt szenved el bűne-
ink szégyenétől. Ézsaiás 53. fejezete lélegzetelállító 
betekintést enged abba, amit Jézus elszenved. Fi-
gyeljük meg a hatodik versét: „Mindnyájan tévelyeg-
tünk, mint a juhok, mindenki a maga útját járta. De 
az Úr őt sújtotta mindnyájunk bűnéért.” A 10. vers 
így folytatja: „fel is áldozta magát jóvátételül,… Az 
Úr akarata célhoz jut vele.” És végül a 12. vers így 
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ír: „önként ment a halálba, hagyta, hogy a bűnösök 
közé sorolják, pedig sokak vétkét vállalta magára, és 
közbenjárt a bűnösökért.”

Ez valóban lélegzetelállító, mert ez annyit jelent, 
hogy Jézus belép bűneink és szégyenünk sötét biro-
dalmába. Saját tudatában fogadja mindet, mintha Ő  
lenne az elkövető és nem mi. Gecsemánéból Jé-
zust a keresztre viszik. Valóban átszegezik kezeit és 
lábait. Igen, megkínozzák a testét. És mégis, soha 
egyetlen szóval sem panaszkodik a fizikai fájdalom 
miatt, mert mentális szenvedése olyan intenzív, hogy 
felülmúlja fizikai fájdalmát. Engedd, hogy Ellen 
White következő sorai beléd rögzüljenek: „A vérta-
núk közül sokan lassú kínzással szenvedték el a halált; 
másokat keresztre feszítettek. Mennyiben különbözik 
hát Isten szeretett Fiának halála az ő haláluktól? Igaz, 
a legkegyetlenebb halállal halt meg a kereszten, de 
ami a testi kínokat illeti, mások is megszenvedtek sze-
retetből Őérte. Krisztus halála miért volt borzalma-
sabb, mint másé, aki életét áldozta érte? Ha Krisztus 
szenvedése csak testi kínokból állt, akkor a halála nem 
volt gyötrelmesebb, mint némely vértanúé. 

De a testi szenvedés csupán elenyésző része volt 
Isten szeretett Fia kínszenvedésének. A világ bűnei 
nehezedtek rá, s Atyja haragjának tudata, amikor el-
viselte a megszegett törvényért járó büntetést. Ez törte 
meg isteni lelkét. Az sodorta a végső gyötrelmekbe, 
hogy az Atya elrejtette előle arcát – az az érzés, hogy 
szeretett Atyja elhagyta. A válaszfalat, melyet a bűn 
emel Isten és ember közé, azt érezte át teljesen és éle-
sen a Koponyák hegyének ártatlan, szenvedő embere. 
A sötétség hatalmai telepedtek rá. Egyetlen reménysu-
gár sem világította be előtte a jövőt” (Testimonies for 
the Church. 2. köt. 214. o.).

Ó!
A testi szenvedés csupán elenyésző része volt 

Isten szeretett Fia kínszenvedésének? Egyetlen 
reménysugár sem világította be előtte a jövőt? Mit 
jelent mindez? Mit szenvedett el Jézus értem és 
érted? Ellen White szétrepeszti gondolatainkat ezzel 
a mélyebb megfigyeléssel: „Az Üdvözítő nem tudott 
átlátni a sírkamrát elzáró kövön. Egyetlen biztató 

reménysugarat sem látott, hogy majd győztesként jön 
elő a sírból, és semmi biztosíték nem volt arra, hogy 
az Atya elfogadja áldozatát. Krisztus attól félt, hogy a 
bűn oly súlyos Isten szemében, hogy örökre elszakítja 
Őt az Atyától” (Jézus élete. 753. o.). Lélegzetelállító! 
Hosszú ideig, ahogy bűneink áthatolhatatlan érzelmi 
sötétséggel lepték el szívét, Jézus képtelen volt látni 
az életet a síron túl. De itt van az, ami ebben csodá-
latos: nem csapdában volt. Nem szorították falhoz, 
ahonnan nincs kiút. A kereszt előtt tett két kijelen-
tést, amik megmutatják, hogy nem volt csapdában: 
„Azért szeret engem az Atya, mert én odaadom az 
életemet, hogy aztán újra visszavegyem. Senki sem 
veheti el tőlem: én magamtól adom oda. Hatalmam 
van arra, hogy odaadjam, hatalmam van arra is, 
hogy ismét visszavegyem: ezt a küldetést kaptam az 
én Atyámtól” (János 10:17–18).

Gecsemáné kertjében pedig így szólt Péterhez:
„Vagy azt gondolod, hogy nem kérhetném meg 

Atyámat, hogy adjon mellém most tizenkét sereg 
angyalnál is többet?” (Máté 26:53).

Ne felejtsd el észrevenni, hogy mindez mit je-
lent. Jézus az örök halál lehetőségével nézett szem-
be, és mégis, az éretted és érettem érzett szeretete 
miatt nem vonult vissza. Kész volt arra, hogy örökre 
meghaljon, és sose csatlakozzon többé Atyjához, 
hogy megmentsen. Nem csoda, ha Pál a Golgotán 
történteket így nevezi: „Krisztusnak minden ismere-
tet meghaladó szeretete” (Efézus 3:19). Amikor Jézus 
életét adta a kereszten, mindent elsöprő világos-
sággal és szépséggel bizonyította, hogy Isten saját 
léténél is jobban szeret másokat. Ez az a hihetetlen 
igazság, amit a halál és a pokol hetednapi adventista 
megértése feltár. Ez az az igazság, amit a természetes 
halhatatlanság és örök szenvedés hamis tanai elzár-
nának tekintetünk elől. Valaki ezt fogja mondani: 
„Dehát Jézus nem szenvedhette el a második halált, 
mert a második halál örök pusztulás, amiből nincs 
feltámadás!” Hát pont ez a csodálatos jó hír! Jézus 
nem egyszerűen elszenvedte második halált. Jézus 
legyőzte a második halált miközben elszenvedte!

6. nap      
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Péter kinyilatkoztatta: „De őt az Isten, miután 
feloldotta a halál fájdalmait, feltámasztotta, mivel 
lehetetlen volt, hogy a halál fogva tartsa őt” (Apos-
tolok Cselekedetei 2:24). Figyeld meg a nyelvezetet! 
„Lehetetlen volt”, hogy a halál fogva tartsa Őt. De 
miért? Egyetlenegy alapvető ok miatt: „A halál ful-
lánkja a bűn, a bűn ereje pedig a törvény” (1Korintus 
15:56)… de Jézus sohasem védekezett. Miközben 
a legnagyobb kísértést szenvedte el, hogy önmagát 
megmentse, bármi áron, de tovább szeretett ben-
nünket. Ez az önzetlen szeretet, melyet a töretlen 
oszthatatlan egység segített a Gecsemánén és a 
Golgotán átjutni, tökéletes harmóniában volt Isten 
törvényével. Egyedül szeretet által, Jézus győzött 

a második halál felett. Éppen ezért lehetetlen volt, 
hogy a második halál foglyul ejtse Őt. Feltámadása 
bizonyítéka bűnünk, bűntudatunk és halálunk feletti 
győzelmének.

Könny szökik a szemembe, és csodálat tölti be 
a szívem, hogy megértem a Megváltó áldozatának 
igazi jelentőségét.

Hogyan szerethetett engem ilyen mélyen, ilyen 
szenvedélyesen, ilyen önzetlenül?

Isten valóban ilyen? 
Lehetséges, hogy a mindenható Isten ilyen hihe-

tetlenül csodálatos?
A Golgota teljes bizonyossággal azt válaszolja: 

„Igen!”

Megbeszélendő 
kérdések6.

 n
ap

1.  Mi a szíved válasza erre a leckére? Hasonlít vagy eltér a halálról és ítéletről adott eddigi válaszaiddal? Magyarázd el!

2.  Az író beszél róla, hogy a vétkesek szembenéznek a „kapcsolatokat romboló vétkeikkel”. Mit gondolsz, mit ért 
ezalatt? Lehetnek ezek a legfontosabb bűnök? Miért igen vagy miért nem?

3.  Megvallottad már valaha Istennek őszintén és szívből a bűnöket, amiket elkövettél? Ha nem, még megteheted. Ha 
igen, akkor szívedből, őszintén elfogadtad-e, hogy Jézus teljesen eltörölte azokat a bűnöket, és a megbocsátásod 
olyan teljes, mintha sose vétkeztél volna? Mi segítene, hogy ez teljesen elfogadd?

4.  Sorolj fel néhány konkrét módot, amik segítségével átadhatod a megbocsátás csodálatos ajándékát.

Csoportos kreatív percek
1.  Ha szeretnéd, építs hozzá, vagy dekoráld a nyolcszögű házad modelljét!

2.  Szükséged van a következőkre: USB kütyük, meghajtók, dvd-k stb. Oszd ki ezeket, és beszéljetek róla, hogy mennyire fontosak 
ezek. Tudnak bármit is? Tudnak valamit csinálni? Mit lehetne tenni azért, hogy újra hasznosak legyenek? Hogyan hasonlít mindez a 
halálra, és miben nem?

3. Szükséged van a következőre: Jézus életéről egy filmet állíts a Gecsemáné jelenethez! Nézzétek meg együtt, majd beszéljétek meg 
érzelmi (nem intellektuális) reakcióitokat!
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Kegyelmes szeretet

végidő
péntek
nap7.

A

etednapi adventistaként a végidei bibliai próféciák népe vagyunk, amit a teológusok 
eszkatológiának hívnak. Először is, mi hisszük, hogy a mozgalmat, melynek részesei vagyunk, a 
bibliai próféciák megjövendölték. Másodszor, hisszük, hogy az emberiség történelmének utolsó 

szakaszában élünk. Ezek az állítások képesek megvilágosítani, vagy akár a sötétbe taszítani az emberek 
elméjét attól függően, hogy hogyan kommunikálunk velük. Ellen White felismerte, hogy ebben potenciális 
veszély van, amitől tudatosan tartózkodnunk kell, amikor az utolsó idők eseményeiről prédikálunk: „Az idő 
rövidsége gyakran ösztönző erőként hat az igazságosság keresésére és arra, hogy Krisztus barátjává akarjunk 
válni. Nem ennek az önzésnek kellene a legnagyobb motiváló erőnek lennie. Szükséges tehát, hogy Isten ítéleté-
nek napja rettegésben tartson bennünket, hogy a félelmünk fordítson minket a helyes irányba? Az nem létezik. 
Jézus vonzó. Ő szeretettel, kegyelemmel és együttérzéssel teli. És a barátunk szeretne lenni” (Signs of the Times. 
[Az idők jelei] 1887. márc. 17.).

Milyen éleslátó és nélkülözhetetlen figyelmeztetés ez azok számára, akik arra hívattak el, hogy az utolsó 
idők prófétai üzenetét hirdessék! 

Az Ige hirdetőinek nem lenne szabad a Biblia próféciáit olyan módon bemutatni, hogy az félelmet 
keltsen. Isten célja nem az, hogy az utolsó idők eseményei megrémisszenek bennünket, hanem hogy fel-
készítsenek; nem az, hogy kiborítsanak, hanem hogy bevonzanak; nem az, hogy szorongással töltsenek el, 
hanem hogy reményt és békét ébresszenek bennünk. Ha én csupán az idő rövidsége miatt próbálok Istennel 
egyenesbe jönni, akkor egyáltalán nem ismerem, vagy nem szeretem Őt. Akkor csupán az önmegóvás útján 
haladok. Amíg úgy látszik, mintha Istent szolgálnám, valójában magamat szolgálom. Egyedül egyetlen meg-
felelő oka lehet az Úr szolgálatának. Ellen White szavaival élve: „Jézus vonzó.” Az Ő szeretete az a mozgató-
rugó, amit szem előtt kell tartanunk az utolsó idők próféciájának hirdetése közben. Az Ő jelleme szeretetre 
méltó, és amikor ezt meglátjuk, kiárad majd belőlünk! 

H

7. nap      
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Figyeljünk Dávid királyra! „Egy dolgot kértem az 
Úrtól, azért esedezem: hogy az Úr házában lakhas-
sam egész életemben; láthassam, milyen jóságos az Úr, 
és gyönyörködhessem templomában. Megóv engem 
sátrában a veszedelem napján. Elrejt sátra mélyén, 
magas kősziklára helyez engem”  (Zsoltárok 27:4–5).

Vegyük észre, hogy Dávid figyelme nem a 
veszedelem napjára irányul, hanem inkább Isten 
jellemének gyönyörűségére! Ebben a kontextusban 
figyelve egyfajta bizalom, és nem félelem van a ve-
szedelem napjai iránt. Ez az egészséges perspektívája 
a veszedelem napjainak, és a végidők összes ese-
ményének! Fel kell tennünk magunknak a kérdést, 
hogy vajon egyetértünk-e Dávid Isten irányába 
mutatott érzelmeivel. Ha nem, akkor ez legyen az 
elsődleges célunk, hogy olyan látásmódot szerez-
zünk Isten tiszta és igaz szeretetéről, ami magával 
ragad minket, és elröpít a mi csodálatos Teremtőnk 
karjaiba.

Ezen a tapasztalati részen kívül az utolsó idők 
eseményei csak félelmet keltenek törékeny szí-
vünkben. Szó szerint lehetetlen értelmeznünk az 
utolsó idők eseményeit, ha hagyjuk, hogy maguk az 
események elhomályosítsák Jézust. Ha ezt tesszük, 
az elkerülhetetlenül félelem alapú spekulációkká 
torzítja az eszkatológiai összképet, és inkább téves 
riasztások sorára kapják fel a fejüket az emberek, 
minthogy Krisztus biztonságába helyeznék a bizal-
mukat. Az utolsó idők eseményei iránti megszállott-
ság elkerülhetetlenül egy egészségtelen vágyat kelt 
arra nézve, hogy kidobjuk a rosszfiúkat, eltúlozzuk 
a veszélyeket, fenyegetéseket, és bizonytalanságba 
vezessük az embereket azzal kapcsolatban, hogy 
vajon túl tudnak-e jutni majd a problémáikon. Az 
eszkatológia üzenetünk létfontosságú része. Nagyon 
is. De mint minden alapelvünk, ez is csak akkor 
szolgálja a maga Isten adta célját, ha hagyjuk, hogy 
egyfajta ablakként működjön, amin keresztül ész-
revesszük az isteni szeretetet. Tehát közelítsük meg 
az utolsó idők eseményeit ebből a szemszögből, és 
lássuk, mit találunk!

Az utolsó idők alapvető dinamikája 
Az eszkatológia felfedezését kezdjük egy egyszerű 
kérdéssel: Milyen alapvető dinamika kibontakozását 
várhatjuk el az emberi történelem utolsó eseménye-
iben?

Jézus válaszát János 16:1–4-ben találjuk: „Ezeket 
azért mondom nektek, hogy meg ne botránkozzatok. 
A zsinagógákból kizárnak titeket, sőt eljön az óra, 
amikor mindaz, aki megöl titeket, azt hiszi, hogy 
Istennek tetsző szolgálatot végez; és mindezt azért 
teszik, mert nem ismerték meg sem az Atyát, sem 
engem. Ezeket pedig azért mondom nektek, hogy ami-
kor eljön az órája, emlékezzetek rá: én megmondtam 
nektek.” 

Nahát!
Nehogy elmenjünk amellett, amit Jézus itt 

mond, mert ez rendkívül fontos. Lényegében azt 
mondja, hogy: „ez az, ami történni fog a világ végén: 
lesznek olyanok, akik olyan istenképpel rendelkez-
nek, ami arra indítja őket, hogy az Ő nevében gyil-
koljanak. Teológiai elképzelésük erőszakos tettekre 
készteti őket. Tömeges üldözésbe kezdenek majd, 
és közben azt képzelik, hogy ezzel Istent szolgálják.” 
Azonban ha olyannak ismernék Istent, amilyen 
valójában, akkor sosem alkalmaznának erőszakot 
az Ő nevében. Ugye látod a következményeket? Ez 
azt jelenti, hogy a legégetőbb kérdés, amit neked és 
nekem is meg kell válaszolnunk, az az, hogy milyen 
képet tartunk a szívünkben Istenről. Ugyanakkor 
ez azt is jelenti, hogy ezt a pontos kinyilatkoztatást, 
amit Isten jelleméről kaptunk, a kellő szenvedéllyel 
kell átadnunk az embereknek. 

Miért?
Mert Jézus szerint mi emberek hajlamosak 

vagyunk, arra, hogy félreértsük Isten jellemét oly 
módon, hogy az a tetteinket igazolja, mintha az Ő 
nevében cselekednénk. Valójában ez az az uralko-
dó teológiai szemlélet, amely annyi erőszakhoz és 
sötétséghez vezetett már. Az ősi pogány időkben 
az emberek úgy hitték, hogy Isten a szenvedésüket 
kívánja, hogy kiengesztelje haragját. Ez olykor saját 
magukban kárt okozó tetteket jelentett, máskor val-
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lási vezetők által előírt tettek sorát. Néha azt, hogy 
háborúba menjenek Isten nevében. És időnként még 
emberáldozat bemutatását is. Ez az, amit kiengeszte-
lési teológiának hívunk. 

Az alapgondolat nagyon egyszerű és szörnyen 
sötét – Isten alapból kárhoztatja, haragjával és 
pusztító ítéleteivel sújtja az embert mindaddig, amíg 
valamiféle áldozatot nem ajánlunk fel neki harag-
ja kiengesztelésére. A bűnbocsánat elérése egyéni 
tettek útján történik: hízelgés, fizikai önsanyargatás, 
pénzbeli megváltás, vagy a vallási rendszer által elő-
írt cselekedetek bemutatása. Ez jelenthetett keresztes 
hadjáratot, amikor egy személy vagy emberek egy 
csoportja válik Istennek felajánlott áldozattá. Ezzel 
szemben a Biblia Istene – az egy igaz Isten – kife-
jezetten kijelentette a régi Izraelnek, hogy Ő nem 
kiengesztelésre váró Isten: „Mert elhagytak engem, 
ezt a helyet pedig idegenné tették számomra azzal, 
hogy más isteneknek tömjéneznek benne, akiket nem 
ismertek sem ők, sem őseik, sem Júda királyai. Sok ár-
tatlan vért is ontottak ezen a helyen. Áldozóhalmokat 
is építettek Baalnak, és elégették fiaikat égőáldozatul a 
Baalnak, amit én nem parancsoltam, nem rendeltem, 
sőt eszembe sem jutott” (Jeremiás 19:4–5).

Figyeljük meg az utolsó részt: „sőt eszembe sem 
jutott”! A kiengesztelés teológiája teljesen idegen 
Isten természetétől, viszont mélyen berögződött az 
emberi lélekbe, mert ez természetes végterméke bű-
nös mivoltunknak. A szégyenérzetünk miatt fogjuk 
fel a rossz dolgokat Isten önkényes büntetéseként, és 
ez arra kényszerít minket, hogy Isten kegyét keres-
sük az áldozat megannyi formáján keresztül. Most 
gondoljuk ezt át nagyon részletesen, mert nagyon 
fontos kinyilatkoztatáshoz érkeztünk a végső esemé-
nyekben kibontakozó mélyebb kérdéseket illetően! 
Jézust valójában olyan vallásos emberek feszítették 
keresztre, akik a cselekedetek általi üdvösséget Isten 
megbékélésének előfeltételeként fogtál fel. A vallási 
vezetők felismerték, hogy elvesztették az uralmat Jé-
zus népe fölött. A megbékítés gondolatának ésszerű-
ségén keresztül egy kiszámított, pragmatikus döntést 
hoztak, ami természetesen az eltorzult istenképük-

ből keletkezett: „jobb nektek, hogy egyetlen ember 
haljon meg a népért, semhogy az egész nép elvesszen” 
(János 11:50).

Úgy képzelték, hogy Jézus megölése elhárítja 
a feléjük tartó katasztrófát. Hasonlóképpen, Jézus 
szerint az emberiség történelmének legvégső üldöz-
tetését az emberek eltorzult istenképe fogja fűteni, 
amely alapján az üldözők ésszerűnek gondolják 
majd, hogy a kényszerítő politikai-vallási rend-
szer eszközei által szolgálják Istent. Jézus világosan 
kimondja, mi van amögött, amikor az emberek Isten 
nevében próbálnak másokat valamire rákényszeríte-
ni. „És mindezt azért teszik, mert nem ismerték meg 
sem az Atyát, sem engem.” Más szavakkal, ha olyan-
nak ismerjük Istent, amilyen valójában, az kizárja, 
hogy az Ő nevében bármilyen erőszakot alkalmaz-
zunk. 

Csodálatos!
Most már értjük a fő problémát, amely leját-

szódik majd az utolsó idők eseményeiben. Amikor 
a világ végül kettéoszlik üldözőkre és üldözöttekre, 
minden ember a saját istenképe alapján jár majd el. 

Most menjünk egy kicsit mélyebbre!

Egy másfajta hatalom
Máté 24. fejezetében Jézus körülhatárolja azokat 
a dolgokat, amelyeket az utolsó idők „jeleinek” 
hívunk. A 14. versben megnevezi mindközül a 
végső és legfontosabb jelet: „Isten országának ezt az 
evangéliumát pedig hirdetik majd az egész világon, 
bizonyságul minden népnek; és akkor jön el a vég.” 
Amikor Jézus ezt mondta, egy egészen különleges 
és bizalmas nyelvezetet használt saját kortársainak. 
Amikor az „evangéliumnak” fordított szót olvassuk, 
ami a görögben euaggelion, Jézus egy olyan kife-
jezést használ, ami a köznapi értelemben katonai 
győzelmet jelent. Amikor egy ősi birodalom fegy-
verrel nyert csatát, az euaggelion szóval adták hírül a 
győzelmet. Jézus eljövetelének idejére használta a ka-
tonai győzelemkor megszokott kifejezést, hogy meg-
változtassa annak jelentését azért, hogy jelezze egy 
újfajta királyság érkezését, ami egy újfajta hatalmon 
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alapszik. Az Ő királysága semmihez sem fogható. 
Sőt valójában tökéletes ellentéte a mi világunk hatal-
mi felépítésének. Jézus eljött a földre, és a kényszer 
nélküli szeretet alapelvére alapította meg egyházát. 
Korának köznapi nyelvezetében uralmának kapcso-
lati dinamikáját „agapénak” nevezte. Ezen alapelv 
végső jelentésének leírására Jézus azt mondta, hogy 
„Mert úgy szerette [agapaō] Isten a világot, hogy egy-
szülött Fiát adta, hogy aki hisz őbenne, el ne vesszen, 
hanem örök élete legyen” (János 3:16). 

Ez a tökéletes definíciója Isten létformájának. 
Isten a kereszten átadta önmagát a szenvedés-

nek és a halálnak, hogy ezzel megmutassa szeretetét 
felénk, és ez a szeretet az az egyetlen hatalom, ami 
hatást gyakorol a megváltásunkra. A kereszt meg-
mutatja, hogy Istent csak az érdekli, hogy magához 
vonzza az embert csodálatos szeretetének erejével. 
Fordítva viszont nem érdekli, hogy kényszerítő erő 
hatására megfeleljenek neki. Jézus a kényszer nélküli 
szeretet elvét általánosan az emberi kapcsolatokra, 
és a gyülekezeti kapcsolatokra is alkalmazza. Nézzük 
meg Máté 20. fejezetének 25–28. versét! „Tudjá-
tok, hogy a népek fejedelmei uralkodnak rajtuk, és a 
nagyok hatalmaskodnak rajtuk. De közöttetek ne így 
legyen: hanem aki naggyá akar lenni közöttetek, az 
legyen a szolgátok, és aki közöttetek első akar lenni, 
az legyen a rabszolgátok. Mint ahogy az emberfia 
sem azért jött, hogy neki szolgáljanak, hanem hogy ő 
szolgáljon, és életét adja váltságul sokakért.”

Jézus így képzelte el egyházának működését, 
és hogy a világ így lássa meg egyházán keresztül 
az Ő jellemét. Jézus határozottan szabadságpárti 
és erőszakellenes. Élete, halála és tanításai moz-
gásba hoztak egy olyan kapcsolati rendszert, ami 
az „önalárendelésen” alapul az „önfölérendelés” 
helyett. Az Ő királysága homlokegyenest ellentét-
ben áll azzal, hogy bárkire teológiai, érzelmi vagy 
társadalmi kényszert alkalmazzon olyan ügyekben, 
ami az ember és Isten közötti személyes kapcsola-
tot érinti. Jézus azon az előfeltételen alapította meg 
egyházát, melyet úgy nevezhetünk, hogy a szeretet 
szabadságának kapcsolati dinamikája. Tanítványai 

ezt a sajátos, feje tetejére állított királyságot kétféle 
módon folytatták, miután Jézus elhagyta a földet: (a) 
a kényszer nélküli szeretet evangéliumának, vagyis 
jó hírének hirdetésével, (ami nem más, mint az Isten 
és ember közötti kapcsolat egyetlen jogos alapja), és 
(b) az Ő szeretetének a gyülekezetben – mint tagok 
szövetségén alapuló közösségben – való megélésével, 
ami azt jelenti, hogy férfiak és nők önszántukból, 
önkéntes alapon válaszolnak Isten szeretetére. 

Az egyház nem egy polgári szervezet kíván 
lenni, ami a törvény útján kényszeríti rá az emberek-
re tanait, hanem egy szövetségen alapuló rendszer, 
ami igyekszik úgy bemutatni Isten jellemének vonzó 
szépségét, mint egy meghívást, amire mindenki sza-
badon felelhet igennel vagy nemmel. Egyszer majd 
megértjük, hogy a kényszer nélküli szeretet a legfon-
tosabb alapelve az evangéliumnak, és készek leszünk 
felismerni, hogy minden politikai és vallási rendszer, 
ami Jézus nevében erőszakot próbál alkalmazni, ép-
pen hogy Jézus ellenes. És ezzel elérkeztünk Dániel 
és a Jelenések könyvének próféciáihoz. 

Dániel és a Jelenések
Dániel és a Jelenések könyve elmeséli, hogyan győz-
te le Jézus a csalást, megtévesztést és erőszakot igaz-
sággal és szeretettel. Ez a logika van legmélyebben 
beágyazódva a bibliai próféciákba. Ha ezt rosszul 
értelmezzük, az egész Szentírás lényegét értjük félre. 

Bontsuk ezt részekre! 
Dániel a világ birodalmainak sorozatát mutat-

ja be. Mindegyik azt keresi, hogyan kerekedhetne 
mások fölé nyers erő alkalmazásával, és mindegyik 
elkerülhetetlenül egy másik uralma alá került. Dá-
niel az erőszak önpusztító ördögi körét mutatja be a 
8. fejezet 4–9. versében: „Látám azt a kost szarvaival 
öklelkezni napnyugot, észak és dél felé; és semmi állat 
sem állhata meg előtte, és senki sem szabadíthata 
meg kezéből, és tetszése szerint cselekedék, és nagygyá 
lőn.  És míg én szemlélém, ímé, egy kecskebak jöve 
napnyugot felől az egész föld színére, és nem is illeté 
a földet; és ennek a baknak tekintélyes szarva vala 
az ő szemei között. És méne a kétszarvú koshoz, 
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amelyet láték állani a folyam előtt; és feléje futa 
erejének indulatában. És látám a koshoz érni; és néki 
dühödött és leüté a kost, és letöré két szarvát, és nem 
vala erő a kosban megállani előtte, és leüté a földre 
és megtapodá, és nem vala a kosnak senkije, aki őt 
megmentse annak kezéből. A kecskebak pedig igen 
nagygyá lőn; de mikor elhatalmasodék, eltörék a nagy 
szarv, és helyébe négy tekintélyes szarv növe az égnek 
négy szele felé. És azok közül egyből egy kis szarv 
támada, és nagyon megnöve délre, napkeletre és a 
kívánatos föld felé” (Károli ford.).

Vegyük észre az önfelmagasztalás fokozódó 
mintáját, ahogy azt Dániel kiemeli!
  „naggyá lőn”
  „igen naggyá lőn”
  „nagyon megnöve”

Szintén vegyük észre az indulatos és erőteljes 
nyelvezetet!
  „erejének indulatában”
  „látám a koshoz érni” (itt az angol fordítás a konf-
rontálódni szót használja)
  „nekidühödött”
  „leüté a kost”
  „letöré a két szarvát”
  „leüté a földre és megtapodá”

Mindkét királyság az erőszak eszközével nyo-
mul a másik irányába. A próféta felsorolásában 
így írja le a két királyságot a 24–25. versben: „És 
annak nagy ereje lesz, noha nem a maga ereje által, 
és csudálatosképen pusztít és jó szerencsével halad és 
cselekszik, és elpusztítja az erőseket és a szenteknek 
népét. És a maga eszén jár, és szerencsés lesz az álnok-
ság az ő kezében, és szívében felfuvalkodik és hirtelen 
elveszt sokakat; sőt a fejedelmek fejedelme ellen is 
feltámad, de kéz nélkül rontatik meg.” 

Ahogyan az ezt megelőző királyságok, ez is a 
pusztítás és a hamisság eszközeivel igyekszik fel-
emelkedni. De akkor Dániel megmutat nekünk vala-
mi újat, valami teljesen mást. Ez a hatalmas rendszer 
mindent elfoglal, ami az útjába kerül, egészen addig, 
amíg a „fejedelmek fejedelme” ellen nem vonul, aki 
a Messiás. Az önfelmagasztalás Jézusban méltó 

ellenfélre talál, de nem úgy, ahogy talán gondol-
nánk. Ahogyan a királyság Jézus ellen vonul, Dániel 
szavaival élve „kéz nélkül rontatik meg.” Más szavak-
kal élve, Jézus nem azokkal az eszközökkel győze-
delmeskedik, amiket általában az emberi hatalom 
eszközeiként megszokhattunk. Ő teljesen ellentétes 
módon működik, mint amilyen alapelveket a földi 
királyságok alkalmaznak. Ők csalást és erőszakot 
alkalmaznak, míg Jézus az igazság és a szeretet fegy-
vereivel küzd. 

A 9. fejezetben Dániel még részletesebb leírást 
ad a Messiás útjáról a győzelemig, ami egészen meg-
hökkentő. A 26. versben azt olvassuk, hogy „Megölik 
a felkentet, és senkije sem lesz”, majd a 27. versben 
azt, hogy „Erős szövetséget köt sokakkal egy hétre, de 
a hét közepén véget vet a véres- és az ételáldozatnak.” 
Ez a prófécia megjövendöli, hogy Jézus önmagát 
fogja feláldozni. A világ egyetlen igaz királya önként 
adja életét a Golgotán – de nem önmagáért.

Erőteljes!
Dániel azt akarta, hogy megértsük: Jézus egy 

másfajta hatalmat gyakorol. Jézus értünk vállalta a 
keresztet, az ellenségeiért, a lázadó, elesett, gyarló 
emberekért. Jézus megengedte, hogy rajta töltsük 
ki a dühünket, és még ezek után is szeret minket. 
Ebben a próféciában lejátszódik előttünk, ahogy 
Jézus ellenállás nélkül adja meg magát az állam és az 
egyház együttes támadásának. A zsidó vallási rend-
szer és a Római Birodalom egyesült, hogy megöljék 
Jézust. Meglepő, hogy egy állami-egyházi szövetség 
által feszítették keresztre. Az egészben az a csodá-
latos, hogy mivel Isten volt, valójában hatalma volt 
felettük, de Ő önként vetette alá magát az erőszak-
nak. János 10:18-ban Jézus azt mondja: „Senki sem 
veheti el tőlem: én magamtól adom oda.” Krisztus-
ban a világmindenség királyát látjuk magunk előtt, 
ahogy legyőz minden földi királyságot. És hogyan 
teszi mindezt? Úgy hogy a mi gyűlöletünknek és 
dühünknek áldozza fel magát. 

Az emberi természet és a földünk országai is az 
önfenntartás elvén működnek, bármi legyen is az 
ára. 

7. nap      
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Ölj, vagy halj meg!
Szemet szemért.
Csapást csapásra. 
Ha megütsz, visszaütök.
És aki nagyobb nyers erővel rendelkezik, az 

nyer. 
Jézus ebbe a ciklikusan erőszakos rendszerbe 

jött el, és valami olyat tett, ami teljesen ellentétes 
az emberi természettel: a gonoszságra szeretettel 
felelt. 1Péter 2:23–24-ben azt találjuk, hogy „Mikor 
gyalázták, nem viszonozta a gyalázást; amikor szen-
vedett, nem fenyegetőzött, hanem rábízta ezt arra, 
aki igazságosan ítél. Bűneinket maga vitte fel testé-
ben a fára, hogy miután meghaltunk a bűnöknek, az 
igazságnak éljünk: az ő sebei által gyógyultatok meg.” 
A szeretet az egyetlen erő, amely képes megsemmisí-
teni az ellenségeskedést, és egy teljesen új kapcsolati 
dinamikát szül. És pontosan ebben rejlik a kereszt 
gyógyításának zsenialitása. Jézusban azt a szerete-
tet látjuk, amin nem lehet gyűlölettel és erőszakkal 
felülkerekedni. 

A szeretetellenes erők mind az Ő szeretete által 
pusztulnak majd el!

Nem számít, mit teszünk vele, Ő mindig szeret-
ni fog minket. Amikor Isten szeretete ellen vonu-
lunk, olyan hatalommal találkozunk, ami minden 
másnál erősebb, több, mint bármilyen más hatalom. 
Kiereszthetjük rá a dühünket egészen addig, amíg 
az meg nem törik, de Őt sosem törhetjük meg. Mi 
megtörünk és megfáradunk, de Ő addig néz meg-
bocsátó tekintetével gyűlölettel teli szemeinkbe, 
amíg a legcsekélyebb esély is van arra, hogy szeretete 
legyőzzön minket. Ez Dániel próféciáinak legfonto-
sabb üzenete. 

Amikor a Jelenések könyvéhez érünk, ugyanezt 
a történetet látjuk újra lejátszódni: a szeretet legyőzi 
a gonoszságot. János a Jelenéseket a könyv Sztárjával 
nyitja, aki az önfeláldozó szeretet eszközével ment 
meg és uralkodik minden felett. 

„Kegyelem néktek és békesség attól, aki van, és aki 
volt, és aki eljövendő, és a hét lélektől, akik trónusa 
előtt vannak; és Jézus Krisztustól, a hű tanútól, aki 

elsőszülött a halottak közül, és a föld királyainak feje-
delme; aki szeret minket, és vére által megszabadított 
bűneinktől, aki országa népévé tett minket, papokká 
az Isten, az ő Atyja előtt: övé a dicsőség és a hatalom 
örökkön-örökké. Ámen” (Jelenések 1:4–6).

János szeretné megértetni velünk, hogy Jézus 
senki máshoz nem fogható király. A hatalma abból 
ered, hogy odaadta az életét érettünk. Ahogy János 
elmeséli, mi történik a világmindenség tróntermé-
ben, ez az üzenet egyre tisztább és tisztább lesz. 

Olvassuk el a Jelenések könyve 5. fejezet 6–7. 
versét! „És láttam, hogy a trónus és a négy élőlény 
közelében, a vének között, ott áll a Bárány: olyan volt, 
mint akit megöltek; hét szarva volt, és hét szeme: az 
Isten hét lelke az, akiket elküldött az egész földre. A 
bárány odament, és átvette a könyvet a trónuson ülő 
jobb kezéből.” 

Most figyeljünk a 11–13. versre! „És láttam, 
és sok angyal hangját hallottam a trónus, az élőlé-
nyek és a vének körül, számuk tízezerszer tízezer és 
ezerszer ezer volt; és így szóltak hatalmas hangon: 
»Méltó a megöletett Bárány, hogy övé legyen az erő 
és a gazdagság, a bölcsesség és a hatalom, a tisztesség, 
a dicsőség és az áldás!« És hallottam, hogy minden 
teremtmény, a mennyben és a földön, a föld alatt és a 
tengerben, és minden, ami ezekben van, ezt mondta: 
»A királyi széken ülőé és a Bárányé az áldás és a tisz-
tesség, a dicsőség és a hatalom örökkön-örökké!«”

Jézus minden dicséret és magasztalás köz-
pontja, mert az életét adta értünk. Ezen győzelem 
fényén keresztül láthatjuk azt az önfeláldozást, amit 
a Jelenésekben láthatunk az utolsó idők eseményei 
kapcsán. De ellentétben azzal, aki a kényszer nélküli 
szeretet eszközével ment meg és uralkodik, János 
figyelmeztet, hogy van egy „hatalmas sárkány”, az 
„ősi kígyó, akit ördögnek és Sátánnak hívnak”, aki 
hadat visel Jézus és követői ellen. (Jelenések 12:9) 
A történet csúcspontját a Jelenések könyvének 12. 
fejezetében, a 11. versben találjuk: „Legyőzték őt a 
Bárány vérével és bizonyságtételük igéjével azok, akik 
nem kímélték életüket mindhalálig.” Egyértelmű üze-
net. Jézus népe a szeretet által győzi majd le Sátán 
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erőit, és nem megtorlás által. Jézus történetében az 
igazi győztesek a vesztesek, mert az erőszakmentes 
szeretet a legmélyebb titka az igazi győzelemnek. 

A szeretet visszautasítja, hogy gonoszságra go-
noszsággal feleljen!

A szeretet inkább eltűri a bántalmazást, mint-
sem bántalmazzon!

A szeretet inkább meghal, minthogy gyűlölje a 
gyűlölködőket!

Ha a gyűlöletre és erőszakra gyűlölettel és 
erőszakkal válaszolsz, akkor a gyűlölet és az erőszak 
csak állandósul. Az erőszak erőszakot szül. Mind-
addig, amíg az erőszakos tettet még erőszakosabb 
követ, ez az ördögi kör sosem szűnik meg, csakis 
mindkét fél súlyos sérüléseivel. A Jelenések 13. fe-
jezetében találkozhatunk a tengerből feljövő fene-
vaddal és a szárazföldi fenevaddal, a katolicizmussal 
és a protestáns Amerikával. A prófécia figyelmeztet 
bennünket, hogy ez a két hatalom végül összeeskü-
szik, hogy a „fenevad bélyegét” kötelezővé tegyék. 
  Az istentisztelettel kapcsolatos törvények kötele-

zettségeket kényszerítenek majd a hívőkre, Isten 
nevében. 

  A vallásszabadság szertefoszlik, és a bárányhoz 
hasonló fenevad úgy beszél majd, mint a sár-
kány. 

  A protestáns Amerika politikai gépezetté válik, 
amely hatalmas válságot idéz majd elő az embe-
rek életében, jellemében. 

  A rendszer megszabja majd, hogy „senki se ve-
hessen, vagy adhasson, csak az, akin bélyegként 
rajta van a fenevad neve, vagy nevének a száma” 
(17. vers). Más szóval a rendszer felhasználja 
majd gazdasági erejét mindazok ellen, akik nem 
ismerik el annak hatalmát. 
A Jelenések könyvében kétfajta hatalommal 

találkozhatunk: a Bárány hatalma a sárkány hatalma 
ellen. A Sátán és mindazok a földi erők, amelyek az 
ő vezetése alatt állnak, a kényszer hatalmát alkal-
mazzák. Ezzel teljes ellentétben a Jézus által alkal-
mazott hatalom az Ő önfeláldozó szeretete. Szeretet 
az erőszak ellen! Dióhéjban ez a története Dániel és 
a Jelenések könyvének. És ha ez a történet, akkor a 
legfontosabb kérdés, ami mindannyiunk szívében 
ott van, az mindössze így szól: Te és én valóban Isten 
jellemének helyes kinyilatkoztatásaként ismerjük 
Jézust? Amikor az utolsó idők eseményei elérkeznek, 
mindannyiunk istenképe előtérbe kerül. Mindannyi-
an valamelyik oldalon állunk majd; vagy azon, ahol 
a vallásszabadságot erőszakkal önmagunk szolgá-
latába állítjuk, vagy hittel kiállunk a lelkiismereti 
szabadság mellett Isten kényszer nélküli szeretetének 
harmóniájában. 

És ennél a pontnál ez a világ véget ér.

7. nap      



 Tavaszi/ifjúsági imahét    2016.    
60

Megbeszélendő 
kérdések7. 

na
p

1.  Meséljetek néhány történetet arról, hogy volt-e esetleg olyan, amikor az a kísértés ért, hogy erőszakot alkalmazz a 
szeretet nevében, vagy ha láttál ilyet másokon! Szerinted mi erre a gyógymód?

2.  Szerinted adventisták eshetnek abba a csapdába (akár a gyülekezetben, akár azon kívül), hogy megpróbáljanak 
másokat befolyásolni abban, hogy miképpen higgyenek?

3.  Lehetséges szerinted, hogy túl messzire menjünk a másik irányba, és lábtörlőnek használjanak bennünket, mert 
inkább eltűrjük a bántalmazást, minthogy mi bántalmazzunk? Hogyan védhetjük ezt ki?

4.  Az elmúlt hónapokban hogyan mutattad be a saját istenképedet másoknak?

Csoportos kreatív percek
1.  Ha szeretnéd, építs hozzá, vagy dekoráld a nyolcszögű házad modelljét!

2.  Hozzatok elő egy olyan esetet, amikor láttátok, hogy adventisták akár csoportban, akár egyénileg kényszert alkalmaztak másokon, 
hogy oly módon higgyenek vagy cselekedjenek, ahogy azt ők (vagy ő) helyesnek vélték! Meglátjátok majd, hogy ezek szinte kivétel 
nélkül jó szándékkal történnek. Melyek ezek?

3.  Most találjatok legalább két olyan esetet, amikor ugyanez a csoport vagy személy kényszer nélküli szeretetet alkalmazott, és gon-
doljátok végig, hogy vajon mi lehetett az eredmény! Alkossatok véleményt arról, hogy mi lenne a helyes válasz arra, ha az általuk 
választott személy vagy csoport mégsem választja Isten útját!

4.  És most… hogyan tudnád ezt átültetni a gyakorlatba a saját életedben? Legyél konkrét!
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Vágyakozó szeretet

szombat
nap8.

eljövetel
A második 

etednapi adventistaként Jézus eljövetelének bibliai igazságát a nevünkben hordozzuk, aminek a 
nagyszerűségét hamarosan látni is fogjuk. Az „advent” szó egyszerűen azt jelenti: érkezés, megér-
kezés. Mikor azt mondjuk, adventisták vagyunk, úgy írjuk le magunkat, mint a nép, ami a világ 

legfényesebb reményét hordozza. Nevünk kijelenti, hogy az a Jézus, aki 2000 éve eljött a földünkre – Mária 
fiaként született meg Betlehemben, a rómaiak keresztre feszítették, a harmadik napon feltámadt és menny-
be ment –, újra visszajön, hogy véget vessen minden rossznak, minden fájdalomnak, és létrehozzon egy új, 
teljes harmóniában élő világot.

Ennek ellenére oda kell figyelnünk, mert hajlamosak vagyunk elfelejteni eljövetelének a célját, miköz-
ben azt próbáljuk bizonyítani, hogy hogyan fog ez az eljövetel bekövetkezni. Hagyományosan a tanításunk 
középpontjába az eljövetel módját állítottuk a titkos elragadtatás tanával szemben. Valóban határozottan kell 
képviselnünk az Úr visszajövetelének valódi mivoltát, azonban nem szabad figyelmen kívül hagynunk azt, 
hogy miért is jön vissza. A második eljövetellel kapcsolatos üzenetünknek nem csak arról kell szólnia, hogy 
ez az esemény mit nem jelent, hanem inkább hívogató képet kell festenünk annak lényegéről. Magunkat 
és a világot is becsapjuk, ha a prédikációink tartalmát arra korlátozzuk, hogy bebizonyítsuk, hogy a titkos el-
ragadtatás nem igaz. A második eljövetelről szóló tanításunkban rengeteg jó hírt találunk, amit hirdetnünk 
kell. Mint minden bibliai igazság, a második eljövetel is Isten szeretetére nyit ablakot. Nézzünk ki tehát egy 
kicsit ezen az ablakon!

A mennyei kedves
Amikor Jézus először a földön járt, Keresztelő János kifejezetten úgy írta le, mint mennyei kedves, aki keresi 
földi választottját. Midőn János tanítványai féltékenykedve nézték, ahogy az emberek figyelme Jánosról 
Jézusra szegeződik, János így szólt hozzájuk: „Akinek menyasszonya van, az a vőlegény, a vőlegény barátja 

H
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pedig, aki ott áll, és hallja őt, fölöttébb örül a vőle-
gény szavának. Ez az örömöm beteljesedett. Neki nö-
vekednie kell, nekem pedig egyre kisebbé kell lennem” 
(János 3:29–30).

Megfigyelted, hogy milyen szavakat használt?
János „vőlegénynek” hívta Jézust, és magát „a 

vőlegény barátjának”, vagy mai szavunkkal „vőfély-
nek” nevezte.

Sokszor hallottuk már és tudjuk, hogy Jézus 
eljött erre a világra, hogy megváltson a bűntől és 
a bűntudattól, és dicsőség ezért az Úrnak, de itt 
egy újabb nézőpontot ismerhetünk meg. Nemcsak 
megmentett a bűneinkből, hanem azért is jött, hogy 
bevonjon minket szeretetébe. A megváltási terv 
nemcsak kivon minket a bajból, hanem Isten szívé-
hez is közel visz. Megváltásunknak szándéka, célja 
és oka van. Isten a legrosszabb helyzetből a legjobba 
mentett át bennünket. A bűnből a szeretetbe! Isten 
nemcsak szánakozik felettünk, hanem egy állhata-
tos szerelmes szenvedélyével viseltet irántunk. Ez a 
nagyobb kép.

Ezékiel 16-ban Isten egy érzelmekkel teli törté-
netet mesél el. Figyeld meg a 4–8. verseket! „Ilyen 
volt a születésed: azon a napon, amelyen megszülettél, 
nem vágták el köldökzsinórodat, és nem mostak meg 
vízzel, hogy tiszta legyél. Sóval sem dörzsöltek meg, 
és be sem pólyáztak. Szem meg nem szánt téged, hogy 
ezekből valamit is megtett volna veled, és könyörüljön 
rajtad. Hanem kivetettek a nyílt mezőre, mert utáltak, 
amely napon megszülettél. Ekkor elmentem mellet-
ted, láttam, hogy véredben vergődsz, és azt mondtam 
neked, amikor véredben voltál: Maradj életben! Majd 
újra azt mondtam neked, bár merő vér voltál: Maradj 
életben! Szépen megnövesztettelek, mint a mezei füvet, 
fölserdültél, fölnövekedtél, nagyon szép lettél, emlőd 
kitelt, szőrzeted kinőtt, de mezítelen és ruhátlan vol-
tál. Ekkor elmentem melletted, és megláttalak. Íme, a 
szerelem korában voltál, és kiterjesztettem föléd szár-
nyamat, és elfedeztem mezítelenségedet. Megesküdtem 
neked, és szövetségre léptem veled – ezt mondja az én 
Uram, az ÚR –, és az enyém lettél.”

Lenyűgöző, hogy a világegyetem mindenható 
Teremtője mondja el ezt a történetet! Egyértelmű, 
hogy az elménkre és az érzelmeinkre is szeretne hat-
ni vele. Próbáljuk meg elképzelni a jelenetet! Isten 
talál egy elhagyott csecsemőt a nyílt mezőn – mezte-
lenül, véresen és mosdatlanul. A köldökzsinór lóg a 
testén, mintha a gyermeket mindenféle együttérzés 
nélkül kitépték volna a méhből. „Szem meg nem 
szánt téged” – mondja Isten. Egy másik fordításban 
így olvassuk: „Senki sem szeretett téged.” Milyen 
szemléletes és leleplező leírása ez az emberiség 
szörnyű helyzetének! Rádöbbenünk, hogy a szeretet 
hiánya jellemzi elesett természetünket.

Szeretetre... van... szükségünk!
Ezt látja Isten bennünk.
Az elveszett emberekben.
Ő tudja, hogy csak a szeretet menthet meg 

minket.
A történet így folytatódik: „Ekkor elmentem 

melletted, láttam, hogy véredben vergődsz, és azt 
mondtam neked, amikor véredben voltál: Maradj 
életben! Majd újra azt mondtam neked, bár merő vér 
voltál: Maradj életben!” Bűneinkben haldokoltunk, 
de Isten eljött és karjába vett minket, a magára ha-
gyott gyermeket, akit nem szeretett senki, és új életet 
adott nekünk. Ezt mondja: „Élj! Maradj életben!” Ez-
után tápláló gondoskodásának hatására a gyermek 
növekedni kezd és egy gyönyörű nővé érik. „Íme, a 
szerelem korában voltál” – mondja Isten. Egy másik 
fordításban: „láttam, hogy érett vagy már a szerelem-
re” (EFO).

Nahát!
Figyeld meg Isten hozzáállását. Ahogy ránk 

néz, valami konkrét, különleges dolgot keres. Arra 
vágyik, hogy szellemileg felnőve szerelembe essünk 
vele, válaszképp az Ő szeretetére. Ellen White is írt 
erről. Azt írja, a Bibliából meg kell tanulnunk szeret-
ni Istent. Lássuk mit ír!

„A Biblia Jézusról beszél. Ahogy olvasod, meg-
látod az Ő páratlan szépségét. Beleszeretsz a Golgota 
Férfijába, és minden lépéseddel ezt üzenheted a világ-
nak: »Útjai gyönyörűséges utak, és minden ösvénye 
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békesség.« Te képviseled Krisztust a világban. Mutasd 
meg, hogy reményed a halhatatlanságban van!” (Life 
Sketches. 293. o.).

Térjünk vissza az Ezékiel könyvében olvasott 
történethez! Mikor Isten látja, hogy készen állunk 
a szerelemre, így szól: „Akkor palástom szárnyával 
betakartalak, hogy ne légy meztelen, eljegyeztelek, 
szövetségre léptem veled, és az enyém lettél.”

Csodálatos!
Itt Isten tulajdonképpen ezt mondja: „Annyira 

szeretlek, azt akarom, hogy a feleségem legyél.” Isten 
életet – szabadítást – ad nekünk úgy, hogy szerete-
te által gyarapít bennünket. Házassági fogadalmat 
tesz, abban a reményben, hogy igent mondunk, és 
viszontszeretjük. Ez a megváltási terv valódi célja. 
Hóseás próféta által még jobban megérthetjük mit 
is jelent ez. Ő a bukott ember állapotát a szexuális 
kicsapongáshoz hasonlítja a második fejezet 12. 
versében: „Fölrakta ékszereit és nyakláncát, és elment 
szeretői után, rólam pedig elfeledkezett – ezt mondja 
az Úr.” Minden bűn szellemi paráználkodás, mert a 
szeretet hiányából fakad. Minden bűnös olyan, mint 
egy szajha, aki tiltott szerelembe esik olyan dolgok-
kal, amik eltávolítják Istent vonzódása és szenvedé-
lyei középpontjából. Mit tesz tehát Isten? Hogyan 
ment meg minket? Kényszerrel? Manipulációval? 
Nem!

Az erőszak és a manipuláció ellentétesek a 
szeretettel, és így Isten jellemével, mivel „Isten a 
szeretet” (1Jn 4:8). Tehát más terve van. Hóseáson 
keresztül Isten megmutatta szándékait. Nézzük 
Hóseás 2:13-at: „De most íme, kicsalogatom őt, elvi-
szem a pusztába, és szívére beszélek.” Isten a szívünk-
re beszél! Az emberek általában nem így gondolnak 
Istenre. És mégis, itt világosan így ír róla a Szentírás. 
Isten a szívünkre beszél, hogy megmentsen. Ez egy 
prófécia az eljövendő Messiásról, Jézus Krisztusról, 
róla, akit Keresztelő János vőlegénynek hívott, aki 
a földre jött, hogy megkeresse a menyasszonyát. 
Nem kellene tehát meglepetésként érnie bennünket, 
hogy Jézus a vonzódás nyelvezetét használja, amikor 
kereszthaláláról beszél. János 12:32-ben ezt talál-

juk: „Én pedig, ha fölemeltetem e földről, mindeneket 
magamhoz vonzok.”

Mikor a kereszten, teljes önfeláldozással az 
életét adta, Jézus megmutatta, mekkora is a szeretete 
irántunk. És ez a szeretet nagy vonzerővel hat bár-
kire, aki rátekint. Magával ragad és Isten lényéhez 
visz közel. Térjünk vissza Hóseás 2:15-höz: „Azon 
a napon – ezt mondja az Úr – Így fogsz hívni en-
gem: »Férjem« és nem nevezel többé így: »Baalom«”! 
Milyen hihetetlen Isten! A leghatalmasabb lény a 
világegyetemben, mégsem gyűr le minket a puszta 
erőfölényével. Nem úr-szolga kapcsolatban áll ve-
lünk, hanem mint férj és feleség. Másképpen fogal-
mazva, azt szeretné, ha a kapcsolatunkat az önkéntes 
szeretet irányítaná.

A 18. és 19. versben Isten hűséges szellemi férj-
ként tesz fogadalmat: „Eljegyezlek magamnak örökre, 
éspedig igazsággal és törvényességgel, irgalommal és 
kegyelemmel jegyezlek el magamnak. Bizony, hűséggel 
jegyezlek el téged magamnak, és megismered az Urat.” 
Jézus azért jött el, hogy beteljesítse ezt a próféciát. 
Ahogy kitartó hűséggel előttünk áll, magát ajánlja fel 
nekünk, hogy örökre egyesüljünk vele. Erről szól az 
Ő második visszajövetele.

Hogy együtt legyen velünk...
Térjünk vissza János 14:1–3 verseihez, és vegyük 
észre a híres, második visszajövetelről szóló részt!

„Ne nyugtalankodjék a szívetek, higgyetek Isten-
ben, és higgyetek énbennem. Az én Atyám házában 
sok lakóhely van, ha nem volna, megmondtam volna 
nektek. Elmegyek, hogy helyet készítsek nektek. És 
ha majd elmegyek, és helyet készítek nektek, ismét 
eljövök, és magamhoz veszlek titeket, hogy ahol én 
vagyok, ti is ott legyetek.”

Most, hogy láttuk a házassági szövegkörnyezetet 
János evangéliumában, és az egész Bibliában, Jézus 
kijelentése ebben a versben teljes értelmet nyer. 
Jézus olyan kifejezéseket használ itt, amik az akkori 
korban a házassághoz kötődtek. Az első szakasz volt 
az ismerkedés. Ha egy férfi szeretett egy nőt, kap-
csolatba lépett vele, hogy közelebb vonja magához. 
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Hogyha ez megtörtént, a pár az udvarlás szakaszába 
lépett, ekkor kezdték el igazán megismerni a másik 
felet, és kezdtek egymásba szeretni. Ezután a férfi 
megkérte a nő kezét. Ha a válasz igen volt, a férfi 
azzal az ígérettel vált el a jegyesétől, hogy visszatér 
hozzá. Ennek az elválásnak praktikus okai voltak. 
Azért ment el, hogy a családi házban helyet készít-
sen a leendő feleségnek.

Más szavakkal, Jézus nemcsak megígérte, hogy 
visszajön, azt ígérte meg, hogy a menyasszonyáért 
tér vissza. Egy dolog miatt jön vissza a földre: mert 
mélységesen, szenvedélyesen vágyódva szeret min-
ket, és az örökkévalóságot bensőséges kapcsolatban 
akarja tölteni velünk. Figyeljük meg, hogyan fogal-
maz! „…ismét eljövök, és magamhoz veszlek titeket, 
hogy ahol én vagyok, ti is ott legyetek.” Később, nem 
sokkal azelőtt, hogy meghalt a kereszten, Jézus újra 
kifejezte a szeretetét, János 17:24-ben: „Atyám, azt 
akarom, hogy akiket nekem adtál, azok is velem 
legyenek ott, ahol én vagyok.”

„Együtt velem.”
Ez az, amit szeretne. Jézus arra vágyik, hogy 

egyszerűen csak „vele” legyünk. Gondolj valaki-
re, akivel szeretnél együtt lenni, akinek élvezed a 
jelenlétét – a házastársad, apukád, anyukád vagy a 
legjobb barátod. A lényeg egyszerű és szép: kedvel-
jük azok társaságát, akiket szeretünk. És Jézus szeret 
minket. Vágyik a jelenlétünkre, a barátságunkra, 
arra, hogy Ő is élvezze a mi szeretetünket.  Mikor 
Pál apostol a házasságról beszél, a szimbólumokat 
ugródeszkaként használja, hogy bemutassa Krisz-
tus szeretetét az egyház iránt. Olvassuk el Efézus 
5:25–32 verseit!

„Ti, férfiak, szeressétek feleségeteket, amint Krisz-
tus is szerette az egyházat, és önmagát adta érte, hogy 
a víz fürdőjével az ige által megtisztítva megszentelje, 
hogy majd dicsőségben maga elé állítsa az egyházat 
úgy, hogy ne legyen rajta szennyfolt vagy ránc vagy 
valami hasonló, hanem hogy legyen szent és feddhe-
tetlen. Így kell a férfiaknak szeretniük a feleségüket, 
mint a saját testüket. Aki szereti a feleségét, önmagát 
szereti. Mert a saját testét soha senki nem gyűlölte, 

hanem táplálja és ápolja, amint az Úr is az egyházat, 
mert az ő testének tagjai vagyunk. Azért elhagyja az 
ember apját és anyját, és ragaszkodik a feleségéhez, és 
lesznek ketten egy testté. Felette nagy titok ez, én pedig 
ezt Krisztusról és az egyházról mondom.”

Az utolsó mondat a kulcs: „Felette nagy titok ez, 
én pedig ezt Krisztusról és az egyházról mondom.”

Pál azt mondja, hogy a házassági kapcsolat egy 
mélyebb, rejtett jelentéssel bír Krisztussal és az Ő 
örök menyasszonyával kapcsolatban. Istennek olyan 
terve van velünk, amilyet a legvadabb álmaink-
ban sem gondolnánk. Vannak dolgok, amiket nem 
tudunk felfogni, mielőtt megtapasztalnánk. Ilyen a 
Krisztussal való házasság is. Ha csak intellektuálisan 
közelítjük meg, kudarcot vallunk. Pál ezért hívja 
„titoknak”, egy mély, elrejtett igazságnak. Mégis, 
ahogy egyre inkább megtapasztaljuk Jézus szerete-
tét, annál nagyobb bepillantást nyerhetünk abba a 
dicsőséges csodába, hogy mi Isten terve velük, mit 
is jelentünk Számára. Most az udvarlás szakaszában 
tart a kapcsolatunk. Udvarol, hogy megnyerjen min-
ket, megmutatja jellemének szépségét, hogy szere-
tetünk növekedjen iránta. Annak az átélése, hogy 
Krisztus menyasszonya vagyunk, csak a menyegzőn 
lesz teljes. Eljön a pillanat a megváltás történetében, 
mikor az egyház lelkileg „kész” házasságra lépni 
az ő Urával. Az egész univerzum, ami figyelemmel 
kíséri a történéseket, tanúja lesz annak, hogy készen 
állunk, és bejelenti az esküvő napját. Nézzük Jelené-
sek 19:6–8-at!

„És hallottam valami nagy sokaság szavát, 
mely olyan volt, mint a nagy vizek zúgása és az erős 
mennydörgés hangja: Halleluja, mert uralkodik az Úr, 
a mi Istenünk, a Mindenható! Örüljünk, ujjongjunk, 
és dicsőítsük őt, mert eljött a Bárány menyegzője, és 
felesége felkészült, és megadatott neki, hogy felöltöz-
zék ragyogó, tiszta gyolcsba, mert a gyolcs a szentek 
igazságos tetteit jelenti.”

A Biblia egész története a kiteljesedés eme 
pillanatára mutat előre: Jézus visszatér a földre, hogy 
fogadja az egyházat, mint örök menyasszonyát.
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Örök béke
Az Énekek éneke egy profetikus szerelmes dal, ami 
egy különleges szempontból mutatja be Krisztus 
szeretetét az egyház iránt. A szerelmes dalok leg-
nagyobbikában mélyreható bepillantást kaphatunk 
a hitvesi szeretetbe, amit Isten népe érez, és abba, 
hogy ez végül hova vezet. Fejezetről fejezetre, versről 
versre a férfi és a nő felváltva fejezi ki odaadását 
egymás iránt. Költői ügyességgel írják le egymás 
tulajdonságait. Túláradva bókolnak egymásnak. 
Szenvedélyesen szeretnének együtt lenni a másikkal. 
És mielőtt még elkezdenénk vitatni, hogy valóban 
van-e helye egy ilyen könyvnek a Bibliában, ami 
úgy tűnhet, mint egy a manapság is divatos szerel-
mes dalok közt, a tetőponton a nő valami nagyon 
mélységes dolgot mond a férfinek: „Tégy engem mint 
pecsétet a szívedre, mint pecsétet a karodra. Mert erős 
a szeretet, mint a halál, kemény a buzgó szerelem, 
mint a sír. Lángjai tűzlángok, az Úr lángjai. Sok víz 
sem olthatja el a szeretetet, folyók sem boríthatják el 
azt. Ha az ember háza minden kincsét kínálná is a 
szeretetért, mégis kevesellnék” (Énekek 8:6–7).

Ez a vers, ami az emberek által érezhető legmé-
lyebb szeretetről szól – ami menyasszony és vőlegé-
nye között csak létezhet – leírja  Isten szeretetét is 
az egyház iránt, és azt a vágyát, hogy mi is viszont-
szeressük. Azzal, hogy meghalt a kereszten, Jézus a 
szeretet olyan mélységeit tárta fel, ami valóban erő-
sebb, mint a halál. Szeretetet, amit a világ semmilyen 
ereje nem olthat el. De még ezen kívül is van mit 
észrevennünk. Egy érdekes visszatérő költői min-
tát találunk ebben a dalban. A Szentlélek befolyása 
alatt Salamon király két szerelmesről ír, akik – most 
figyelj! – ugyanazt a nevet viselik. A férfi neve 
Salamon, ami a hímnemű variánsa a héber shalom 
szónak. A nőt Szulamitnak hívják, ami a shalom 
nőnemű változata. És most jön a legérdekesebb rész. 
Salamon és Szulamit szerelme tetőfokát akkor éri 
el, mikor a lány ezt a felismerést teszi a 8. fejezet 10. 
versében: „Kőfal vagyok, melleim, mint a tornyok, 
de akkor olyan leszek őelőtte, mint aki békességet 
[shalom] talált.”

Az ének költői eszközeivel és mély lelki tartal-
mával írja le Salamon udvarlását Szulamitnak, ami 
végül a shalomban teljesedik ki. A shalom szót álta-
lában úgy fordítjuk: „béke”. A héberben a szó a teljes 
betöltődést, valaminek az egész voltát, a tökéletes 
jólétet jelenti, mikor valaki semmiben nem szen-
ved hiányt. Az énekben Szulamit ezt a teljességet 
Salamon szerelmében találja meg. Ő az, akit kíván, 
és akire szüksége van. Salamon szeretetével Szula-
mit teljesen betöltekezik. Ők ketten egy tökéletes 
pár. Shalom, a nő a „shalom”-élményt Shalomban, 
a férfiben találja meg. A nő otthonra lel a férfiben, 
mivel ő a szíve leghőbb vágya. A Biblia egésze az 
isteni és emberi szív közti tökéletes illeszkedés tör-
ténete: Őközte, aki minden tiszta szeretet forrása, és 
köztünk, akiknek olyan nagy szükségünk van az Ő 
szeretetére, hogy örökkévaló teljességben és jólétben 
élhessünk.

Salamon Jézus messiási típusát testesíti meg.
Szulamit pedig az egyház mintaképe.
A megváltás az a terv, ami által Jézus vissza-

vonzza magához a szívünket, és egy örök shalomot 
állít helyre köztünk és közte. Jézus második eljöve-
tele akkor teljesedik be, mikor lelkünk szerelmese 
visszajön értünk, hogy örökké vele lehessünk. Ez 
valóban jó hír! Mi hetednapi adventisták vagyunk, 
és ez azt jelenti, hogy alig várjuk Jézus visszajövete-
lét, hiszen Ő is vágyakozó szeretettel gondol ránk. 
Velünk szeretne lenni. Ezért jön vissza. A kérdés 
már csak az, hogy vajon mi is ezt szeretnénk?!

8. nap      
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Megbeszélendő 
kérdések8.

 n
ap

1.  Keresztelő János jelentősége valóban kisebb lett azáltal, hogy küldetését és hírnevét átruházta Jézusra? Mi kisebbek 
vagy nagyobbak leszünk, ha teljesen átadjuk magunkat Istennek? Adjatok konkrét válaszokat!

2.  Ha van olyan történetetek, ami arról szól, hogy Jézus „vérben vergődve” talált rátok, és felemelt, táplált, magához 
vont, mint ahogyan arról Ezékiel 16 szól, meséljétek el egymásnak!

3.  Hogyan kell elképzelni azt, hogy valaki „el van jegyezve” Jézusnak, és arra vár, hogy Ő helyet készítsen neki és vissza-
jöjjön érte? Hogyan kell közben ezt a kapcsolatot életben tartani?

4.  Olvassátok el Énekek éneke 8:6–7-et több különböző fordításban, és beszéljétek meg a költői képeket! Át tudod érez-
ni, hogy Isten a karjára tett, mint egy pecsétet? Átéled azt a féltékeny szeretetet, ami erősebb mint a halál? Hogyan 
bátoríthatjuk egymást ennek a felismerésében?

Csoportos kreatív percek
1.  Végezzétek el a végleges változtatásokat a modellen, amit az első estétől kezdve készítetek! Szükségetek lesz rá a mai feladathoz.

2.  A következő eszközökre lesz szükségetek: papírlapok, ceruzák, egy kosár vagy papírdoboz, gyertya és gyufa, zene (élő vagy felvétel). 
Tegyétek a dobozt vagy kosarat és a gyertyákat a terem első felébe, vagy az oltárhoz.

3.  Az első este készített modell segítségével szánjatok egy percet arra, hogy átismételjétek az Isten szeretetére nyíló nyolc ablakot: A 
Szentháromság, A nagy küzdelem, Isten törvénye, A szombat, A szentély, Halál és pokol, A végidő és A második eljövetel!

4.  Osszatok ki papírt és tollakat! Adjatok 3-5 percet, míg mindenki csendben és imában meghatározza, hogy mely területeken van 
szüksége mélyebb elköteleződésre a saját életében. Mindenki írjon személyes fogadalmat, hogy  ezeken a területeken keresni fogja 
Isten ígéreteit és elfogadja azokat!

5.  Gyújtsátok meg a gyertyákat, a vezető mondjon el egy meghívó imádságot, és mindenki dobja bele a papírját a kosárba! Álljatok 
körbe (akár kézen fogva), és imádkozzatok megszentelődésért! Közben játszhattok halk zenét. Énekeljetek együtt a végén!

6.  Ha lehetőség van rá, a csoport tagjai kötelezzék el magukat, hogy támogatni fogják egymást a jövőben, ami nagyon hasznos lehet. 
Ez sokféleképpen történhet: kiscsoport vagy szombatiskolai csoport, imatársak, telefonos kapcsolattartás vagy bármilyen más 
formában.


